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اصولگرایانچهمیگویند؟
برایدرخششسیمرغهایبلورینبهماهمبگویید!

در فاصله کوتاه باقی مانده تا انتخابات مجلس دوازدهم »کمی« بیشتر 
از ماه های اخیر موضوع انتخابات داغ شده است، اما نه آنقدر که برای 
یداد سیاســـی مهم مثل انتخابات به گرم شـــدن فضای  ی یک رو برگزار
یم. بالا گرفتن بحث های انتخاباتی به مشارکت بدنه  سیاسی نیاز دار
عمومی جامعه کمک می کند و منطقا هر قدر مشارکت سیاسی بالاتر 
برود، مجلس آینده قدرت بیشتری برای کار دارد. قدرتی که مشارکت 
سیاســـی بـــه نهادهـــای انتخابی می دهـــد حداقل دو وجـــه دارد؛ یکی 
کثریت جامعه و دیگری تنوع انتخاب. در مشارکت پایین  پشتوانه رای ا
علاوه بر اینکه مجلس شکل گرفته رای بخش کمتری از جامعه را در سبد 
دارد، ترکیب ضعیف تری خواهد داشت. در همین کاندیداهای تایید 
صلاحیت شده که از نظر کمی قابل توجه هستند، تنوعی از دیدگاه ها 
دیده می شود، یا حداقل می توان تنوعی از دیدگاه ها را به مجلس فرستاد 
تا بخش های مختلف جامعه صدای خودشـــان را از مجلس بشنوند. 
اما اینکه مجلس دوازدهم چگونه خواهد بود در حال حاضر بیشـــتر از 
هر چیزی به مشارکت رای دهندگان مربوط است.  به هر حال در چند 
روز اخیر به واسطه بیانیه 110 نفر از اصلاح طلبان، تنور انتخابات کمی 
کنندگان نامه نوشته اند آنها موافق مشارکت  گرم تر شد. آنچنان که امضا
در انتخابات هستند و کناره گیری از آن را خلاف مصالح ملی می دانند. 
چون در روزهای اخیر مواضع تحلیلی روشنی درخصوص این نامه در 
»فرهیختگان« منتشر کردیم، علی الحساب از آن نامه و نتایجش عبور 
می کنیم.  اما آن ســـوی سیاســـت در جمع نیروهایی از فعالان سیاسی 
ایران که به اصولگرایی معروف هســـتند، چه خبر اســـت؟ اصولگرایان 
یـــت مطلـــق مجلس فعلـــی را در اختیار دارند گویـــا امیدوار به  کثر کـــه ا
انتخاباتی بدون رقیب اصلاح طلب بودند و در شـــهری مثل تهران که 
ارزش نمادین فوق العاده ای دارد، چندشعبه ای هستند. اصولگرایان 
برخلاف تجربه انتخابات شورای دوم و مجلس هفتم معمولا از اسامی 
عجیبی برای حضور در انتخابات استفاده می کنند. اسامی ای که نه 
بار معنایی سیاســـی خاصی دارند نه فضای اجتماعی می ســـازند. در 
همین انتخابات فعلی حفظ کردن اسم گروه  های شب انتخاباتی که 
برای امتیازگیری خلق می شوند، انصافا کار سختی است. درحالی که در 
تجربه ابتدای دهه 80 این طیف سیاسی و در حالی که دولت اصلاحات 
در اوج قدرت نمایی بود، »راســـت«های ســـابق دو حرکت جدید برای 
جذب رای انجام دادند. اول در پیشانی کار از لفظ »آبادگران« استفاده 
کردنـــد و دوم تـــا آنجا که می شـــد، چهره های جدیدی که جامعه حس 
منفی درباره آنها نداشت به لیست وارد کردند. آبادگران، متولد راست 
سیاسی در ایران آن زمان بود و این ایده را پیگیری می کرد که درصورت 
ی« برای ایران کار می کنند.  انتخاب توســـط مردم »بدون سیاســـی کار
این ایده در اتمســـفری شـــکل گرفت که اصلاح طلبان ســـاخته بودند، 
آنهـــا عمـــلا از نهادهای انتخابی ازجمله وزارت کشـــور دولت خاتمی، 
شـــورای اول شـــهر تهـــران و مجلـــس ششـــم به عنوان توپخانه سیاســـی 
استفاده می کردند. بیانیه »آشتی با انتخابات« که 110 اصلاح طلب اخیرا 
امضـــا کردنـــد عملا در تقابل با »هم خون«هایی از اصلاح طلبان صادر 

شده که در آن زمان هم رادیکال بودند. منظور اینکه اتاق فکر آن زمان 
اصولگرایی فهمیده بود باید برای ورود به انتخابات »ایده«ای بسازد و 
آن ایده توان موج اجتماعی داشـــته باشـــد.  اما در انتخابات فعلی که 
ی در زمین یکطرفه انتخابات 98 و 1400 درحال وقوع  پس از تجربه باز
اســـت، اصولگرایان »بدعادت« شدند. تمرکز اصلی در پشت صحنه 
ی گرفتن سهمیه بیشتر در دو یا سه لیست اصلی این  اصولگرایی رو
کانی و  جریان است. دور میز لیست اول به طور خاص بدنه قالیباف، زا
ی در حال رایزنی هستند. این میز به خودشان »شانا« می گویند.  پایدار
پاش،  در میز لیست دوم که به خودشان »امنا« می گویند نزدیکان بذر
ی های ســـابق مثل رســـایی و رائفی پور هستند. امنا،  بخشـــی از پایدار
درواقع خروج بخشـــی از اصولگرایان از ائتلاف مجلس یازدهم اســـت 
و با کنایه به آنها موضع می گیرند. لیســـت ســـوم شـــاید شامل بخشی از 
سنتی ها باشد. نقطه مرکزی بحث در این »یارکشی«ها در اصولگرایان 
ی در غیاب رقیب قدرتمند و گرفتن سهم بیشتر در  اطمینان از پیروز
لیســـت نهایی اســـت. درواقع چالش نیروهای سیاســـی اصولگرا هیچ 
ارتباطی با سوال و ابهام و نیاز جامعه ندارد. حتی بدنه اجتماعی خود 
اصولگرایان کمتر به این فکر می کنند.  تفاوت این لیست ها در اسامی 
انتخابی و سهمیه بندی درون آن است. به عنوان یک رسانه نمی دانیم 
تفاوت دیدگاه این افراد در موضوعات اصلی اقتصادی و سیاسی کشور 
چیســـت؟ نمی دانیـــم ایده جدید آنها برای چالش هـــای اجتماعی ما 
چیست؟ آنها واقعا چه می گویند؟ انصافا نمی دانیم! ضربات پی درپی 
که در فضای رسانه ای به چهره های اصلی این لیست ها وارد می شود 
احتمالا بیشتر از سوی رقبای درون جناحی طراحی می شود، ضرباتی 
که هیچ پاسخ قانع کننده ای به جامعه درباره آنها داده نشده و انباشت 
ناامیدی را بیشـــتر می کند. اصولگرایان عادت دارند از ســـبد ارزش ها 
وام انتخاباتـــی می گیرنـــد و تـــا الان ابربدهـــکار انتخاباتی به ارزش های 
انقلابی محسوب می شوند. آن سوی سیاست در میان اصلاح طلبان 
عادت بالا رفتن از دیوار »آزادی های اجتماعی و سیاسی« مد است، 

پس دادن! این سو وام از ارزش ها بدون ضمانت باز
هیچ کـــدام از سیاســـیون حرف حســـابی بـــرای ایجاد مـــوج اجتماعی 
به منظور مشارکت سیاسی ندارند، حتی حنای »شفافیت« اصولگرایان 
دیگر رنگی ندارد، مثل شوخی اصلاح طلبان با آزادی. جامعه اما تشنه 
ایده های جدید اســـت، جامعه با سیاســـت و مشـــارکت سیاســـی قهر 
گر امید به تغییر باشـــد رقم مشـــارکت سیاســـی بالا  نیســـت، چه آنکه ا
می رود. انســـدادطلبان ضدایران که قاتل منافع ملی هســـتند، دوست 
دارند مشارکت سیاسی پایین باشد تا از لجن زار ضدایرانی سردرآورند، 
ولی کسانی که تعیین سرنوشت کشور در مسیر کنش سیاسی قانونمند 
را قبول دارند، می دانند کلید مشارکت سیاسی در ایجاد رقابت بر سر 
موضوعات اصلی کشـــور اســـت. هر گروه سیاسی که ملزومات رقابت 
سیاســـی ســـالم را رعایت نکند، ضد منافع ملی عمل کرده اســـت. از 
بدیهی ترین ملزومات رقابت شکل دادن انتخابات بر سر چالش های 
کشـــور اســـت. این »لیست کشـــی« اصولگرایان ضد مشارکت و بیشتر 
ی انتخاباتی اســـت. گروه های سیاســـی ای که بلد نیســـتند  شـــبیه باز
فضـــای انتخاباتـــی واقعی بســـازند، چگونه می خواهند درباره مســـائل 

کشور فکر کنند؟

یداد ســـینمایی ایران  جشـــنواره فیلم فجر مهم ترین و معتبرترین رو
است و شاید آرزوی هر کدام از اهالی سینما -چه در پشت دوربین، 
ی در پردیس جشـــنواره قدم بزند و  چه در جلوی آن- باشـــد که روز
ی سن اختتامیه آن برود و یکی از آن بلورهای مستطیلی منقوش  رو
ی دســـت بگیرد. همچنین امروز بعد از گذشـــت  به ســـیمرغ را رو
یداد می توان به این موضوع نیز شـــهادت داد که  42 دوره از این رو
این جشـــنواره یک میراث فرهنگی هنری مهم برای ایران اســـلامی 
اســـت که حفظ و حراســـت از آن از ســـوی سه ضلعی )متصدیان و 
 مدیران، هنرمندان و اهالی رسانه، مخاطبان( حائز اهمیت است.
کنون دو  ، خاصه پس از پاییز 1401 که تا اما در طول سال های اخیر
جشنواره برگزار شده است، جریان هایی تمام تلاش شان این بوده 
که به اصل این میراث گران ســـنگ لطمه وارد کنند. گزارش حاضر 
بـــا آن دو گـــزاره مقدماتی کوتاه به تشـــریح گروه هایـــی می پردازد که 
گاهانه به جشنواره فیلم فجر لطمه می زند.  گاهانه یا ناآ تلاش شان آ

   دبیر و دبیرخانه
شـــاید این ضرب المثل معروف کـــه »حرمت امامزاده به متولی اش 
اســـت!« بتوانـــد کامـــل حق این بخـــش را ادا کند. هر جشـــنواره ای 
یـــک متولی دارد و جشـــنواره فیلم فجـــر نیز صاحب یک دبیرخانه 
دائمی و دبیری است که از سوی رئیس سازمان سینمایی منصوب 
« در  می شود. طبیعتا حراست و حفاظت از نام »جشنواره فیلم فجر
درجه نخست برعهده این نهاد است و هرچه دبیرخانه در کمیت 
ی جشـــنواره موفق تر باشـــد، جایگاه این پدیده در  و کیفیت برگزار
نظر اهالی آن والاتر می رود. اما جشـــنواره فجر امســـال از این ناحیه 
ی و  بیشـــترین لطمـــات را دیـــده اســـت. نامعلوم بودن محـــل برگزار
ی، عدم  ی جشـــنواره تا چند روز مانده به زمان برگزار شـــرایط برگزار
سعه صدر در پذیرش آثار در هیات انتخاب، مصاحبه های پیاپی 
ناصواب از سوی برخی اعضای هیات انتخاب -که حتی در طول 
جشنواره نیز ادامه یافت- همه باعث ایجاد حاشیه های پررنگ تر 
از متن شـــد. کیفیت آثار پذیرش شـــده در این دوره در برخی موارد 
مورد انتقاد عموم منتقدان، اصحاب رسانه و مخاطبان قرار گرفت 
اما ناباورانه این آثار در لیســـت برگزیدگان ســـیمرغ نیز قرار گرفت؛ 
البته این انتخاب های اشـــتباه صرف امســـال نیســـت، کمااینکه 
یافت سیمرغ  صحبت های جواد عزتی پشت تریبون فجر بعد از در
کارگردانـــی اولـــی ناظر به اینکه »دوســـت داشـــت این ســـیمرغ را در 
یافت می کرد« نشان از این موضوع  یگری در سال های پیش برای باز
ی هایی از این جنس یا آنچه  است. اشتباهات و خطاها و لجباز
درمورد خاص فیلم »بی بدن« از ســـوی دبیر و دبیرخانه رخ داد، بر 

تنزل شأن و جایگاه جشنواره اثرگذار بوده است. 

   رادیکال های ماهی گیر سیاسی
جشـــنواره فیلـــم فجـــر بـــرای بعضـــی در فضـــای تولیـــد معنـــا 

می شـــود؛ آنهایـــی کـــه چندیـــن مـــاه شـــبانه روز درگیـــر ســـاخت 
یـــک اثـــر ســـینمایی می شـــوند و قـــرار اســـت ماحصـــل زحمـــت 
ی پـــرده نقـــره ای جشـــنواره ببیننـــد. بـــرای  چندماهه شـــان را رو
ـــی  ـــی تداع ـــینماهای مردم ـــای س ـــوع در صف ه ـــن موض ـــده ای ای ع
یـــک انبـــوه خلـــق می کنـــد کـــه یـــک هـــدف مشـــترک دارنـــد و آن لـــذت 
از سینماســـت امـــا در مواجهـــه بـــا فجـــر گـــروه دیگـــری نیـــز هســـتند کـــه 
ـــوان از ایـــن طریـــق ماهـــی  ـــود شـــده و می ت فکـــر می کننـــد؛ آب گل آل
سیاسی  شـــان را دشـــت کننـــد. ایـــن گـــروه کـــه اتفاقـــا هیـــچ نســـبتی بـــا 
ـــلا  ـــده کام ـــن پدی ـــا ای ـــان ب ـــد، مواجهه ش ـــز ندارن ـــینما نی ـــف س کم وکی
ـــا حضورهـــا و عـــدم  ی ی سیاســـی اســـت و براســـاس کیفیـــت برگـــزار
ــنواره  ــر جشـ ــان را بـ ی های سیاســـی خودشـ ــاز ــا تحلیل سـ حضورهـ
منطبـــق می کننـــد. فی المثـــل نـــگاه بکنیـــد بـــه کنـــش مصطفـــی 
ـــاج زاده. او کـــه در سیاســـت ایـــن ســـال ها نمـــادی از رادیکالیســـم  ت
یـــم را  اســـت و در برابـــر مشـــارکت مـــردم در انتخابـــات نســـخه تحر
می پیچـــد، دربـــاره جشـــنواره فیلـــم فجـــر یادداشـــتی نوشـــته تـــا بـــا 
یـــر ســـوال ببـــرد  یـــدگان را ز مقایســـه فجـــر و عمـــار ارزش جوایـــز برگز
ــزد زحمـــت  ــه مـ ــزه کـ ــن جایـ ــیرینی ایـ ــد حـــلاوت و شـ و تـــلاش کنـ
ـــی  ـــان بی معن ـــت را برایش ـــینمایی اس ـــزرگ س ـــم ب ـــک تی ـــه ی چندماه
کنـــد. امثـــال تـــاج زاده اساســـا ســـختی کار تولیـــد اثـــر ســـینمایی را 
ی روان اهـــل هنـــر می رونـــد  گاهانـــه رو نیـــز نمی فهمنـــد و عامدانـــه و آ

کـــه مواجهـــه آنهـــا بـــا جشـــنواره جـــدی نباشـــد. 

   ما بردیم، باقی به درک... 
ی فرش جشنواره  ی با ابهت رو دسته سوم آنهایی هستند که روزگار
قــدم زده انــد، بــرای عکاســان ژســت گرفته انــد و در نشســت های 
خبــری جشــنواره گــوی ســبقت از دیگــران را می ربودنــد کــه حتمــا 
ی ســن اختتامیــه رفته انــد و موفــق  بــالا پشــت میکروفــن باشــند یــا رو
بــه کســب ســیمرغ شــده اند و امــروز دلایــل مختلــف از اختلافــات 
ی گــردان  صنفــی تــا انشــقاقات سیاســی باعــث شــده از فجــر رو
باشــند. ایــن جماعــت امــا در یــک خودخواهــی کامــل نمی خواهنــد 
دیگرانــی از هم صنف هایشــان طعــم جــذاب حضــور در جشــنواره 
ــه همــه  ــه قطــار فجــر بلکــه حتــی ب را بچشــند و از بیــرون نه فقــط ب
یگــر ســیمرغ  سرنشــینان قطــار نیــز ســنگ می زننــد. ماننــد آن زن باز
کــه یکــی از تهیه کننــدگان می گفــت بــه تک تــک عوامــل  گرفتــه 
فیلمش زنگ زده بود تا آنها را از حضور در فیلمی که قرار است به 
فجر بیاید منصرف  کند! بخشــی از این گروه بعد از اتفاقات ســال 
گذشــته مواضــع رادیکالــی گرفتنــد کــه حــالا بعضــا پشــیمان و بعضــا 
ناچار نــد و ســعی می کننــد بــا بی اهمیــت جلــوه دادن ایــن جایــزه 
رغبــت دیگــر همکاران شــان بــه ایــن جایــزه را کاهــش دهنــد. عقبــه 
ــای  ــنواره در فض ــدگان جش ــوای تحریم کنن ــد محت ــانه ای و تولی رس
کت ننشســته اند و در ایــن 10 روز و به خصــوص  ی نیــز ســا مجــاز
یدئوکلیپ هایــی بودنــد  پــس از اختتامیــه مســتمرا در حــال تولیــد و
کــه بیــن ســیمرغ گرفته هــای قدیــم و ســیمرغی های جدیــد تفکیــک 
قائل بشود و در یک رفتار غیراخلاقی، غیرحرفه ای و ناجوانمردانه 
ــا  دســته دوم را بــی ارزش و حکومتــی خطــاب کننــد. حــال آنکــه ت

چنــدی پیــش کــه خودشــان میــدان دار بودنــد، همیشــه داعیه شــان 
ایــن بــود کــه فجــر یــک جشــنواره هنــری اســت و هنــر منفــک از 

سیاســت اســت!

   آنهایـــی که از اول هم فجـــر را برای انقلاب 
نمی دانستند!

یم که همیشه نسبت به جشنواره  در این بین یک گروه دیگری نیز دار
فیلم فجر موضعی سلبی داشته و حتی در سال هایی تلاش کرده 
برای آن جایگزین هایی هرچند نازل را شـــکل دهد. این دســـته که 
عموما از رادیکال ها و تندروها هستند همواره با این گزاره کلیشه ای 
که »فقط اسم این جشنواره فجر است و نسبتی با انقلاب اسلامی 
ندارد« در برابر آن می ایستاده اند و بر این میراث گران بها لطمه وارد 
ی جایزه های تقلیدی از اسم  ی به ســـراغ راه انداز می کردند. روزگار
ی نشســـت های اصطلاحا نقد و نظر بر  ســـیمرغ می رفتند و روزگار
آثار فجر برگزار می کردند که با ایده های نمادگرایی و نشانه شناسی 
کران شده در فجر می آمدند. جالب آنکه مسیر این  به جنگ آثار ا
گـــروه هیـــچ گاه بـــه تولید اثر نیز ختم نمی شـــده و همواره مواجهه به 
صورت ســـلبی و از جایگاه نقد در مورد اصل پدیده فجر و آثار آن 
بوده اســـت. در این میان بعضا رســـانه ملی هم به دام همین گزاره 
غلط گرفتار می آمده است و جشنواره فیلم فجر که روزگاری جایگاه 
مهمی در تلویزیون داشت و به واسطه آن مردم نیز اشتیاق بیشتری 
یداد داشتند، کم اهمیت جلوه داده می شود. برای حضور در این رو

 
   چیست یاران سینما بعد از این تدبیر ما؟!

همه گروه هایی که به اجمال در بالا توضیح شان رفت به یک نقطه 
« که یک میراث ملی برای  می رسند؛ »تضعیف جشنواره فیلم فجر
ایرانیان است، لطمه زدن به ارزش و اعتبار سیمرغ فجر و بی انگیزه 
کردن اهالی سینما برای رسیدن به آن و بی انگیزه کردن اصحاب 
رسانه برای آنکه با اشتیاق به این پدیده هنری بپردازند. این گروه ها 
خواســـته یا ناخواســـته انســـجام اجتماعی را هدف قرار می دهند و 
هـــر پدیـــده ای که امکان انســـجام اجتماعی و نشـــاط عمومی را در 
جامعـــه ایجـــاد می کند و دســـت آخر فاصله انداختـــن بین مردم و 
آن پدیـــده کـــه این حتـــی فراتر از رفتار این چهـــار گروه، هدف کلی 
گروهی بیرون از ایران اســـت؛ گروهی که اساســـا با ایران یکپارچه و 
بانشاط مخالف است! به واسطه این مهم است که باید مسیرهایی 
ی اهـــل خرد در مواجهه با جشـــنواره فجر قـــرار گیرد؛ طرد  پیـــش رو
کردن رادیکال ها و تندروها از معادله فرهنگی هنری کشور و توجه 
ی نســـلی که چه در عوامل پشت دوربین و  نســـبت به پوســـت انداز
یگران جلوی دوربین در حال رقم خوردن است، تشویق  چه در باز
ی که امروز در جشـــنواره فجر به  چهره هـــا و اســـتعدادهای نوظهـــور
جامعـــه معرفـــی شـــده اند و حراســـت و حفاظـــت از آنهـــا که مانند 
دیگران مورد سوءاســـتفاده ها و مصرف های سیاســـی و حزبی قرار 
ی های سیاسی و همچنین ایجاد  نگیرند و حفظ حریم هنر از باز
پیونـــدی دوبـــاره بین مردم و ســـینما و خلق چهره های جدید برای 

آنکه سینما با آنها برای مردم شناخته شود. 
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 امنا، مبنا، شـــانا، جمنا، اســـم های مخففی که در شـــب و روزهای نزدیک به 
انتخابات مجلس، بیشتر از درون جناح اصولگرایی بیرون می آید و اعضای آن 
از انتشار لیست اجماعی خبر می دهند و بعد از گذر انتخابات مجلس آن دوره 
هم این اجماع ها به طور کلی محو می شود، تا در برگزاری انتخابات ها در دور 
بعدی مجلس با اسامی جدیدی در انتخابات حضور پیدا کنند. در این دوره 
نیز اجماع هایی تحت عنوان مبنا و امنا بار دیگر در فضای سیاسی کشور مورد 
توجه قرار گرفته است. اجماع امنا بیشتر ذیل جریان شریان به فعالیت می پردازد 
و میثم نادی، مدیر روابط عمومی دیوان محاســـبات و مقداد زکی زاده، مدیر 
فعلی روابط عمومی دیوان محاسبات ازجمله افرادی بودند که این ائتلاف 
انتخاباتی را تحت عنوان امنا ایجاد کردند. در سمت دیگر نیز اعضای شورای 
ائتلاف نیروهای انقلاب با حضور قالیباف و حداد عادل، اجماعی تحت عنوان 
مبنا را شکل دادند. تا اینجا و برمبنای آنچه اعضای این اجماع ها گفتند، قرار 
است  لیست های جدایی نیز منتشر کنند. فارغ از لیست بندی و اختلافاتی 
که در این حوزه میان اصولگرایان وجود دارد، موضوعی که شاید بیش از اینها 
مورد توجه قرار دارد این اســـت که اساســـا چقدر این گروه بندی و اجماع ها 
بـــرای مـــردم و افکارعمومی موضوعیـــت دارد و آیا اصلا تفاوت خاصی میان 
. در واقع می توان گفت این گروه بندی تنها  این گروه بندی قائل هستند یا خیر
در میان خود آنها موضوعیت دارد و افکار عمومی را چندان درگیر نمی کند. با 
این همه اما برخلاف تاکیدات زیادی که نسبت به نگرانی در باب افزایش 
مشـــارکت وجود دارد، گروه های سیاســـی همچنان روی ریل سیاســـی کاری و 
باندبازی های سیاسی حرکت می کنند؛ امری که در شرایط فعلی علاوه بر اینکه 
تاثیر مثبتی روی افزایش مشارکت نخواهد داشت، حتی در مواردی منجر به 
گذاشـــتن اثر منفی روی آن خواهد شـــد. موضوعی که در میان اظهارنظرهای 
انتخاباتی مورد غفلت قرار گرفته این است که اساسا این گروه های سیاسی با 
اسم ها و عنوان های مختلف چه برنامه ای برای بهتر شدن عملکرد مجلس 
دوازدهم دارند و قرار است کدام یک از دغدغه های فعلی مردم را در مجلس 
مـــورد توجـــه قرار بدهد، امری که به نظر می رســـد چندان مورد توجه احزاب و 
گروه های سیاسی قرار ندارد و در میان دغدغه ها برای تشکیل لیست با سرلیستی 

نمایندگان مجلس، اساسا مورد غفلت قرار می گیرد.
 

   تکثر در تعدد لیست ها محقق نمی شود
نگاهی که درمورد تعدد این نام ها از جانب افراد درون جبهه اصولگرایی وجود 
دارد، ایـــن اســـت کـــه تعدد این نام ها و اجماع هـــای مختلف ذیل این نام ها در 
قالب تکثر در کارزار انتخاباتی تحلیل می شود که در این نگاه اتفاقا امر مثبتی 
نیز به شـــمار می رود. این نگاه  یکی از اشـــتباهات جریان اصولگرایی به شـــمار 
می رود؛ چرا که اساســـا تکثر در انتخابات در قالب تعدد اجماع ها و اســـم های 
مخفف تعریف نمی شود؛ این امر آنجا معنا پیدا می کند که مردم به وضوح این 
را درک کنند که فضا برای حضور همه شخصیت ها و افراد از سلایق مختلف 
سیاسی فراهم است و آنها امکان حضور و نقش آفرینی دارند و افراد می توانند با 
توجه به سلایق سیاسی که دارند به افراد مورد نظر خود رای بدهند و اصطلاحا 
با بحران نمایندگی مواجه نیســـتیم. موضوع دیگر اینکه اساســـا تعدد اجماع ها 
بدون داشتن ایده ای متفاوت از دیگری معنایی ندارد؛ تکثر ناظر به ایده های 
ی برای کنش و اقدام سیاسیون معنا  مختلف برای تصمیم گیری و سیاستگذار
پیدا می کند، مانند آنچه که در نگاه اصولگرایی و اصلاح طلبی وجود دارد، در 
واقع این تفاوت ایده هاست که منجر به جدایی این دو گروه سیاسی از یکدیگر 
می شود، در حالی که وجه مشخص و متفاوتی که در میان این اجماع ها درون 
ی های سیاســـی  جبهه اصولگرایی وجود دارد، اختلاف نظرها در قالب باندباز
است که میان این افراد و شخصیت ها وجود دارد، براین اساس در این قالب، 
نمی توان تکثر را در این اجماع ها جســـت وجو کرد، درواقع تعدد این اجماع ها 
چیزی بیشـــتر از ادامه اختلافات درون جناحی اصولگراها برای ســـهم خواهی و 
ورود به مجلس را به افکارعمومی منتقل نمی کند. به همین بهانه به سراغ برخی 
از نمایندگان و اعضای گروه های سیاســـی رفتیم و با  ابوالقاســـم جراره ، دبیر کل 
حزب شریان و  امیر ابراهیم رسولی ، سخنگوی شورای ائتلاف، گفت وگو کردیم 

که در ادامه می خوانید. 

   ابوالقاســـم جراره، دبیرکل جبهه شـــریان: یکی از 
آغاز کننده های شکل گیری این اجماع ها، شریان بوده است

ابوالقاسم جراره، دبیرکل شریان در ابتدا در باره اینکه اساسا چه تفاوتی میان این 
اسامی و نام های مختلفی که از جانب اصولگرایان مطرح می شود  وجود دارد، 
یم که یکی  گفت: »در جبهه اصولگرایان و به صورت عمده، دو ائتلاف بزرگ دار
شورای ائتلاف نیروهای انقلاب است که در حال انجام کار خود است و اعلام 
کردند که لیســـت ما در حال نهایی شـــدن اســـت و به زودی اعلام خواهیم کرد. 

در یـــک ســـمت دیگر نیز ائتلاف امنا قـــرار داد؛ ائتلاف مردمی نیروهای انقلاب 
که متشـــکل از مجموعه شـــریان اســـت و خود ما یکی از بنیانگذاران این حوزه 
گیر نیروهای جبهه انقلاب بودیم، تصمیم  هستیم که چون به دنبال ائتلاف فرا
گرفتیـــم ایـــن اقـــدام را انجام بدهیـــم و دنبال کنیم که ائتلاف امنا شـــکل گرفت 
که متشـــکل از چهار  پنج جبهه اســـت. نگاه شـــریان از روز اول هم همین بود که 
گیری را ایجاد کند که با گفتمان انقلابی یک لیست واحد  بتواند یک ائتلاف فرا
منتشـــر شـــود. شریان تقریبا این مسیر را دنبال کرد و الان به آنچه می خواست تا 
حدودی رســـیده و ائتلاف امنا شـــکل گرفته است. در این سمت هم با توجه به 
شاخصه ها و اصول جریان انقلابی به دنبال آن هستیم که لیست خوبی شکل 
ی  ی و نه شخص محور بگیرد و جبهه انقلاب لیست را براساس شاخص محور

ببیند و با اعتماد مردم شاهد تشکیل مجلس شاخص محور باشیم.«
جراره در پاسخ به این سوال که چرا در هر دوره انتخابات اسامی جدیدی از این 
اجماع ها منتشـــر می شـــود، گفت: »خوب استارت کار را یک مجموعه می زند، 
مثلا در اینجا یکی از مجموعه هایی که آغاز کننده این موضوع بود، شریان بوده 
است و وقتی کنار مجموعه های دیگر می نشنید می خواهد اینها نسبت به آن 
موضوع یک اجماعی شکل بدهند. بالاخره هرکدام از آنها برای خود یک نامی 
دارند و هرکدام دیدگاهی دارند و بناســـت که حول یک شـــاخصی قرار بگیرند 
و نامـــی را ایجـــاد کننـــد، الان مـــا در کنـــار مجمع رزمنـــا، مجمع جبهـــه انقلاب و 
دیگر مجامع قرار گرفته و توافق کردیم که اسم این ائتلاف امنا گذاشته شود که 
مخفف نیروهای مردمی جبهه انقلاب اســـت، اما به هر صورت مجمع شـــریان 
کار و برنامه خود را شـــروع کرده اســـت و کســـانی که علاقه مند بودند با شریان کار 
کنند را درون خود دارد و بیش از هزار نفر در ســـامانه شـــریان ثبت نام کردند که 
بنا داشـــتند  با نام مجموعه شـــریان در انتخابات کشـــور حضور پیدا کنند. اما 
ی یک نام توافق  وقتی شـــما کنار اعضا و گروه های مختلف می نشـــینید باید رو
کنید، در آن طرف هم می توانید مبنا و جمنا را ببینید و همه متشکل از احزاب 

و گروه ها و جریان هاست که کنار هم قرار گرفته اند.«

   قطعا سرلیست ما آقای قالیباف نیست
جراره در ادامه درباره اینکه سرلیست احتمالی لیستی که قرار است امنا منتشر 
یم که قطعا سرلیست  ی این موضوع اجماع دار کند چه خواهد بود، گفت: »ما رو
ی گزینه های دیگر در حال صحبت هســـتیم که  ما آقای قالیباف نیســـت و رو

بتوانیم به یک جمع بندی برسیم.«
جـــراره در پاســـخ بـــه اینکـــه امنا برای ورود بـــه مجلس چه برنامه ریـــزی ای دارد و 
قرار اســـت کدام دغدغه مردم برطرف شـــود نیز توضیح داد: »در بحث برنامه ها 
قطعا باید نسبت به نیازهای جامعه برنامه ریزی بشود، قطعا مردم نگاه هایی به 
موضوعات دارند. مثلا همین شـــفافیت، باید مبنا داشـــته باشـــد و به آن اعتقاد 
داشـــته باشـــیم و عمل کنیم، اما واقعیت الان آن چیزی که مردم و جامعه به آن 
اعتقاد دارند و نگرانی دارند در حوزه مســـائل اقتصادی اســـت، من فکر می کنم 
ی  یکی از موضوعات و برنامه هایی که باید دنبال کنیم، این است که ریل گذار
ی اقتصاد به  کشـــور را براســـاس اقتصاد مقاومتی برنامه ریزی کنیم و مردمی ساز
گذار  شـــکل واقعـــی اتفـــاق بیفتـــد، تا اقتصاد را مردمـــی نکنیم و آن را بـــه مردم وا
نکنیـــم، قطعا مشـــکل اقتصادی ما حل نمی شـــود چون نقـــش مردم در اقتصاد 
یم، لذا یکی از برنامه هایی که مجموعه ما  کمرنگ اســـت ما اقتصاد فعالی ندار
دنبال خواهد کرد، این اســـت که در حوزه اقتصادی برنامه ریزی خوبی بکند و 
ی واقعی خود در حـــوزه اقتصاد قرار بدهد. موضوع  بتوانـــد کشـــور را در ریل گذار
دیگـــر تقویـــت پول ملی اســـت؛ یکـــی از راهکارهایی که بـــرای تقویت پول ملی 
لازم اســـت این اســـت که باید جلوی نقدینگی را بگیریم، نقدینگی هایی که در 
اقتصاد کشور ما سرگردان هستند؛ حالا یک روز در سکه است، یک روز در ارز 
است، یک روز در ساختمان است، این بی ثباتی اقتصادی می آورد و تورم زاست 
، حوزه  فلـــذا بایـــد هدایتگـــری لازم را در حوزه اقتصاد ایجـــاد کنیم. موضوع دیگر
یم که بانک ها نقش  بانک هاست و ما نیاز به برنامه جامعی در حوزه اقتصاد دار
اثرگذار و نه مخرب داشته باشند. مثلا در حوزه اقتصادی، بانک ها خود عامل 
ی اشکالاتی وجود دارد،  گر در حوزه قانون گذار بی ثباتی و ایجاد تورم هستند و ا
باید اصلاح شـــود. در حوزه فرهنگی هم دچار اشـــکالاتی هســـتیم و با توجه به 
نیاز روز جامعه قطعا اقداماتی شـــکل می گیرد. این نکات در موضوعات کلان 
کید دارند، حوزه مسائل  ی آن تا است. الان یکی از موضوعاتی که رهبری هم رو
یست محیطی است و نمی توانیم در این حوزه بی تفاوت باشیم، موضوع آب  ز
مهم است و باید نسبت به تنش آبی که در کشور وجود دارد، توجه لازم را داشته 
باشـــیم؛ باید مجلســـی را ایجاد کنیم که این موضوعات را مورد توجه قرار دهد. 
ان شاءاالله برنامه هایمان در این حوزه ها را اعلام خواهیم کرد. البته نگاه ما این 
است که آدم هایی که انتخاب می شوند، با این نگاه معرفی و انتخاب می شوند.«

   اعلام کردیم که بنا نیست  پدرخوانده ها
برای ما تعیین تکلیف کنند

جراره در پاســـخ به این ســـوال که اساســـا چقدر این اجماع هایی که در هردوره با 

اسمای جدید مطرح می شوند، برای مردم موضوعیت دارند و میان آنها تفکیک قائل 
می شوند، گفت: »اینکه تنوع داشته باشیم که بد نیست، که مردم بچرخند، مطالعه 
کنند و ببیند که نگاه هرکدام از این گروه ها چیست، اصول و مرام شان چیست 
و اعتقاد و باورشـــان چیســـت. شریان به دنبال این بود که لیستی شاخص محور 
منتشر کنیم و تفاوت ما در همین است، اعلام کردیم که بنا نیست پدرخوانده ها 
برای همه ملت تعیین تکلیف کنند و دیگر پدرخواندگی را نمی پذیریم و می گوییم 
باید، به جای شـــخص محوری و پدرخوانده محوری به سمت شاخص محوری 

برویم و این شاخص ها متجلی در افراد و اشخاص خواهد بود. 
کســـی که وارد مجلس می شـــود باید این شـــاخص ها را داشـــته باشـــد، تفاوت 
لیست ها در همین است. تفاوت جریان اصلاح طلبی و اصولگرایی در همین 
موضوعات اســـت در همین حوزه نیروهای انقلاب این تفاوت ها وجود دارد، 
ما می گوییم لیســـتی که قرار اســـت منتشـــر کنیم و مجلسی که شکل می گیرد 
باید براســـاس شـــاخص ها در مجلس حضور پیدا کند. ممکن اســـت فردی 
بگوید آقای فلانی هست و او برای بقیه افراد و اعضا تعیین می کند. ما اما این 
یـــم. طرف مقابل اما می گوید که فرد برای ما تعیین می کند  موضـــوع را نمی پذیر
البته او هم ممکن اســـت در شـــعار از اصول و چهارچوب، صحبت به میان 
بیاورد اما در عمل همان پدرخواندگی اجرا می شـــود. اما ما در اعلام و اعمال 
و اجرا می گوییم که بر مبنای شـــاخص ها خروجی می دهیم و مردم قطعا این 
را درک خواهند کرد و با تیزبینی که دارند، لیســـتی را انتخاب خواهند کرد که 
شـــاخص محور باشـــد و بهتر از این اســـت که افراد با نســـبت های خانوادگی، 

دفتری انتخاب بشوند.«

   امیرابراهیم رسولی، سخنگوی شورای ائتلاف: مردم 
وقتی سردرگم می شوند که در روز انتخابات با لیست های 

متعدد از جناح اصولگرایی مواجه شوند
امیرابراهیم رسولی، سخنگوی شورای ائتلاف در ابتدا درباره فضای انتخاباتی 
مجلس دوازدهم گفت: »به نظر می آید با روندی که شورای نگهبان در بررسی 
صلاحیت هـــا انجـــام داد، شـــاهد یـــک فضای بـــاز انتخاباتی بـــه لحاظ تعدد 
کاندیداها هســـتیم. کاندیداهایی که بعضا دچار مشـــکل شده بودند یا تصور 
تشان حل شد و امروز تایید صلاحیت شدند و  بروز مشـــکل داشـــتند، مشکلا
ی تبدیل شده که کاندیداهای  صحنه انتخابات در کشـــور به صحنه پرشـــور
ی هایی هم که  مختلف در کشـــور از ســـلایق مختلف حضور دارند و جوســـاز
ی نمود داشته  بعضا اتفاق می افتد، شـــاید در یک شـــهر و اســـتان  این جوساز
باشـــد اما وقتی به کل کشـــور نگاه می کنیم، همه طیف ها و ســـلایق مختلف 
آمدنـــد و در انتخابـــات حضـــور پیدا کردند، بنابراین تصـــور ما این بود که این 

تنوع سلیقه حتی در جریان نیروهای انقلاب دیده می شود.«
رســـولی، درباره فعالیت شـــورای ائتلاف توضیح داد: »شـــورای ائتلاف نیروهای 
انقلاب، روندی را از سال گذشته شروع کرده و امسال درحال ادامه دادن همان 
روند است، از ماه ها قبل شورای کمیته هیات نظارت را تشکیل دادیم و عملکرد 
یابی قرار دادیم و  کنونی که با اســـم شـــورای ائتلاف، حضور پیدا کردند، مورد ارز
برای هرکدام کارنامه درست کردیم و در نهایت به بازه ثبت نام ها رسیدیم و بعد 
از ثبت نام ها هم فراخوانی داده شد و دعوت کردیم هرکس دوست دارد با اسم 
شـــورای ائتلاف در انتخابات شـــرکت کرده و ثبت  نام کند. در ســـایت ما حدود 
دو هزار نفر ثبت نام کردند و واقعیت این است که بعد از بررسی صلاحیت ها 
حدود 1400 نفر باقی ماندند که از این افراد باقی مانده همایشی را در حدود سه 
یم مجلس آینده باید مجلس کارآمدتری شود  هفته قبل برگزار کردیم و اعتقاد دار
و به همین خاطر این افراد را در کارگروه های تخصصی بردیم و مصاحبه هایی 
تی که این افراد داشـــتند، این کار انجام شـــد و  گرفتیم و بنابر رزومه و تحصیلا
الان تقریبا همه مصاحبه ها انجام شـــد و نمره ها را جمع می کنیم و حدود 200و 
خرده ای نماینده خواهیم داشت که در کانون های تخصصی ما بالاترین نمره ها را 
آوردند و این جمع را وارد شورای انتخاب خواهیم کرد و ادامه روند ان شاءالله طی 
خواهد شد. شورای انتخابی که تشکیل دادیم، شامل شورای ائتلاف و منهای 
کاندیداها یعنی کسانی که به عنوان کاندیدا حضور داشتند، از آنها خواسته شد 
که جلسه را ترک کنند و در عین حال 10 چهره اجتماعی و سیاسی را در سطح 
یم که در حوزه های مختلـــف، مقبولیت دارند. خروجی کانون های  جامعـــه دار
یابی انجام شـــود و  تخصصی ما وارد شـــورای انتخاب می شـــوند تا بررســـی و ارز

بتوانیم طبق این روند به لیست نهایی مان نزدیک شویم.«

   در ظهور و بروز اجماع های مختلف اشکالی نمی بینیم
رســـولی در پاســـخ به این ســـوال که چرا در هر دوره اســـم  های تازه ای منتشـــر 
می شـــود و آیا این منجر به ســـردرگمی بیشـــتر مردم نمی شود، توضیح داد: »ما 
، از حضور و تعدد و وجود گروه های مختلف و شور  در فضای سیاســـی کشـــور
انتخاباتی به عنوان شـــورای ائتلاف اســـتقبال می کنیم که مثلا شـــما یک گروه  
سیاســـی تشـــکیل دهید و طیفی را پای کار جریان انقلاب بیاورد، اینها به نظر 
مـــن، تشـــویق به مشـــارکت و حضور ســـلایق و گروه های مختلـــف می کند. ما 

یم درنتیجه بتوان از این تشکیلات هایی که وجود دارد به خروجی ای  امیدوار
گـــر نقصی هم قبلا وجود داشـــته، برطرف شـــود، بـــه همین خاطر ما  برســـیم و ا
یم و فکر می کنیم همه آنها باید فعال  نگرانی از حضور گروه های مختلف ندار
باشند و مشارکت کنند. مردم وقتی سردرگم می شوند که در روز انتخابات با 
لیست های مختلف و متنوعی مواجه شوند و گرنه قبل از آن شما نمی توانید 
بگویید که کسی ورود نداشته باشد و کار سیاسی انجام ندهد، همه اینها در 
قانون اساسی پیش بینی شده است. مردم از طیف های مختلف انتظار دارند 
در روز انتخابات بدانند جریانی که به آن علاقه مندند کدام جریان است و چه 
لیستی دارد؟ در انتخابات گذشته هم همین بوده و فقط نتیجه آن انتخابات 
نشان داده، مثلا انتخابات شورای شهر تهران آخرین انتخابات تهران بود. در 
تهران لیست های متعدد و مختلفی وجود داشت اما در نهایت لیست شورای 
ائتلاف نیروهای انقلاب برنده شد. ممکن است این بار انتخاب نکنند و مردم 
خود تصمیم می گیرند. ما فعالیتی را شـــروع کردیم و ســـعی می کنیم همه افراد 
و نیروهـــای انقـــلاب را در ایـــن طیف قرار دهیم که همه دوســـتان حضور پیدا 
گر کســـی نمی خواهد حضور پیدا  کنند و قائل به کار جمعی هســـتیم، حالا ا
کنـــد و می خواهـــد کار انفـــرادی انجام دهد که نمی توانیـــم جلویش را بگیریم، 

او هم مختار است.«
رسولی درباره اینکه چرا در هر دوره اسم های جدیدی از این ائتلاف ها منتشر 
می شود، گفت: »ما اینجا اشکالی نمی بینیم، سلایق مختلف است. الان در 
جریان اصلاح طلبی هم یک گروه حضور ندارد، یک گروه اتحاد ملت اســـت، 
ی است، آنها هم اسم های مختلف دارند، این چیزی است  دیگری مردم سالار
که در کشور ما وجود دارد، حتی در جریان اصلاحات افراد مختلف با گروه های 
مختلف حضور دارند، اما ممکن است برای انتخابات یک لیست دهند. ما 
هم در انتخابات مجلس یازدهم یک لیست دادیم و به یک لیست رسیدیم، 
یم با جریان های اصلـــی انقلاب، به توافق  در انتخابـــات پیـــش رو هـــم امیدوار
ی  برســـیم. ممکن اســـت دوستان لیســـت های مختلفی دهند اما باید مقدار

کرات مختلف درحال انجام است.« یم چون مذا جلوتر برو
رســـولی در ادامه درباره حضور برخی افراد مثل رائفی پور برای انتشـــار لیســـت 
هم گفت: »ما می گوییم هر کس که دلســـوز انتخابات اســـت به صحنه نگاه 
کند و ببیند چه چیزی به نفع انقلاب است و آن را انجام دهد، البته ما حرفی 
یـــم و همـــه را بایـــد تحت عنـــوان قانون انجام دهیم، بالاخره قانونی به اســـم  دار
قانـــون انتخابـــات وجود دارد و باید ســـعی کنیم بـــه آن تمکین کنیم و هر فرد و 
جریانی که بخواهد کار انجام دهد، باید براساس قانون در انتخابات مشارکت 
کند اما فکر می کنیم افرادی که دلسوز انقلاب هستند در تلاشند که مجلس 
کارآمدی شکل بگیرد، بیشتر از اینکه به دنبال منافع شخصی و نفع شخصی 

خود از این جریان باشند.«

   ارائه نکردن برنامه از جانب داوطلبان اشکالی است
که سال ها مورد توجه قرار داشته است

رسولی درباره اینکه چرا ارائه برنامه از جانب گروه های سیاسی مورد غفلت قرار 
می گیرد، گفت: »این اشـــکال در طول ســـال ها بوده اســـت، اما شورای ائتلاف 
بـــه اندازه خودش ســـعی کرد این اشـــکال را حداقل در ایـــن دوره برطرف کند. 
ما گفتیم با کســـی عقد اخوت نبســـته ایم، آقایان نماینده ای که به اسم شورای 
یابی و نظارت درست کرده و کارنامه  ائتلاف به مجلس رفتید، ما یک کارگروه ارز
درســـت کردیم و این کارنامه شـــامل مســـائل کمی و کیفی است، یعنی گفتیم 
فلان فرد نماینده ای بوده که در لیست ائتلاف وارد مجلس شده است. گفته 
شـــد که در کمیســـیون ها چطور ورود کردید، حتی حضور و غیاب در حصن 
یاد بوده، در  یاد بـــوده، تاخیر ز چطـــور بـــوده، نماینده منظمـــی بودید، غیبتت ز
کدام طرح و لوایح فعال بودید، آیا موضوع خاصی را پیگیری کردید؟ در مواقع 
حســـاس موضع رســـانه ای تان چه بوده؟ ســـعی کردیم با این کار این اشکال را 
گر از شـــما بهتر  تا حدی برطرف کنیم و بگوییم شـــما نمره خوبی نگرفتید و ا

وجود داشته باشد، جایگزین خواهیم کرد.«
رســـولی دربـــاره فعالیـــت و اقدامات گروه هـــای سیاســـی درون اصولگرایی با 
اسم های مختلف، گفت: »هر کسی که می تواند اقدام خودش را انجام بدهد 
و بـــا هـــر کســـی می خواهد رقابـــت کند، اســـم های مختلفی هم وجـــود دارند، 
هرکسی که می خواهد خارج از جریان جمع نیروهای انقلاب عمل کند، باید 
وزن کشی کند و مسئولیت خارج از جمع حرکت کردن را هم بپذیرد و بپذیرد 
کثریت عمل کند، هزینه انفرادی عمل  گر نخواســـت، برمبنای خواســـت ا که ا

کردنش را هم بپذیرد.«
رســـولی در تحلیـــل کنش انتخاباتی اصلاح طلبـــان نیز گفت: »به نظرم جریان 
اصلاح طلبی در تابلوهای دیگری رفته و تلاش دارد، با آن تابلوها وارد مجلس 
شود اتفاقا به نظر ما فعال هستند، شاید استراتژی شان این باشد که بگویند ما 
در یک شـــهرهایی نیســـتیم، اما در کشور فعال هستند و با اسم های مختلف 
ازجمله اعتدال و مســـتقلین تلاش می کنند خود را به مجلس برســـانند و قابل 

مشاهده نیز هستند.«

چرا هرچه بیشتر در کنشگری سیاسی جریان موسوم به اصولگرایان جست و جو می کنیم کمتر اثری از ایده های حکمرانی می بینیم؟ 

انتخابات بازی اسم-فامیل نیست

زهرا طیبی
خبرنگار گروه نقد روز
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 »فرهیختگان« 
 از وضعیت مدیریت تکنولوژی 

در نظام آموزش عالی گزارش می دهد

                 رادیان  
تاخیر فاز داریم

دانشـــنامه الکترونیکـــی جایگزین مـــدرک موقت 
غ التحصیلی دانشگاه آزاد  می شود فار

جلســـه شـــورای آموزشـــی دانشـــگاه آزاد  اســـتان هرمـــزگان بـــا حضـــور معصومه 
طباطبایی، رئیس مرکز ســـنجش، پذیرش و فارغ التحصیلی دانشـــگاه آزاد در 
واحد بندرعباس برگزار شد. طباطبایی در این جلسه با تبریک ایام الله دهه فجر 
و و اعیاد شعبانیه از وضعیت جذب، ثبت نام و فارغ التحصیلان دانشجویان 
کز و واحدهای دانشگاه  آزاد  استان هرمزگان ابراز خرسندی کرد و ضمن  در مرا
تشکر از دست اندرکاران حوزه های مرتبط گفت: »دانشگاه آزاد استان هرمزگان 
سکاندار بالاترین تعداد فارغ التحصیل ماهر و متخصص در استان هرمزگان 
اســـت که دلیل توســـعه و پیشـــرفت استان شده اســـت.« رئیس مرکز سنجش، 
پذیرش و فارغ التحصیلی دانشگاه آزاد  با اشاره به ظرفیت های خاص استان 
یامحـــور اظهار  ی و اقتصاد در هرمـــزگان در حوزه هـــای صنعتـــی، نفتـــی، تجـــار
ی، برای تصویب  ی وزارت علـــوم، تحقیقات و فناور کـــرد: »یکـــی از قوانین جار
رشته های تحصیلی دانشگاهی نسبت تعداد دانشجو به استاد و ظرفیت های 
... این اســـتان اســـت که خوشـــبختانه براساس  ی، اقتصادی و صنعتی، تجار
یابی واقع شـــده و در فرآیند  آمایش آموزشـــی این توانمندی ها مورد بررســـی و ارز
یافت مجوز از شـــورای گســـترش وزارت علوم قرار دارد.« طباطبایی در ادامه  در
ضمـــن اعلام انجام مراحل صدور دانشـــنامه به صـــورت الکترونیکی گفت: »از 
این پس صدور مدرک موقت دانش آموختگان نیز از فرآیند فراغت از تحصیل 
حـــذف و صـــدور مـــدرک موقـــت متوقف می شـــود و صـــدور مدرک دانشـــنامه 
اتمام دوره تحصیلات دانشـــگاهی با ســـرعت بیشـــتری برای فارغ التحصیلان 

صادر می شود.«
، رئیس دانشگاه آزاد  استان هرمزگان نیز در این نشست با  محمدحسین رنجبر
اشاره به توانمندی این استان در جذب و پذیرش دانشجو گفت: »دانشگاه آزاد 
اسلامی  با تکیه بر توانمندی خود با  14 هزار دانشجوی فعال در واحد بندرعباس 
و نزدیک به 30 هزار دانشـــجوی فعال در اســـتان هرمزگان و همچنین 130 هزار 
دانش آموخته مســـئولیت بیش از نیمی  از بار آموزشـــی اســـتان را  برعهده گرفته 
است و بیش از 70 در صد مدیران، کارشناسان و کارکنان سازمان ها، ادارات، 
موسسات و نهادهای دولتی و غیردولتی دانش آموخته این دانشگاه هستند.«

واحدهای دانشگاه آزاد  با توجه به شرایط آمایشی 
دانشکده های موضوعی را ایجاد کنند

بیســـتمین جلســـه هیأت امنای دانشـــگاه آزاد اســـتان کهگیلویه وبویراحمد با 
ی دانشـــگاه آزاد  کبری معاون علوم، مهندســـی و کشـــاورز حضور محمد علی ا
کبری در این جلسه با تبریک   و ســـایر اعضا در واحد یاســـوج برگزار شـــد. علی ا
اعیاد شـــعبانیه و با اشـــاره به روند جذب دانشـــجو در دانشـــگاه آزاد  گفت: »با 
مدیریت دکتر طهرانچی تعداد دانشجویان از 950 هزار دانشجو به یک میلیون 
کید بر توسعه درآمدهای غیرشهریه ای  ی با تأ و 350 هزار نفر رسیده است.« و
در دانشگاه آزاد  اظهار کرد: »واحدهای دانشگاهی باید با برنامه ریزی، جذب 
درآمدهـــای غیرشـــهریه ای را در اولویـــت قـــرار دهند.« معاون علوم، مهندســـی 
ی دانشـــگاه آزاد  به ســـامانه ای شـــدن تمامی  امور در این دانشـــگاه  و کشـــاورز
یـــح کـــرد: »حوزه های حسابرســـی، مالی، آمـــوزش، پژوهش و ... در  اشـــاره و تصر
کبری با اشاره به فعالیت  دانشگاه آزاد  بسیار شفاف و به روز شده است.« علی ا
دانشـــکده های موضوع محور در دانشـــگاه آزاد  خاطرنشـــان کرد: »با اســـتفاده 
از دانشـــکده های موضوعی باید دانشـــجویان را به ســـمت رشـــته های جدید و 
مطابق با شرایط اقتصادی و علمی  جامعه هدایت کنیم. واحدهای دانشگاه 
آزاد  نیز باید با توجه به شـــرایط آمایشـــی و توانمندی های منطقه دانشکده های 

موضوعی را ایجاد کنند.«

 بررسی روند تولید مقالات کاربردی نشان از افت کمی آن در بازه ۱۰ ساله دارد

دانشگاه آزاد دومین ناشر مقالات کاربردی ایران

تعداد بالای استناد و مقالات، در کشورهای مختلف از آنجایی که به عنوان یکی از مولفه های 
افزایش علم و تولید علم کشور به شمار می رود، همیشه مورد توجه بوده است. همین  اهمیت 
دلیلی است تا اساتید دانشگاه ها تلاش کنند تا نتایج فعالیت های پژوهشی خود را در قالب 
یادی منتشـــر  مقاله منتشـــر کنند. شـــاید در این بین محققانی حضور دارند که لزوما مقالات ز
نکرده اند اما در عرصه های دیگر بســـیار اثرگذار هســـتند. مثلا ممکن اســـت محققی با وجود 
انتشار کم مقالات، بتواند سمت و سوی فرمان دهی علم و فناوری را در یک کشور تغییر دهد. 
توجه کردن به این بعد از تاثیرگذاری، می تواند به شناسایی مقالات، نویسندگان، موسسات 
بردی کمـــک کند. در این گزارش  و دانشـــگاه های فعـــال در تولیـــد با برون داد و اثربخشـــی کار
بردی، مقالات پراســـتناد و عملکرد دانشـــگاه ها که توســـط  نگاهی به بررســـی آمار مقالات کار

یم.  بنیاد ملی علم در دی ماه امســـال منتشر شده، می انداز

ایران در کمیت اول و در کیفیت ششم 
تعـــداد مقـــالات استنادشـــده کشـــورها کـــه به اختراع منتج شـــده، نشـــان می دهـــد در بین 
ی اســـلامی، ایران با بیش از هشـــت هزار مقاله رتبه اول را  کشـــورهای عضو ســـازمان همکار
دارد. بعـــد از آن عربستان ســـعودی بـــا بیـــش از هفـــت هزار مقاله و ترکیه با شـــش هزار و 700 
مقالـــه در رتبه هـــای بعـــدی قرار دارند. با این وجود که ایران در بحث کمیت مقالات از آمار 
یافتی از ســـمت  به نســـبت خوبی برخوردار اســـت، اما بعد از بررســـی تعداد اســـتنادات در
پتنت ها، نســـبت به کل انتشـــارات، متوجه می شـــویم که وضعیت مقالات کاربردی کشـــور 
ی اسلا می در این  چندان هم خوب نیســـت. ایران در بین کشـــورهای عضو سازمان همکار
شـــاخص با نســـبت 29.9 در رتبه پنجم قرار دارد. درواقع به زبان ســـاده تر باید گفت که هر 
مقاله منتج به اختراع، 29 اســـتناد داشـــته اســـت. رتبه اول این بخش، عربستان سعودی با 
نســـبت 70 اســـت و هر مقاله منتج به اختراع در این کشـــور 70 اســـتناد داشته است. پس از 

، مالزی قرار دارند.  آن کشـــورهای امارات، مصر

آمریکا اول در کمیت و کیفیت مقالات ثبت اختراع 
در بحث تعداد مقالات استنادشده در کشورهای جهان برای ثبت اختراعات و نسبت 
یکا، با 331هـــزار مقاله در رتبه اول  مقـــالات اســـتنادی بـــه تعداد کل مقالات، کشـــور آمر
قـــرار دارد. بعـــد از آن و بـــا فاصله ای 50 درصدی، کشـــور چین با 146 هزار مقاله و کشـــور 
گر بخواهیم مانند گروه قبلی نســـبت اســـتناد  آلمان با 77 هزار مقاله قرار گرفته  اســـت. ا
مقالات از ثبت اختراع را به کل انتشـــارات کشـــورهای پیشـــرو بســـنجیم،  باز هم کشـــور 
یـــکا بـــا امتیـــاز 176.8 در رتبه اول قرار دارد، یعنی به صـــورت میانگین هر مقاله منتج  آمر
یافت کرده اســـت. بعد از آن کشـــور آلمان با نســـبت 136  به اختراع آن 176 اســـتناد در

ژاپن با نســـبت 125 قرار دارند. 

کاهش بیش از 90 درصدی نشر مقالات کاربردی
روند نشـــر مقالات ایرانی استنادشـــده در پروانه های ثبت اختراع در بازه 10 ســـاله، نشـــان 
می دهد که مقالات کاربردی، از سال 2014 به بعد، با افت کمی  روبه رو بوده است. مقالاتی 
ی کشـــور کمک کرده اند هم با  کـــه در بحـــث ثبـــت اختراعات نقش داشـــته و عملا به فناور
افت همراه بوده و با کاهش بیش از 90 درصدی مقالات کاربردی در 9 ســـال اخیر تا ســـال 

2022 در کشور مواجه بوده ایم.

دانشگاه آزاد رتبه دوم انتشار مقالات کاربردی  در کشور
در شـــاخص تعداد مقالات استنادشـــده در ثبت اختراعات و نســـبت به کل اســـتنادات، 
دانشـــگاه علـــوم پزشـــکی تهـــران، با هـــزار و 154 مقاله کاربردی در رتبه اول قـــرار دارد. بعد از 
آن دانشـــگاه آزاد  با هزار و 49 مقاله در رتبه دوم و دانشـــگاه تهران با 770 مقاله در رتبه ســـوم 
قرار می گیرد. دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی با 581مقاله، در رتبه چهارم و دانشگاه 

تربیـــت مـــدرس با 492 مقاله در رتبه پنجم قرار دارند.

 216 استناد به مقاله ای از دانشگاه شیراز
در شـــاخص بعدی قرار اســـت تا به بررســـی مقالاتی که بیشـــترین اســـتناد را داشـــته اند، 
یم. این شـــاخص نشـــان می دهد که از بین بیش از هشـــت هزار مقاله منتشرشـــده،  بپرداز
24 مقاله بیش از 30 اســـتناد داشـــته اند. بیشـــترین اســـتناد به مقاله منتشرشـــده در ســـال 
، توسط  یافت کرده اســـت. مقاله مذکور 2018 اســـت که 216 اســـتناد از ثبت اختراعات در
محققان دانشـــگاه شـــیراز تالیف شـــده اســـت. مقاله دو می که بیشـــترین اســـتناد را با 191 
اســـتناد داشـــته، توســـط 4 محقق از کشـــورهای آلمان، کانادا و ایران تالیف شـــده اســـت. 
مهـــدی صالحـــی کـــه جزء یکی از محققان این مقاله اســـت، با دو وابســـتگی ســـازمانی از 

کانادا و دانشگاه شهید بهشتی، جزء مولفان ایرانی محسوب می شود که بیشترین  تعداد 
اســـتناد را از پتنت ها داشته است.

مهندسی و پزشکی حوزه ای پراستناد برای ایران
بررســـی بیشـــترین مقالات استنادشـــده در ثبت اختراعات نشان می دهد که از بین هشت 
هزار و 609 مقاله، بیشـــترین مقالات مربوط به حوزه مهندســـی  بوده اســـت. بعد از آن رشته 
ی و سم شناسی  کولوژ پزشکی پراستنادترین مقالات را در پتنت داشته است. علم مواد، فارما

در رتبه های بعدی حوزه های پراســـتناد قرار دارند. 

تنها 3 مجله ایرانی در جمع مجلات منتشرکننده مقالات ایرانی
بررســـی مجلات برتر ایرانی منتشـــرکننده مقالات فناورانه، می تواند در راســـتای شناسایی 
فعالیت این مجلات کارآمد باشـــد. در این بخش مجلات منتشـــرکننده مقالات ایرانی تا 
آستانه 20 مقاله مورد بررسی قرار گرفتند. از میان 41 مجله دارای بیشترین انتشارات ایرانی، 
تنها ســـه مجله از کشـــور ایران بودند. اولین مجله که رتبه 5 را در این بین به دســـت آورد؛  
iranian Research Pharmaceutical of Journal است. این مجله در بازه 10 ساله 56 مقاله 
کاربردی منتشـــر کرده اســـت. بعد از آن مجلات  Bulletin Pharmaceutical Advanced  و   
Iranian Sciences Medical Basic of Journalبـــه ترتیـــب در رتبه هـــای بعدی قرار دارند که 

این دو مجله از دانشـــگاه های علوم پزشـــکی تبریز و علوم پزشکی مشهد هستند.

بیش از 2هزار و 100 استناد از پتنت برای مقالات دانشگاه آزادی
از دیگر شاخص هایی که قابل توجه است، تعداد کل مقالاتی است که در روند یک اختراع 
یم. مقالات  به آنها استناد می شود. در این بخش گزارش نگاهی به آمار دانشگاه ها می انداز
یافت  منتشرشده در دانشگاه علوم پزشکی تهران، بیش از دو هزار و 800 استناد از پتنت ها در
یافت دو هزار و 100 اســـتناد از پتنت ها  کرده اند. مقالات دانشـــگاه آزاد  در رتبه بعدی با در
قرار دارند. در رتبه سوم، دانشگاه علوم پزشکی تبریز با 1400 استناد از پتنت ها را می بینیم. 

بنیاد علم؛ حا می اول مقالات کاربردی
در بیـــن موسســـات حمایت کننـــده مالی مقالات کاربردی، بنیاد علم بیشـــترین نقش را در 
ی که 271 مقاله ایرانی اســـتناد شـــده در این بنیاد  این تامین مالی داشـــته اســـت. به طور
حمایت شـــده اند. بعد از آن دانشـــگاه علوم پزشـــکی تهران با 147 و موسسه ملی بهداشت 
بـــا حمایـــت 132 مقاله وجود دارند. دانشـــگاه آزاد در بخـــش حمایت های مالی با حمایت 

60 مقالـــه در رتبه پنجم قرار دارد.  

ریل حمایت از مقالات کاربردی را تعمیر کنید!
در پایان و با بررسی اجمالی بر آمار و ارقام مقالات کاربردی، به نظر می رسد که بهتر است 
ی از شاخص های کیفی صورت گیرد.  تا در راستای بهبود شاخص ها، تدوین و بهره بردار
یابی کیفیت مقالات به جای تمرکز بر تعداد می تواند به بهبود  ایجاد شاخص هایی برای ارز
، حمایت مستقیم از محققان و موسسات فعال  آمار استناد مقالات کمک کند. مورد دیگر
ی تســـهیلات و بودجه در جهت حمایت از محققان و موسســـات  اســـت که باید فراهم آور
فعال در تولید مقالات کاربردی صورت گیرد. در بحث مجلات علمی  داخلی، پیشـــرفت 
چشـــمگیری صورت نگرفته و آمار قابل قبولی نداشـــتیم. به نظر می رســـد  بهتر اســـت  در 
تی که بیشـــترین انتشـــار را از مقالات  راســـتای تقویـــت مجـــلات علمـــی  داخلـــی، از مجلا
ی های  یج همکار ، ترو بـــردی داشـــته اند صورت گیرد. تمرکز بر حوزه هـــای موضوعی برتر کار
یج و پشـــتیبانی از تحقیقات کاربردی  بین المللی، آموزش و تحقیقات چندرشـــته ای و ترو

ی ها وجود داشته باشد.  نیز باید در بین سیاســـتگذار

خبر

فاطمه طاری بخش
خبرنگار گروه دانشگاه 

 بررسی روند تولید مقالات کاربردی نشان از افت کمی آن در بازه ۱۰ ساله دارد

دانشگاه آزاد دومین ناشر مقالات کاربردی ایران
 سهم سرمایه گذاری روی فناوری های انرژی پاک چین 

 سال گذشته ۱3 درصد بوده که نسبت به 2۰22 رشد 9 درصدی داشته است

ک  انرژی های پا
موتور محرک اقتصاد چین در 2023
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، دنیای فناوری و نوآوری است؛ عصر جدیدی که ربات ها  دنیای امروز
جایگزین انســـان در بخش های مختلف شـــده و حالا با توســـعه هوش 
مصنوعی، جهان در آســـتانه انقلابی جدید قرار دارد. انقلابی که پای 

ایـــن حـــوزه و ربات هـــا را در همه ابعاد زندگی باز خواهد کرد. شـــاید در 
وهله اول، زندگی در دنیای متفاوت که یکی از دســـتاوردهای آن آســـان 
شدن فعالیت ها، دقیق تر شدن محاسبات و کاهش خطاهای انسانی 
یادی داشـــته باشـــد، اما واقعیت این اســـت که  خواهد بود، جذابیت ز
، اگر کشـــوری نتواند به  با توجه به ســـرعت بالای رشـــد تکنولوژی امروز
ســـرعت خود را با واقعیت این روزهای دنیا تطبیق دهد، طبیعتا فاصله 

یادی با مســـابقه فناوری و نوآوری امروز پیدا می کند که شـــاید جبران  ز
آن دیگـــر کار آســـانی نباشـــد. از ایـــن رو مدیریـــت ایـــن حـــوزه اهمیت 
ویژه ای پیدا کرده اســـت. در این میان هماهنگی ســـرفصل های دروس 
نظام آموزش عالی کشـــور که بازوی اصلی تربیت نیروی متخصص به 
شمار می رود، با نیاز واقعی میدانی کاری است که متولیان بخش های 
مختلف باید توجه جدی به آن داشته باشد. سرفصل هایی که می تواند 

خروجی دانشـــگاه ها را نیروهای نوآور و فناور تربیت کرده و کشـــور را از 
حیـــث نیـــروی متخصص مورد نیاز این حـــوزه بیمه کند. در پنل »تحول 
در برنامه هـــای درســـی مدیریـــت فناوری و نوآوری در ایـــران« پنج تن از 
یزی آموزشی وزارت علوم  فعالان دانشگاهی به همراه مدیر کل برنامه ر
به تشـــریح واقعیت های این حوزه و لزوم تغییر در ســـرفصل های درسی 

پرداختند که در ادامه مشروحی از آن را می خوانید.

فرآینـــد اداری پویایی را از 
ی  فصل ها ســـر ی  نگر ز با

دروس می گیرد
محمدحســـین شجاعی، عضو هیات 
ی  علمی دانشـــکده مطالعات و فناور
و   معـــاون پژوهشـــی مرکز پژوهشـــکده 

ی:  مطالعات فناور
یت  همان طـــور کـــه مطلـــع هســـتید ما اولیـــن برنامه آموزشـــی که بـــرای مدیر
یـــب کردیم مربوط به ســـال 1377 بود که با همت  ی در کشـــور تصو تکنولـــوژ
سازمان پژوهش های علمی و صنعتی در وزارت علوم انجام شد؛ ولی تا سال 
ی آن رخ نداد. در سال 80 دانشگاه علامه طباطبایی  80 اقدام عملیاتی رو
و دانشـــگاه آزاد واحد علوم وتحقیقات جزء اولین دانشـــگاه هایی بودند که 
یت  ی کرده و عملا آموزش های مدیر در مقطع ارشد این برنامه را پیاده ساز
ی در کشـــور شـــروع شد و چهار ســـال بعد هم این برنامه برای مقطع  تکنولوژ
دکتری آغاز شـــد. همچنین در ســـال 1401 برنامه جدید این حوزه  را تصویب 
ی، گرایش  ی و انتقال فنـــاور کردیـــم که در مقطع ارشـــد ســـه گرایش همـــکار
ی و کســـب و کارهای فناورانه را شـــامل می شـــد، در مقطع دکتری هم  نوآور

ی تصویب کرده ایم.  یت فناور یک رشـــته تحت عنوان مدیر
گـــر بخواهیـــم روند طی شـــده در موضـــوع بازنگـــری را بازخوانی کنیم،  حـــالا ا
ی و  یت فناور یت مدیر باید بگویم  ســـال 1393 ایده ای توســـط انجمن مدیر
ی  یت تکنولوژ ی مطرح و اجلاسی تحت عنوان نشست مدرسان مدیر نوآور
با حضور اســـاتید مختلف از دانشـــگاه ها برگزار شـــد که طی آن درباره اینکه 
ئی  داشته  سرفصل های آموزشی شامل چه محورهایی بوده، دروس چه خلا
و در مقابل نیاز صنعت و دولت چیســـت، تبادل نظر شـــد. نشســـت دوم در 
گر اشـــتباه نکنم به همت شاخه دانشجویی دانشگاه علامه  ســـال 1395 و ا
 طباطبایی برگزار شـــد و در نهایت طی همین دو جلســـه و رفت و آمدهایی 
کـــه بـــا این انجمن صـــورت گرفت، تیمی تحـــت عنوان تیـــم بازنگری برنامه 
آموزشـــی بـــه صـــورت متمرکز  این حـــوزه در انجمن فعال شـــد، در نهایت در 
یت  ی اولین جلســـه کارگروه مدیر ســـال 97 تلاش های این تیم باعث برگزار
شـــورای تحـــول و ارتقای علوم انســـانی شـــد. اینهـــا را گفتم تـــا توجه تان را به 

مســـیری که طی شده، جلب کنم. 
یت صورت گرفت؛ چرا که اعلام شـــد  در اولین قدم تغییراتی در رشـــته مدیر
یت باید یک سرفصل های مشترکی داشته باشند و به  همه رشته های مدیر
ی یک سرفصل درسی به برنامه درسی اضافه  همین دلیل به صورت اجبار
شـــد کـــه البته بـــرای آن  مجبور بودیم بعضی از ســـرفصل هایی که دوســـتان 
ی آن توافـــق کـــرده بودند؛ حذف کنیم. این موضوع دنبال شـــد تا  انجمـــن رو
در ســـال 1400  ایـــن موضوع در شـــورای عالی انقـــلاب فرهنگی تصویب و از 
مهـــر 1401 برای اجرا به مدت پنج ســـال ابلاغ شـــد. موضـــوع مهم اینکه همه 
ی باعث  می دانید این رشـــته دائم در حال تغییر اســـت ولی فرآیندهای ادار

می شـــود که پویایی لازم در این حوزه رخ ندهد. 
آن زمان ما ایده مان این بود که دانشجو حتی بتواند خودش انتخاب دروس را 
داشته باشد، درحالی که این انتخاب امروز محدود به انتخاب خود دانشگاه 
است. یعنی این دانشگاه است که به تشخیص دانشکده، یک سری دروس 

را در اختیار دانشـــجو می گذارد که این اتفاق نیفتد. 

در کارشناسی ارشد شاهد 
عـــدم تجانـــس دروس 
امتحانی با رشته تحصیلی 

هستیم
کری، عضـــو هیات علمی  آرنوش شـــا
واحد علوم و تحقیقات و عضو هیات 

ی:  ی و نوآور مدیـــره انجمن فناور
صحبت هایـــم را در دو ســـرفصل ارائـــه خواهـــم کـــرد. اول اینکـــه بخشـــی از 
تی اســـت که باید اســـم آن را قبل از ورود به دوره  مســـائل مربوط به مشـــکلا
که این مشـــکلات شـــاید مســـتقیما به بحث ســـیلابس های  گذاشـــت؛ چر ا
ی کیفیت فرآیند آموزشی  ی مرتبط نباشد، اما بر رو یت تکنولوژ درسی مدیر
که در دانشـــگاه های طی می شـــود، تاثیر می گذارد. در اینجا باید از فرصت 
حضور آقای نقی زاده استفاده کنم و نکاتی را بگویم که شاید همه آن هم به 
گر  دفترچه ثبت نام کارشناسی ارشد را برای سال 1402  وزارت علوم برنگردد. ا
یت  یت اســـت، مدیر نگاه کنید، می بینید ذیل کد 1142 که مجموعه مدیر
یف شـــده که ضرایب دروس مختلف هم در این  ی با ســـه گرایش تعر فناور
دفترچـــه قید شـــده که بر اســـاس آن عناویـــن دروس امتحانی زبان عمومی، 

»فرهیختگان«ازوضعیتمدیریتتکنولوژیدرنظامآموزشعالیگزارشمیدهد

داریم                 رادیان  تاخیر فاز 

ادامه در صفحه۵ 

زهرا رمضانی
خبرنگار گروه دانشگاه 

تلاش برای افزایش سقف بودجه آموزش عالی
بیست وششمین نشست مجمع پژوهشگاه های ملی کشور با حضور غلامرضا خواجه سروی، رئیس 
امور آموزش ســـازمان برنامه و بودجه، علی باقر طاهری نیا، دبیر مجمع و روســـای پژوهشـــگاه های 
ی در این نشست گفت:  عضو در محل سالن فجر سازمان برنامه و بودجه برگزار شد. خواجه سرو
»اســـاس کارکرد ســـازمان برنامه و بودجه کمک به پیشـــرفت کشـــور در زمینه های مادی و معنوی 
ی ادامه داد:  است؛ یعنی همان مفهومی که مقام معظم رهبری در بیانات خود اعلام می کنند.« و
»وظیفه ســـازمان، برنامه ر یزی برای پیشـــرفت مادی و معنوی کشـــور و نظارت بر حسن اجرای این 
ی افزود: »توقع از اتاق های فکر نظام اســـلامی این است که برای تحقق  موارد اســـت.« خواجه ســـرو
پیشـــرفت کشـــور مشـــارکت فعال داشته باشـــند و از روزمرگی فاصله بگیرند. اســـتفاده از ظرفیت 
مجمع پژوهشـــگاه های ملی کشـــور یکی از موضوعاتی اســـت که حتما در ســـازمان مورد توجه قرار 
می گیرد.« این مســـئول ســـازمان برنامه و بودجه همچنین بر افزایش ســـقف بودجه آموزش عالی از 

کید کرد. بودجه کل کشور تا

 تمایل برای درس خواندن افت پیدا کرده است
محمدعلی زلفی گل، وزیر علوم گفت: »کسی که دانش دارد، با شخصی که تخصص معلمی دارد 
فرق می کند؛ در نتیجه دانشگاه فرهنگیان باید چتر خود را باز کند. شاید در آینده لازم شود برای 
افرادی که می خواهند وارد دانشگاه شوند، دوره های آموزشی حرفه استادی و معلمی برگزار شود که 
باید دانشگاه فرهنگیان به ما کمک کند و از ظرفیت آن استفاده کنیم.« زلفی گل بر تصمیم گیری 
کید و اظهار کرد: »دانشگاه فرهنگیان بایستی  با استفاده از نظرات جمعی برای رفع مشکلات تا
با حســـاب و کتاب رشـــد کند، زیرا مهارت محور اســـت. دانشـــگاه فرهنگیان باید به گونه ای رشد 
یاضی و فیزیک تمایل  پیدا کند که علوم انســـانی و علوم پایه آســـیب نبیند. در علوم پایه مانند ر
کید کرد: »دانشـــگاه  برای درس خواندن افت پیدا کرده و این مســـاله فاجعه اســـت.« وزیر علوم، تا
فرهنگیان باید با وزارت علوم برای رشته علوم پایه وارد تفاهم شوند، زیرا علوم پایه در حال نابودی 
اســـت. مقام معظم رهبری فرمودند »علوم پایه معدن اســـت«، من درخواست می کنم نسبت به این 

ید تا آسیبی وارد نشود.« مساله حساس باشید و شمع علوم پایه را روشن نگه دار

تعیین سرانه تغذیه دانشجویان علوم پزشکی
، مدیرکل دانشـــجویی وزارت بهداشـــت در گفت وگو با مهر افزود: »با توجه به اینکه ارائه  احد بنار
سهم دانشجو در هزینه تغذیه در لایحه برنامه هفتم توسعه رد شده است، با سازمان برنامه و بودجه 
محاسبات لازم انجام شده است تا بتوانیم سرانه تغذیه ای که در دانشگاه های علوم پزشکی هزینه 
ی  می شود را استخراج کنیم.« او با اشاره به تعیین سرانه تغذیه دانشجویان علوم پزشکی با همکار
ســـازمان برنامه و بودجه گفت: »می خواهیم غذاهای ســـبز و چند منویی را در دانشـــگاه ها فعال 
کنیم.« بنار گفت: »متوسط هزینه کرد وزارت بهداشت برای هر دانشجوی خوابگاهی که سه وعده 
غذایی مصرف دارد حدود 200 هزار تومان است که این میزان برای تک وعده ای ها که 100 تا 105 هزار 
ی افزود: »با توجه به هزینه ای که  دانشجو را شامل می شوند حدود 100 هزار تومان هزینه می شود.« و
برای سرانه غذای دانشجویان علوم پزشکی صورت می گیرد دانشگاه های وزارت بهداشت 8.7 
همت یا 8 هزار و 700 میلیارد تومان ســـالانه برای غذای دانشـــجویی هزینه می کنند. از این میزان 
4.7 همت برای دانشجویان خوابگاهی و حدود 4 همت برای غیرخوابگاهی ها هزینه می شود.«

نیمکت

کیــارش فرتــاش، عضــو هیــات علمــی دانشــگاه شــهید 
بهشــتی و مجــری : 

جامعــه مدیریــت تکنولــوژی و جامعــه مدیریــت نــوآوری بــه نســبت 
یچــه  ســن و جمعیتــش بالنــده شــده اســت؛ بــا ایــن حــال وقتــی از در
برنامه هــای درســی بــه آن نــگاه می کنیــم، چنــد مســاله وجــود دارد. 
اولیــن ســوال ایــن اســت کــه واقعــا تصویــر بیرونــی رشــته مــا بــرای آدمــی 
کــه یــک فارغ التحصیــل برتــر در مقطــع لیســانس از نظــر آینــده کاری و 
اینکه تحصیل در آن قرار است چه آورده ای برای فرد داشته 

باشــد، تــا چــه میــزان جــذاب اســت؟ 
بنده همیشه در پژوهشکده 
یــن  د بنیا ت  لعــا مطا
ز  ا ی  ر و فنــا و  علــم 
دانشجویان می پرسم 
کــه شــما بــا چــه انگیــزه 
بــه مقطــع کارشناســی 
یــک  آمدیــد؟  ارشــد 
ــا  ــه ت ــر اینک ــاله دیگ مس
چه میزان زنجیره مقاطع 
دانشگاهی باید در رشته  
مدیریــت تکنولــوژی تکمیــل 
شــود؟ چراکــه امــروز مثال هــای نقضــی 
در بحــث تکمیــل زنجیــره مقطــع تحصیلــی در 

 MBA ــال رشــته هایی مثــل یــم. بــه طــور مث رشــته های دانشــگاهی دار
 اصــولا فقــط در مقاطــع تحصیــلات تکمیلــی پذیــرش دانشــجو دارد، 
درحالی کــه ایــن رشــته امــروز جــزء رشــته های جــذاب و به اصطــلاح 
پرمشــتری کشــور اســت. البتــه اینکــه تکمیــل نبــودن ایــن زنجیــره بــر روی 
، موضــوع قابل بحثی اســت. به  جــذاب بــودن رشــته اثرگــذار بــوده یــا خیــر
موضــوع مدیریــت تکنولــوژی برگردیــم؛ ســوال ایــن اســت کــه امــروز تــا چه 
میزان به صورت جدی و خاص به هوش مصنوعی فکر می کنیم؟ این 
را هــم می دانیــم کــه ایــن حــوزه تــا 10 ســال آینــده خیلــی جدی تــر خواهــد 
بــود. مســاله دیگــر اینکــه چقــدر تمایزهــای دانشــگاه ها در تربیــت نیروی 
ایــن رشــته مدنظــر قــرار می گیــرد؟ تــا چــه میــزان برنامه هــای درســی امــروز 
مهارت محــور بــوده و باعــث افزایــش مهــارت دانشــجو و در نهایــت بــالا 
رفتن اشــتغال پذیری آنها می شــود؟ در ابتدا از محمدحســین شــجاعی، 
عضــو هیات علمــی دانشــکده مطالعــات و فنــاوری و معــاون پژوهشــی 
مرکــز پژوهشــکده مطالعــات فنــاوری بحــث را آغــاز می کنیــم کــه بــرای 
بازنگری سرفصل های دروس که حدود دو سالی از ابلاغ آن می گذرد، 

چــه اتفاقاتــی دنبــال شــده اســت. 
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ی های  ، تئور یاضـــی و آمـــار یـــت از دیـــدگاه اســـام، ر اصـــول و مبانـــی مدیر
یب 3، 2، 2، 3 و 2  یـــت و اقتصـــاد خـــرد و کان اســـت که به ترتیب ضر مدیر
یت تولید اســـت.  را دارد بعـــد از آنهـــا دروس تحقیقـــات در عملیات و مدیر
یم چیســـت؟ در  فارغ از اینکه گرایش هایی که ما در کارشناســـی ارشـــد دار
ی وجود ندارد. درســـت اســـت  درس ها عما درس مرتبطی با حوزه تکنولوژ
یم و این مهم  که دکتر فرتاش اشاره کردند در این رشته مقطع لیسانس ندار
جـــای بحـــث دارد که اصا بودن یا نبودن مقطع لیســـانس چه فرصت و چه 
تهدیدهایی دارد، ولی اجالتا می بینیم برای کسی که می خواهد وارد مقطع 
کارشناسی ارشد این رشته شود، در دانشگاه ها با دروسی آشنا می شوند که 
قبا درباره آنها نخوانده بود و این یک ضعف اســـت. مشـــخصا ما در زمینه 
یزی برای آزمون های مربوط به کارشناســـی ارشـــد این عدم تجانس را  برنامه ر

به وضوح می توانیم ببینیم. 
مســـاله بعـــدی عـــدم همخوانی برنامه های وزارت علوم بـــا دفترچه آزمون در 
مقطع دکتری اســـت؛ یعنی عما بین ارشـــد و دکتری یک ناهمگونی دیده 
ی در دفترچه کارشناسی  ی علم و فناور می شود. به عنوان مثال سیاستگذار
ی  یت فناور یف شده ولی در دکتری ذیل مدیر یت دولتی تعر ارشد ذیل مدیر
است که عما دو تا گروه کاما متفاوت از یکدیگر هستند. یا به طور مثال در 
یم اما در دفترچه  دفترچه ثبت نام آزمون ما گرایش کسب و کار فناورانه را دار
انتخاب رشـــته اصا ظرفیتی برای آن وجود ندارد و اینها اشـــکالاتی اســـت 
کـــه بیـــن دفترچه های کنکور ارشـــد و دکتری وجود دارد و باعث ســـرگردانی 
افراد می شـــود. همچنین بین دانشـــگاه آزاد با سراســـری هم در رشـــته های 
یتی  دکتری شاهد عدم هماهنگی هستیم؛ درست است که مجموعه مدیر
یتی دانشگاه سراسری تفاوت دارد ولی وقتی  دانشگاه آزاد با مجموعه مدیر
ی فکر می کنیم این ناهمگونی اصا پذیرفته  یت تکنولوژ ما به جامعه مدیر
نیســـت. این در حالی قابل پذیرش اســـت که ما بخواهیم کاما دانشـــگاه را 
در حوزه پذیرش دکتری خودمختار کنیم که به شـــخصه موافق آن هســـتم، 
ولی وقتی این طور نیست باید همخوانی را در میان همه دانشگاه ها شاهد 

باشـــی که عما این گونه نیست. 

مدیریت تکنولوژی می تواند 
سرآغاز تحول سایر رشته ها 

باشد
یزی  رضا نقـــی زاده، مدیـــر کل برنامه ر

آموزشی وزارت علوم: 
یک ســـال و نیم تقریبا اصرار می کنم 
ی این مساله کلونی رشته مدیریت  رو
ی در کشـــور دچار اشـــکال اســـت. در اینجا باید بگویم که اولا رشـــته  فناور
ی ایجاد شـــدند؟ درباره این مســـاله  ی و  ام بی ای چطور یـــت تکنولـــوژ مدیر
بنـــده جمع بنـــدی مطالعـــات خودم را می گویم، هر چند شـــاید هم درســـت 
نباشـــد؛ چرا که نقطه نظرات متفاوت اســـت. اولا اینکه هر دو رشـــته عمدتا 
از ایـــالات متحـــده آمده انـــد. مســـاله آنهـــا ایـــن بود کـــه می خواســـتند هم به 
یت را آموزش بدهند،  مدیران صنعت را یاد بدهند هم به مهندسی ها مدیر
در همیـــن راســـتا دانشـــگاهی مانند  ام آی تی به حوزه ورود کـــرد و به مدیران 
یتی را  صنعتـــی کـــه عمدتـــا مهندس بودند، در مقاطع کوتـــاه، مباحث مدیر
... زاییده این تفکر بود.  ی و  ام بی ای و یت تکنولوژ آموزش داد و رشـــته مدیر
یم باید بگویم کارکرد برخی رشته ها را در مقطع کارشناسی ارشد  از این بگذر
ی علم  شـــخصا متوجه نمی شـــوم، یعنی نمی دانم کارکرد رشته  سیاستگذار
ی در مقطع کارشناســـی ارشـــد چیست؛ چرا که مگر چند تا پست در  و فناور
ی انســـانی در این رشـــته و این مقطع  یم و اصا چه میزان نیرو این حوزه دار

می خواهیم تربیت کنیم. 
یت دولتی هم همین سوال را دارم. مگر دولت چقدر نیرو در  در حوزه مدیر
این ســـطح می خواهد؟ این وظیفه انجمن علمی اســـت که در این حوزه ها 
ی  ورود کند و تعادل را ایجاد کند. سوال اصلی این است که رشته کشاورز
یا برق ما چطور دچار آســـیب شـــد؟ قطعا وقتی شـــما یک رشـــته ای داشـــته 
باشـــید که 60-50 درصد فارغ التحصیان آن بیکار باشـــند، طبیعتا ورودی 
آن رشته ضعیف و در نتیجه کیفیت رشته کاهش پیدا می کند. عما وقتی 
دانشـــجویی را با نمره صفر مرتبط با این رشـــته پذیرش می کنی، نمی توانی 
ی، چرا که به دلیل کیفیـــت پایین باید همه  بعـــدا آن را بـــه ایـــن دلیل بینـــداز
یک کاس را انداخت و اصا مگر می شـــود در یک دانشـــگاه دانشـــجویان 
یم در  یـــک کاس را انداخـــت؟ این امکان پذیر نیســـت. پس مـــا احتیاج دار
ی، گروه های مختلف را جمع کنیم تا جلو ی  ی و نوآور یت فناور انجمن مدیر

یم.  یه به این حوزه را بگیر عطش هـــای بی رو
نکته دوم هم که اساسی تر است، اینکه من فکر می کنم رشته مان کهنه شده 
و با بازنگری مســـاله اش حل نمی شـــود، یعنی احساس می کنم و حتی وقتی 
به ســـایت های مختلف ســـر می زنم، می بینم رشته مان کهنه شده است. با 
ی،  ی پیشـــرفته انرژ وجود اینکه کانادا دانشـــگاه های ما را در 11 رشـــته فناور
ی  ی پیشـــرفته حســـگری و نظـــارت، فناور مـــواد و تولیـــد پیشـــرفته، تکنولوژ
ی داده هـــای بزرگ، ادغام و  هوافضـــا و ماهـــواره، هـــوش مصنوعی و تکنولوژ
ی کوآنتوم، رباتیک و سامانه  ی علوم سرآمد، علم و تکنولوژ ماشین، تکنولوژ
یت  یم کرده اســـت، اما ســـوالم این اســـت که ما در بحث مدیر ، تحر خودرو
ی بـــرای ایـــن مباحث چه اقدامی انجام داده ایـــم؟ معتقدم در گام  تکنولـــوژ
یـــت جـــدا کنیم؛ چرا که این یک اشـــتباه  اول بایـــد خودمـــان را از گـــروه مدیر
یت منابع  یم، اما جنس ما مدیر یت دار راهبردی است. هر چند عنوان مدیر
یت فنی است و یک مقوله  انسانی و بازرگانی نیست، بلکه جنس مان مدیر
بین رشـــته ای هســـتیم که اتفاقا باید به حوزه فنی نزدیک تر باشـــیم. در حالی 
ی.  یت است تا تکنولوژ که می بینیم ســـیابس درســـی این حوزه بیشتر مدیر
یت شـــویم که گرایش  یم ما احتمالا یک رشـــته مدیر گر با این مدل پیش برو ا

ی در این رشـــته کمرنگ می شـــود. ی دارد و عما تکنولوژ تکنولوژ
یم و تا زمانی که بنده در این سمت هستم،  امروز ما یک فرصت استثنایی دار
یم و البته اینکه بخواهیم  ن بیاور یت بیرو می توانـــم ایـــن گرایش را از تله مدیر
یم، وظیفه انجمن  ی را از حالت فعلی در بیاور بخش های مختلف تکنولوژ
اســـت.  واقعیت این اســـت که آموزش عالی 10 ســـال آینده اصا نمی تواند 

مانند امروز باشد؛ چرا که ما با یک آموزش عالی جهانی روبه رو خواهیم بود؛ 
نقـــش اســـاتید و انتقـــال محتوا، بـــه طور کلی متفاوت خواهد شـــد و در این 
ی می تواند سرآغاز تحول برای سایر رشته های  یت تکنولوژ میان رشته مدیر
یزی با پیگیری مستقیم بنده  آموزشی باشد. ما الان در شورای عالی برنامه ر
ی هوش  ی کرده ایم که درس عمومی اختیار این مهم را برای کل رشته ها اجبار
مصنوعی و تحول دیجیتال در تمام رشته ها ارائه شود. البته امروز این مهم 
ی آن را ندارند.  ی کرده ایم؛ چرا که برخی از دانشـــگاه ها توان برگزار را اختیار
اما این کارها کافی نیســـت و نیاز به یک ســـری گروه ها مانند همین انجمن 

یم تا کارهای بزرگ کنند.  ی دار ی و نوآور یـــت تکنولـــوژ مدیر

نمی توان تنهـــا با اصلاح 
سی  ر د ی  بس ها ســـیلا

وضعیت را تغییر داد
ی، عضو هیات علمی  ز گـــودر مهدی 
دانشـــگاه علامـــه طباطبایـــی و رئیس 

مرکز رشـــد و کارآفرینی دانشگاه: 
نگاهـــی کـــه مـــن در این بحـــث دارم 
کری  بحث فرآیندی اســـت. یک بخش ورودی این رشـــته است که دکتر شا
ی است  دقیق صحبت کردند که اولا ورودی به این رشته وضعیتش چه طور
و می توانـــد چطـــور باشـــد. یک بحث هـــم، فرآیند و طرح درس اســـت. دکتر 
شـــجاعی به نوعی درباره محتوای جدیدی که دو ســـال اســـت تولید شده، 
صحبت کرد. نکته دیگر بحث خروجی دانشگاه است، اینکه دانشجویی 
مدرک گرفت، قرار اســـت چگونه جذب بازار کار شـــود؟ موضوع دیگر اینکه 
یابی گرفتن از این حوزه ها برعهده کیست؟ آیا یک انجمن علمی می تواند  ارز
یابی و کنترل کیفیت کند؟ قطعا دانشکده ای که یک استاد  این حوزه را ارز
متخصص این حوزه را ندارد وقتی دانشجویی در این حوزه تربیت کرده عما 
هـــم بـــه خود دانشـــگاه ظلم می کند و هم به آن بنـــدگان خدایی که به عنوان 
دانشجو به آنجا می روند. بنده ترجیح می دهم در این حوزه یک سری سوال 
یم تا درباره آن با هم بحث کنیم.  مطرح کنم که برای به پاسخ رسیدن نیاز دار
نکته ای که دکتر نقی زاده مطرح کردند کاما درســـت اســـت. یک بحث در 
دانشکده ما مطرح شد تحت عنوان تدوین استراتژی. بعد به رئیس دانشکده 
یم یا مدیر پرورش دهیم؟  یت را پیش ببر گفتم اینکه ما می خواهیم علم مدیر
این دو تا چیز کاما مجزاست، البته می تواند مکمل هم باشد. یعنی وظیفه 
مـــن در آن دانشـــکده ایـــن اســـت که یک مدیر خوب پـــرورش بدهم که برود 
یـــک بنـــگاه یـــا یک بخش دولتی را اداره کند یا اینکه وظیفه ام این نیســـت و 
باید یک سری مفاهیم را به این دانشجو آموزش بدهم و دیگر کار و شغلش 
هم به من هیچ ربطی ندارد؟ متاســـفانه این مســـاله هنوز حل نشـــده اســـت. 
برای اینکه اهمیت این موضوع را ببینید، یک مثال بزنم. چند ســـال پیش 
یکا آمده بود دانشگاه ما که  یکی از اســـاتید ایرانی یکی از دانشـــگاه های آمر
ینس  یکا بود که در حوزه بیز خودش هم رئیس یک دانشکده ای در کشور آمر
اسکول فعالیت می کرد. از او دعوت کردیم تا به دانشکده آمده و سخنرانی 
برایمان داشـــته باشـــد. او بحث جالبی برای ما کرد مبنی بر اینکه چطور به 
دانشـــجوی تـــرم یک 18 ســـاله آموزش می دهند. او عنـــوان کرده بود در ابتدا 
دانشجویان را به چند گروه تقسیم می کنیم. درحالی که هنوز هیچ اطاعاتی 
ینـــس و کســـب وکار نـــدارد، 5000 دلار در اختیارشـــان قـــرار می دهیم و  از بیز
ید شـــرکت ثبت کنید، درحالی که این دانشجو هنوز  می گوییم شـــما باید برو
نمی داند شـــرکت چیســـت اما به او پول می دهیم تا در گام اول شرکت ثبت 
کنـــد. بعـــد از آن بـــه او می گوییم که باید مدیر توســـعه محصول، مدیر مالی 
و مدیرعامل شـــرکت را مشـــخص کرده و یک محصول هم در آخر طراحی 
. حالا ما در  کننـــد و گـــزارش بدهنـــد که با این پول ورشکســـت شـــده یا خیـــر
یم که تا دکتری درس می خواند اصا نمی داند اساسنامه  کشور دوستانی دار
ی و بحث  یتی یعنی چه، اصا حســـابدار یعنی چه، نمی داند مســـائل مدیر
یت دولتی  ی یـــا مدیر یت تکنولوژ مالـــی چیســـت؟ حالا آمده دکتـــری مدیر
هم می خواند. می خواهم عرض کنم اساســـا این یک مســـاله کلیدی اســـت 
یت را؟ باید تکلیف  که ما قرار اســـت مهارت را توســـعه بدهیم یا علم مدیر

این مشـــخص شـــود. تا تکلیفش مشخص نشده، مساله ای حل نمی شود. 
یکـــی از موضوعاتـــی کـــه باید به آن توجه شـــود اینکه اشـــتغال در حوزه علوم 
یت  پزشـــکی خوب اســـت. با این حال بنده خبر دارم که بحث رشـــته مدیر
ی جزء ساختار وظیفه ای وزارت بهداشت قرار نگرفته است. معتقدم  تکنولوژ
باید این کار را کرد و اینکه وظیفه چه کسی است که این رشته را در ساختار 
وزارت بهداشـــت نهادینه کند، نمی دانم. آیا انجمن باید این مســـیر را هموار 
کند یا من اســـتاد دانشـــگاه یا دکتر نقی زاده باید برود با آنها لابی کند. نکته 
آخرم این دوگانه ای است که اینجا مطرح شد که آیا ما به سمت بحث های 
یتی؟ مســـاله اصلی این اســـت که باید  یم یا بحث های مدیر مهندســـی برو
درباره همه این موضوعات فکر شـــود و این طور نیســـت که بگوییم تنها یک 
طرف این حوزه را درست می کنیم، یعنی تنها سیابس و طرح درس را باید 
اصـــاح کنیـــم. البتـــه ما این کار را کرده ایم و در ایـــن مهم دیگر ایراد از خود 
ماســـت که سیســـتمی نگاه نکردیم، درحالی که باید کل مجموعه را ببینیم. 

بخـــش خصوصی هیچ گاه در بازنگری دروس نقشـــی 
نداشته است

کامران باقری، فارغ التحصیل مدیریت 
ی و مالکیـــت فکری دانشـــگاه  نـــوآور
ســـانتانو ایتالیـــا و عضـــو هیات مدیره 

ی ایران: انجمن مدیریت فناور
ی و  یـــت نـــوآور مـــن تخصصـــم مدیر
مالکیت فکری بود، ســـالیان ســـال و 
هنوز هم هســـت. عضو هیات علمی 
هم بودم. دوستی داشتم که ایشان در صنعت خودرو مدیرعامل نگین خودرو 
بود که می شود نمایندگی رنو در ایران. در اوج دوره ای که رنو در ایران خیلی 
طرفدار داشت من را به دفترش دعوت کرد و گفت بیا اینجا مدیر مارکتینگ 
. بـــرای من خیلی عجیب بود چـــون در صنعت خودرو کار نکرده بودم و  شـــو

ی  رشـــته ام مارکتینگ نبود و می گفتم من که بلد نیســـتم. من مدیریت نوآور
بلدم. درنهایت قبول کردم و برای همان از هیات علمی بودن استعفا داده و 
چندین سال در صنعت خودرو مدیر مارکتینگ دو برند نیسان و رنو در ایران 
بودم. حضورم در این بخش نگاهم را به رشـــته خودمان تغییر داد. انگار که 
ی درست کردیم فارغ از واقعیت. برداشت خودم  برای خودمان یک زمین باز
را می گویم شاید اشتباه باشد. در صورتی که قرار بوده فارغ التحصیان رشته 
ی  ی در امور مالی و تکنولوژ ی در مارکتینگ کمک کنند، به نوآور ما به نوآور
ی تبدیل کردیم و دیوار دورش  کمک کنند، ولی ما اصا این را به یک زمین باز
کشـــیدیم. علی رغم اینکه در دانشـــگاه درس می دهم ولی الان می خواهم با 
کاه صنعت صحبت کنم. من در فناب مدیرعامل یک مجموعه هســـتم و 
مشاور مدیرعامل هلدینگ که نزدیک به 6، 7 هزار نفر از بچه های خوب این 
کشـــور آنجا کار می کنند. در شـــرکت های دیگر هم فکر کنم یکی دو هزار نفر 
باز از همین تیپ بچه ها هستند که من با آنها کار می کنم. ما الان مصاحبه 
یم، یعنی عما مدرک دانشگاهی فرد برای ما مهم نیست  می کنیم نیرو می گیر
که کجا درس خوانده و حتی مهم نیست که اصا مدرک دانشگاهی دارد یا 
گر اقدامی نکنید شـــما بزرگواران چون  . می خواهم بگویم ممکن اســـت ا خیر
یش و قیچی کم و بیش دســـت تان اســـت، این رشـــته تا 20 سال دیگر بماند  ر
ولی دنیا از کنار شما گذشته و رفته است. یعنی ممکن است سه سال دیگر 
هم این رشـــته باشـــد و اساتیدش هم سر کاس خوشحال می روند و می آیند 
یس می کنیم، نرفته باشد بلکه  ولی دنیا اصا آن سمتی که ما در دانشگاه تدر
مســـیر دیگـــری را دنبـــال کند. البتـــه ضرورتا اینکه دنیا از مـــا می گذرد به این 
معنی نیست که رشته تعطیل شود، نه ممکن است 10 سال دیگر هم باشد. 
مســـاله مهـــم اینکـــه وقتی به لیســـت افـــرادی که در بازنگری دروس شـــرکت 
داشتند، نگاه کردم دیدم حتی یک نفر هم از بخش خصوصی در آن وجود 
ینس نداشته باشیم؟ 20  ندارد. مگر می شود حتی یک نفر را هم از حوزه بیز
دانشـــگاه، 20 اســـتاد دانشـــگاه، فرض کنید به نمایندگی از این دانشـــگاه ها 
آمدند در جلســـات شـــما درباره ســـرفصل تصمیم گرفتند و بســـتید و رفته 
اســـت. پـــس مـــن بخش خصوصی چه می شـــوم؟ موضوع بعدی این اســـت 
که امروز دانشـــگاه تبدیل به چیزی شـــده که اصا راه به صنعت نمی دهد. 
ینس موفق است را قبول  اصا مدیر صنعتی را قبول ندارد. مدیری که در بیز
ندارد. درحالی که این فرد یک ســـازمان چند هزار نفری را در همین کشـــور با 
یت می کند. شروع همین ترم در دانشگاه  همه سختی های کسب وکار مدیر
گر اشـــتباه نکنم دعـــوت کرده بودند از  تهـــران دانشـــکده برق و الکترونیک ا
آقای دکتر جوانمردی، مدیرعامل فناب که در مراســـم آشـــنایی با بچه های 
جدید صحبت کند و بعد ایشان یک مشکلی برایش پیش آمد. شب قبلش 
. من رسیدم امیرآباد. آدرس را هم بلد  به من زنگ زد که کامران جای من برو
بودم. نزدیک درب زنگ زدم به رئیس گروه که من الان اینجا هستم باید چه 
. گفت راستش باید از سه روز قبل  ی داخل بیایم هماهنگ شده یا خیر طور
هماهنـــگ می کردیـــد و الان نمی توانم ولی برو دم در ببین راهت می دهند یا 
. نگهبان گفت که خانم دکتر هنوز  . خدا شـــاهد اســـت، من رفتم دم در خیر
ی کار می کنـــد و نمی توانم راهـــت بدهم. هرچند  نمی دانـــد اینجـــا چـــه طور
درنهایت به دلیل آشـــنا بودن فرد توانســـتم وارد شـــوم اما واقعیت این اســـت 
یم و نظرش را می پرسیم.  که ما در دانشگاه، صنعت را در این حد قبول دار
، بلکه در  عرضم را خاصه کنم. ســـوال این اســـت که نه در حد کســـب وکار
ی و سیاســـت پژوهی دیتامان کجاست؟ این همه دوستان به  سیاســـتگذار
ی و سیاست پژوهی رفتند و از فارغ التحصیان این رشته  لایه سیاستگذار
کار می کنند. آیا آموزه های این رشـــته به دردشـــان خورده اســـت؟ الان از آنها 
استفاده می کنند؟ پیشنهادشان چیست؟ حتی وقتی می خواهیم بازنگری 
هـــم کنیـــم مبتنی بـــر دیتا بازنگری نمی کنیم. در کســـب وکار هـــم همین طور 
است. آن تصمیم گیری و اصاح مبتنی بر دیتا را به نظرم باید خیلی جدی 

که دنیا منتظر ما نمی ماند. یـــم؛ چرا یـــح بگیر و صر
 

یکاســـت.  مجری: قلب دعوای چین و آمر
باقـــری: فکـــر می کنم شـــاید مدلی کـــه باید به آن فکر کنیم، مدلی اســـت که 
صددرصد با قالب های ســـختی که الان ما در دانشـــگاه و وزارت علوم برای 
ی بنیان گذاشتیم همخوانی ندارد و البته اجرای  یت تکنولوژ موضوع مدیر

یادی هم می خواد.  آن جســـارت ز

نیاز داریم تا رشته هایمان را فنی تر دنبال کنیم
شـــجاعی: من باز اجازه شـــما چون وقت کم اســـت یکی دو تا نکته را مرتبط 
بـــا فرمایشـــات بزرگواران عرض کنـــم. یک نکته اینکه با توجه به فرمایشـــات 
یم  ی های جدید برو اســـاتید، یک ضرورت این اســـت که ما به ســـمت فناور
ی هم مطرح  و رشـــته مان را فنی تر کنیم ولی این ســـوال مهم که دکتر گودرز
 ، کردند که آیا با این ســـرفصل ها و ســـاختار آموزشـــی امکانش هســـت یا خیر
بـــه نظـــر می آیـــد غیـــر از بحث محتوای آموزشـــی که بحث امروز ماســـت در 
ســـاختارها هـــم باید تغییـــر ایجاد کنیم. از ظرفیت وجـــود دکتر نقی زاده هم 
اســـتفاده کنیم. مثا در بحث دکتری صنعتی که در دنیا هم مطرح اســـت، 
ی مشخص با مساله ای که از جانب  باید یک پژوهش مشخص، یک فناور
صنعت می آید را داشته باشیم و دانشگاه بتواند در آن مشارکت کند. یعنی 
ینه ها صورت بگیرد  باید دانشگاه دانشجویانش را وارد میدان کرده، تامین هز
و حتـــی دولـــت هم در برخی مـــوارد آن ورود کند تا کار جلو برود. درحقیقت 
یف ساختارهای  چنین انعطاف هایی لازم است. به هر حال یک مسیر تعر
جدید آموزشی است. یکی دیگر هم بحث دوره های غیررسمی است مثل 
ی این حوزه کار کنند  summer school هـــا کـــه البته باز دانشـــگاه ها بایـــد رو
ینی کـــه تجربه هایش در  و در ایـــن حـــوزه اقداماتـــی مثـــل کمپ هـــای کارآفر
دنیا هم وجود دارد را در کشـــور داشـــته باشـــیم. اینها می تواند کمک کند که 
یم و به آن خو کردیم خارج شـــویم  یک مقدار از این ســـاختار رســـمی که دار
و تجربه هـــای جدیـــدی کنیـــم. در انجمـــن هم به نظر می آیـــد گفت وگوی ما 
، گفت وگـــوی ما با صنعت، با دولت و نشســـت های مدرســـان  بـــا همدیگـــر
ی و گفت وگو بـــا هم، حتی نشســـت انجمن های مرتبط  یـــت تکنولـــوژ مدیر
یم، می توانند هم افزایی ایجاد  ینـــی و آینده پژوهی انجمن هایی که دار کارآفر

کنند. من به همین دو نکته بســـنده می کنم. 

باید طرح تا تصویب بازنگری دروس در کمترین زمان رخ 
دهد

کری: یکی و دو نکته را عرض می کنم خیلی تفاوت هم ندارد با فرمایشات  شا
دوستان. یکی اینکه بحث صنعت است. قطعا در بازنگری دوره هایی مثل 
ی لازم اســـت و امیدوارم در وزارت علوم فکری برای حضور  مدیریت تکنولوژ
صنعت در بازنگری شود و در آینده این اتفاق را شاهد باشیم. موضوعی که 
بایـــد بـــه آن اشـــاره کنم، اینکه بنده در دانشـــگاه حقـــوق و قراردادهای انتقال 
گر من قرارداد نبسته باشم چه  ی درس می دهم. برای یکی از درس ها ا تکنولوژ
طور می خواهم این را درس بدهم؟ چه شـــکلی می خواهم بگویم در قرارداد، 
گر خودم این کار را انجام نداده باشـــم؟ باید به  ی مهم اســـت ا انتقال تکنولوژ
این مســـاله اشـــاره کنم که تحقیق خوبی را دکتر شـــجاعی انجام داده بودند. 
10، 12 دانشـــگاه را بررســـی کرده بودند که در آنها گرایش معنی ندارد ولی حوزه 
ید این مهم را با یک مثال توضیح دهم. مثا شما دکتری  تمرکز داشتند. بگذار
، دکتری تکنولوژی در حوزه  مدیریت تکنولوژی می گیری در صنعت نفت و گاز
پزشـــکی می گیری، بعد این آدم وقتی فارغ التحصیل می شـــود می تواند در آن 
که مثا  صنعت دردی را دوا کند. اما وضعیت در کشور ما این طور نیست؛ چرا
نگاه کنید مدیری که 15 یا 20 ســـال در یکی از بخش های صنعتی مدیریت 
کرده و حالا دیگر مفهوم و کانسپت ذهنی او شکل گرفته، عما به دلیل نوع 
ی را  یتـــش، بـــه هیچ ایـــده نوآورانه ای اجازه نمی دهد که وارد شـــود و کار مدیر
ی هم آن  به او بســـپارد. آن طرف دانشـــجوی فارغ التحصیل مدیریت تکنولوژ
دانشـــی را نـــدارد کـــه به این مدیر بتواند اثبات کنـــد که این ایده من به نتیجه 
می رسد و دردی را از این صنعت دوا می کند. در پایان هم باید دو نکته عرض 
گر از زمانی که  یاد شـــده و ا ی بســـیار ز کنم. اینکه امروز ســـرعت تغییر تکنولوژ
بازنگری یک درس را اســـتارت می زنیم تا زمان تصویب آن 9 ســـال زمان ببرد، 
یم که وزارت علوم برنامه های زمانی  عما فایده ای نخواهد نداشت. امیدوار
ی را الزام کند که هر دو  کوتـــاه مثا ســـیابس رشـــته ای مثل مدیریت تکنولـــوژ
ســـال یکبار بازنگری شـــود و متولی برایش بگذارد و حتما در بازنگری اش از 

متخصصان صنعت استفاده کند. 

وزارت علوم برنامه درسی نمی نویسد
نقی زاده: نکته اولی که باید به آن اشاره کنم اینکه مگر وزارت علوم برنامه درسی 
می نویســـد؟ مگر نقی زاده می نویســـد؟ این طور نیســـت و قطعا این کار را شما 
انجمنی ها باید انجام دهید. درحالی که امروز وضعیت برعکس شـــده و من 
باید بگویم آقای آرنوش، شما در هیات مدیره انجمن نشستی هوش مصنوعی 
در حال فتح دنیا است. حالا شما چه پیشنهادی برای من مدیرکل در وزارت 
علوم در راســـتای تقویت این حوزه داری؟ حتی من خودم پیشـــنهاداتی را به 
شما اعام می کنم. درحالی که بنده از وزارت علوم به همه انجمن های سطح 
الف نامه مستقیم زدم که پیشنهادات شان را بفرستند. واقعیت این است که 
هوش مصنوعی دارد از روی ما رد می شـــود. بنده این مســـائل را از شما مطالبه 
می کنم اما واقعیت اینکه، مشـــخص نیســـت بنده تا چه زمانی در این سمت 
قـــرار دارم. انجمـــن بایـــد طرح روی میز بگذارد. اصا من نمی فهمم کســـی که 
فارغ التحصیل می شـــود و هوش مصنوعی ندارد می خواهد چه کار کند. من 
یست هستم، یعنی هم بخش خصوصی هستم و هم دولتی، می گویم  چون دوز
که متاســـفانه بنده متوجه نمی شـــوم که می خواهند در کســـب وکار چه کاری 
انجام دهند. رشته سیاستگذاری که مساله اش بیشتر و پیچیده تر است. اولا 
ید، روی همین 11 حوزه  چند درخواست ویژه دارم. عناوین رشته جدید بیاور
راهبردی بافاصله تصویب می کنم. کمتر از سه ماه با رویکرد برنامه محوری که 
خود دکتر فرتاش گفتند. مجوزش هم یکم مهر 1403 به همه دانشگاه هایی که 
فعال باشند می دهیم، البته قرار است کنسرسیومی هم در این زمینه تشکیل 
دهیـــم. ولی ســـوال این اســـت که چه کار می کنید بـــرای هوش مصنوعی. بین 
فنی، تکنیکال و تکنولوژی فرق است اینها با هم قاطی نشود؛ چراکه تکنولوژی 
خودش ماهیت هایی دارد. خودش مســـاله اســـت. اینکه کانادا می آید در این 
11 رشـــته ما را تحریم می کند معنی دارد. چرا نیامده روی فان رشـــته ســـاده ما 
یـــم کنـــد؟ چـــرا روی اینها ما را تحریم کرده؟ وقتی ما جزء این رشـــته های  را تحر
تحریمی نیستیم باید از خودمان بپرسیم چرا نیستیم. این رشته ها رشته های 
راهبـــردی اســـت. آیا ما به راهبرد گره خورده ایـــم؟ البته بنده نقص های وزارت 
ید، ما  علـــوم را هـــم می پذیریم، با این حال می گویم شـــما پیشـــنهادتان را بیاور

آن را تصویب می کنیم. 
مســـاله مهمـــی که بایـــد مدنظر قرار دهیم، اینکه ما همه مباحث را به ســـمت 
تربیت مدیر سوق دادیم، درحالی که اصا هدف این نبود بلکه می خواستیم 
تکنولوژی را مدیریت کنیم و امروز هم باید این حوزه را اصاح کنیم. ما آمادگی 
یم که ســـریع کارگروه را تشـــکیل دهیم. من خودم هم شـــخصا در آن  کامل دار
کارگروه حضور دارم تا به ســـرعت به جمع بندی رســـیده و به نتیجه برســـیم. در 
گر خواســـتید  مورد ورودی ها و اینکه در کدام حوزه امتحانی باشـــند، آن هم ا
اصاحیـــه ای بدهیـــد. انجمن بدهد تا به ســـرعت آن را بـــه طرح تبدیل کنیم. 
فقط من نکته آخر را بگویم. این نکته ای هم که آقای باقری گفت این رشـــته، 
رشته تاپی است و باید در آن استعدادهای درخشان جذب کنیم. یک مشکل 
یم و آن قانون کنکور است که مصوب مجلس است. ما نمی توانیم  قانونی هم دار
یم که  آزمـــون اختصاصـــی بگیریم و تنهـــا ظرفیت بدون کنکور را در اختیار دار
به اســـتعداد درخشـــان اختصاص دارد. البته معتقدم کار دیگری هم می توان 
کرد و آن هم اینکه بحث ارشـــد پیوســـته و دکتری مســـتقیم و دکتری حرفه ای 
اســـت. ارشـــد پیوســـته یعنی از کارشناســـی می آید تا ارشـــد. این برای برخی از 
رشته هاســـت، یعنی نرویم دنبال کارشناسی ارشـــد پیوســـته 5 ســـاله؛ چراکه 
این طوری دانشجو دو سال و چهار سال که در مجموع 6 سال می شود را باید 
درس بخواند، درحالی که با این کارشناسی ارشد یک سال زمان کمتر می شود. 
در این میان یک دوره پژوهشی که بیشتر باید مهارتی باشد از سال سوم شروع 
می شود. یعنی دانشجو در سال سوم وارد فاز مهارتی می شود. الان من می دانم 
در هوش مصنوعی کشور دارد گرفتار می شود. تعدادی هم که تربیت می کنیم، 
در مهندســـی کامپیوتر همه در حال مهاجرت هســـتند. البته در برنامه درسی 
، دو  یم، دو تا دانشگاه همکار جدید اعام شـــده که یک دانشـــگاه محوری دار
تا دانشـــگاه غیردولتی، یک انجمن علمی و یک ذی نفع صنعت و جامعه و 

همه آنها حتما باید در طراحی برنامه باشند. 

طرح مسکن نخبگان همچنان روی کاغذ 
ی دانشجو با اشاره  ی پردیس در گفت وگو با خبرگزار ی نیا، رئیس پارک علم و فناور مهدی صفار
به مسکن نخبگان و متخصصانی که در پارک پردیس فعالیت می کنند، گفت: »در بازدیدی که 
رئیس جمهورســـال گذشـــته از پارک پردیس داشـــتند دستور تســـریع در ایجاد شهرک نخبگانی را 
کرات  ی منعقد کردیم.« او با اشاره مذا دادند، ما بر این اساس توافقنامه با وزارت مسکن و شهرساز
انجام شده با سرمایه گذاران افزود: »در حال پیگیری هستیم که بتوانیم موضوع شهرک نخبگانی را 
کره با سه مجموعه  ی با این اقدامات مذا به مرحله انعقاد قرارداد اجرایی برسانیم. همچنین مواز

ی انجام شده و اعام آمادگی کرده اند.« سرمایه گذار
ی نیا، مســـکن نخبگان یکی از اولویت های کشـــور است و لازم است دستگاه های  به گفته صفار

ی داشته باشند. متولی همکار
کرات  ی پردیس گفت: »تفاهمنامه طرح مسکن نخبگان انجام شده و مذا رئیس پارک علم و فناور

شفاهی نیز مثبت بوده، ولی هنوز به انعقاد قرارداد نرسیده است.«

حل مسائل کشور گرفتار مقاله نویسی شده است
عبدالحسین خسروپناه، دبیر شورای عالی انقاب فرهنگی گفت: »ما امروز در حل مسائل کشور 
از جمله معنویت، گرفتار مقاله نویســـی شـــده ایم؛ درحالی که مهم حل مســـأله اســـت و حکمرانی 
یعنی حل مســـائل. قصد ندارم کار های پژوهشـــی را نادیده بگیرم و زحمات محققان، نویسندگان 
و نخبگان جامعه را بی اثر بشـــمارم، ولی همگی باید این دغدغه را داشـــته باشـــیم که این حجم از 
تولیدات علمی چقدر به حل مسائل جامعه منجر می شود. در واقع باید خط اثرگذاری مقاله های 
علمی را در سیاستگذاری ها دنبال کنیم تا منجر به عمل شود و در حد پژوهش باقی نماند.« وی 
گر از من بپرسند که چرا برخی مسائل در کشور حل نمی شود پاسخم این است که به خاطر  گفت: »ا
فقر معنویت اســـت؛ نمی گویم مســـئولان مان افراد کم کار یا بی تقوایی هســـتند، ولی معنویت بیش 
گر مســـئولان کشـــور معنویت را در جان خود تقویت کنند قطعا بر  از این ها به اهتمام ما نیاز دارد. ا
کمان اصاح شوند، مردم هم اصاح می شوند. ارتقای  جوانان و مردم هم موثر خواهد بود؛ وقتی حا
معنویت در مشی مسئولان، به مرام مردم بدل می شود و ما را از بسیاری از بن بست ها خارج می کند.«

تخمین ۵۰هزار ازدواج دانشجویی در سال
، معاون فرهنگی و سیاسی نهاد نمایندگی مقام معظم رهبری در دانشگاه ها در  مهدی فاطمی پور
گفت وگو با  ایسکانیوز درباره آمار ازدواج دانشجویی اظهار کرد: «آمار ازدواج دانشجویی به صورت 
که این آمار شـــامل دانشـــجویانی که در برنامه همسفر نهاد رهبری  دقیق قابل تخمین نیســـت؛ چرا

شرکت کرده اند و افرادی که به صورت معمولی با مراجعه به ثبت تقسیم می شود.«
یم که در سایت نهاد رهبری ثبت نام کرده اند و سایر  ی گفت: »بنابراین ما آمار دانشجویانی را دار و

». دانشجویان به ما اطاع نمی دهند که ازدواج کرده اند یا خیر
کید کرد: »حدود  معـــاون فرهنگـــی و سیاســـی نهاد نمایندگی مقام معظم رهبری در دانشـــگاه ها تا
ی  14 هزار زوج دانشـــجو امســـال در طرح »همســـفر تا بهشـــت« نهاد رهبری ثبت نام کردند. بســـیار
از دانشـــجویان نیز ازدواج می کنند ولی در برنامه ما ثبت نام نمی کنند. لزوم ثبت دانشـــجو بودن 
ی است تا بعدا بتوان براساس آن آمار گرفت.« فاطمی پور بیان کرد: »برآورد ما 50 هزار ازدواج  ضرور

دانشجویی در سال است.«
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گزارش هایی که در سال های اخیر منتشر شده حکایت از آن دارد که چین 

از نا ســـامانی های اقتصـــادی رنـــج می برد. اگرچه چین یک ســـال دیگر از 
مشکلات اقتصادی را در سال 2023 پشت سر گذاشت، اما چشم انداز آن 
روشن تر از آن چیزی است که به نظر می رسد. تا زمانی که پکن به تشدید 
محرک های مالی گرایش نشان دهد، همچنان می تواند در مسیر رسیدن 

به هدف رشد تولید ناخالص داخلی سالانه 5 درصدی خود حرکت کند. 
از ایـــن رو، دولـــت چیـــن در نظر دارد با توجه به موقعیت فعلی اقتصادی، 
در ســـال 2024 رکـــورد اقتصادی یک دهه گذشـــته خـــود را معکوس کند و 
رشـــد قدرتمندانه خود را برای ســـال های آینده حفظ کند. چین در ســـال 

2023، حـــدود 82.5 درصد از رشـــد تولیـــد ناخالص داخلی خود را هزینه 
کردد اما از آنجایی که بعید به نظر می رسد این شتاب باقی بماند و رشد  
خالص صادرات چین نیز در حال حاضر رو به کاهش است، پکن باید 

سرمایه گذاری زیرساختی خود را تا بیش از 10 درصد افزایش دهد. 

 سهم سرمایه گذاری روی فناوری های انرژی پاک چین 
 سال گذشته 13 درصد بوده که نسبت به 2022 رشد 9 درصدی داشته است

ک  انرژی های پا
موتور محرک اقتصادی چین در 2023

رشد ۴۰ درصدی روی سرمایه گذاری انرژی های پاک

ک در ســـال 2023 با احتســـاب  ی های پا به گزارش carbonbrief، انرژ
ی، بالغ بر یک هزار و 600 میلیارد دلار به اقتصاد  کل رشد سرمایه گذار
چیـــن تزریـــق کرد که نســـبت به ســـال 2022 حـــدود 30 درصد افزایش 
داشت و در مقایسه با سایر بخش ها، سهم بیشتر از رشد اقتصادی 
ی  را از آن خـــود کـــرد. حوزه های مختلـــف فناورانه مرتبط با تولید انرژ
ی هایی چون خورشیدی، برق، وسایل نقلیه الکتریکی و  ک، فناور پا
ی چین  باتری ها را در برمی گیرد که بیشترین تمرکز اصلی سرمایه گذار
ک در سال 2023 تشکیل می دادند. به طورکلی،  ی های پا ی انرژ را رو
 ، ی های تجدیدپذیر ی هایی چون انرژ ک، فناور ی های پا بخش انرژ
ی، خودروهای برقی و  ی هســـته ای، شـــبکه های برق، ذخیره انرژ انرژ
ی ها و زیرســـاخت ها از جمله  راه آهن را شـــامل می شـــود. این فناور
ی  الزامـــات بـــرای کربن زدایـــی از محصولات چین و اســـتفاده از انرژ
ک چین نسبت به سال قبل  ی های پا ی انرژ ی رو است. سرمایه گذار
از آن رشـــد 40 درصدی داشـــته و به 890 میلیارد دلار رســـید که این 
ی در سراسر اقتصاد چین در سال 2023  رشـــد کل رشـــد سرمایه گذار
ک 13 درصد از حجم عظیم  ی پا را شـــامل می شـــود. درمجموع، انرژ

ی در دارایی های ثابت چین در ســـال 2023 را تشـــکیل  ســـرمایه گذار
می دهد که نســـبت به ســـال 2022 رشـــد 9 درصدی را نشان می دهد. 
ک  ی پا ی چیـــن در بخش های انرژ ی 890 میلیـــارد دلار ســـرمایه گذار
ی های جهانی در تأمین ســـوخت  تقریبـــا بـــه اندازه کل ســـرمایه گذار
فسیلی در سال 2023 است که مشابه تولید ناخالص داخلی سوئیس 
ک بزرگ ترین محرک  ی پا ، بخش های انرژ یا ترکیه است. طبق این آمار
رشد اقتصادی چین بودند و 40 درصد از رشد تولید ناخالص داخلی 
در ســـال 2023 را بـــه خـــود اختصـــاص دادند. بدون رشـــد اقتصادی 
ک، تولید ناخالـــص داخلی چین از  ی پا حاصـــل از بخش هـــای انـــرژ
هدف دولت مبنی بر رســـیدن به رشـــد 5 درصدی دور خواهد شـــد 
و به جای تحقق رشـــد 5.2 درصدی، تنها رشـــد 3 درصدی را تجربه 
ک درحالی  ی هـــای پـــا ی در انرژ خواهـــد کـــرد. افزایـــش ســـرمایه گذار
ک و مســـتغلات چین برای دومین ســـال  رخ می دهد که بخش املا
ک را نه تنها  ی پا ، صنعت انرژ متوالی کاهش یافته اســـت. این تغییر
ی و آب وهوای چین، بلکه  بـــه عنـــوان بخش مهمی  از تلاش های انرژ
در سیاست اقتصادی و صنعتی گسترده تر این کشور قرار می دهد. 

تسریع ذخیره سازی برق و هیدروژن برای تامین نیاز به برق

ی برق  چیـــن به ســـرعت در حـــال افزایـــش ظرفیـــت ذخیره ســـاز
اســـت و پتانســـیل این را دارد که اتکای چین را به نیروگاه های 
زغال ســـنگ و گاز بـــه میـــزان قابل توجهی کاهش دهد تا به اوج 
ی آب  تقاضای برق پاســـخ دهد. ســـاخت ظرفیت ذخیره ســـاز
پمپاژ شـــده در سال گذشته به طور چشـــمگیری افزایش داشته 
و ظرفیت در دســـت ســـاخت به 167 گیگاوات رســـیده اســـت 
کـــه نســـبت بـــه ســـال قبـــل 120 گیگاوات رشـــد نشـــان می دهد. 
ی آب پمپاژشـــده در ســـال 2023  ســـاخت ظرفیت ذخیره ســـاز
رد شـــده اســـت. همچنین ســـاخت  بالغ بر 42 میلیارد دلار برآو
ظرفیـــت تولیـــد باتری هـــای جدیـــد از دیگـــر محرک های اصلی 
ی هایی که  ر ی عنـــوان شـــده اســـت. یکـــی از فناو ســـرمایه گذار
در این راســـتا مورد اســـتفاده قرار می گیرد، الکترولیزهاست که 
ی  ی رو ن ســـبز به کار می رود و ســـرمایه گذار ژ در تولیـــد هیـــدرو
برابـــر شـــد و به حدود 12  یبـــا دو الکترولیزهـــا در ســـال 2023 تقر

ی در  رد شـــد. ســـرمایه گذار 536 میلیـــون دلار بـــرآو میلیـــارد و 
ی باتری ها  ی بیشـــتر رو ی انرژ ی هـــای جدید ذخیره ســـاز ر فناو
برابـــر شـــد و  2023 بیـــش از دو کـــه در ســـال  صـــورت می گیـــرد 
ی  یـــون دلار رســـید. صنعـــت انـــرژ 447 میلو 10 میلیـــارد و  بـــه 
ی را آغاز خواهد  ر ی هـــای فناو ر ژنـــی در ســـال 2023 نوآو و هیدر
1000 متـــر  کـــرد. الکترولایزرهـــای قلیایـــی بـــا خروجـــی بیـــش از 
الکترولایزرهـــای غشـــایی  و  اســـتاندارد در ســـاعت  مکعـــب 
یان اصلـــی تبدیل و  مبادلـــه پروتـــون در ســـطح مگاوات بـــه جر
کســـید جامد در سطح کیلووات وارد  الکترولایزرهای مســـتقل ا
ینه هـــا و تقاضای تولید  بـــازار خواهند شـــد. بـــه دلیل کاهش هز
ی و حمل ونقـــل در  ی اصلـــی در ذخیره ســـاز ر ن، فنـــاو ژ هیـــدرو
ن مایع،  ژ مقیـــاس بـــزرگ مانند شـــبکه های خـــط لوله و هیـــدرو
ن  ژ یع می کنند و ساخت خطوط لوله هیدرو پیشـــرفت ها را تســـر

خالص ســـرعت می گیرد. 

رشد ۲۲ درصدی در خطوط ریلی

ی در  وزارت حمل ونقـــل چین گزارش داده اســـت که ســـرمایه گذار
ساخت راه آهن از ژانویه تا نوامبر 2023 تا هفت درصد رشد داشته 
ی در کل سال  ی 111 میلیارد دلار اســـت که به معنای ســـرمایه گذار
ی  ی را حمل ونقل بار بوده اســـت که بخش اعظم این ســـرمایه گذار
ی در جاده ها نیز  و مســـافری به خود اختصاص داد و ســـرمایه گذار
ی در راه آهن به طورکلی  کاهش داشـــت. به طورکلی، ســـرمایه گذار
ی،  22 درصد رشـــد داشـــته است. یکی از اهداف این سرمایه گذار
یل های پرســـرعت اســـت. از نمونه این خطوط پرسرعت  توســـعه ر
ی  «، اولین خط شـــناور مغناطیسی تجار گلو یلی، »شـــانگهای ما ر

یل هایی غیرمعمول  ی ر پرسرعت در جهان است که قطارهای آن رو
کثر سرعت آن به 430 کیلومتر در ساعت  حرکت می کنند که حدا
یل هـــای راه آهن پرســـرعت چین برای  می رســـد. در نوامبـــر 2020، ر
یع الســـیر اندونزی صادر شـــد. تا پایان  نخســـتین بار به راه آهن سر
یع السیر چین از  ســـال 2022، مسافت پیموده شـــده راه آهن های سر
42000 کیلومتـــر فراتـــر رفت. در ســـال های گذشـــته، تولیدکنندگان 
ی های تولید  ی و ارتقای فناور یلی در چین به بهینه ســـاز خطوط ر
یـــل، پالایـــش، تصفیـــه و عیب یابی از  یـــل ماننـــد کربن زدایـــی از ر ر

یلی پرداخته اند.  خطوط ر

سومین تولیدکننده برق دنیا از انرژی هسته ای

ی هسته ای در دنیاست  چین یکی از بزرگ ترین تولیدکنندگان انرژ
و از نظـــر ظرفیـــت نصب نیروگاه های هســـته ای و برق تولیدشـــده 
ی که  حاصل از آن رده ســـوم دنیا را از آن خود کرده اســـت به طور
ی هســـته ای تولیدشـــده را بـــر عهده دارد. در ســـال  یک دهـــم انـــرژ

ی هســـته ای در چین تصویب شـــد که از  2023، حدود 10 واحد انرژ
نرخ پیش بینی 6 تا 8 واحد در ســـال که در ســـال 2020 تعیین شـــده 
بـــود هـــم فراتر رفت. در حال حاضر 77 واحد نیروگاه هســـته ای در 
چیـــن فعال یا در حال ســـاخت هســـتند که دومیـــن واحد بزرگ در 
ی ســـالانه در ســـال 2023  جهان به شـــمار می رود. کل ســـرمایه گذار
ی ایـــن حـــوزه 12 میلیـــارد و 119 میلیـــون دلار بـــرآورد شـــد که 45  رو
درصد افزایش نســـبت به سال قبل نشان می دهد. برخی استان ها 
ی  ی هسته ای را دارند به طور بیشترین تمرکز فعالیت در زمینه انرژ
ی  که تنها ســـه اســـتان، حدود 20 درصد برق موردنیاز خود را از انرژ
هســـته ای تأمیـــن می کننـــد و بـــه عنوان بخشـــی از تلاش های خود 
بـــرای کاهـــش انتشـــار گازهای گلخانه ای از تولید برق به گســـترش 

ی ادامه می دهند.   این فناور

سرمایه گذاری ۱95 میلیارد دلاری در زیرساخت های انرژی پاک

ی خورشـــیدی،  ی هایی چون انرژ جدیدترین تجزیه و تحلیل ها، انرژ
ی، شبکه های  ی، راه آهن، ذخیره انرژ ی انرژ خودروهای برقی، بهره ور
ی هســـته ای و بـــرق آبی را در دســـته وســـیعی از  برقـــی و بـــادی، انـــرژ
ک بررســـی می کنـــد. تحلیل هـــا نشـــان می دهـــد کـــه  ی هـــای پـــا انرژ
ی  ی انرژ ک و ظرفیـــت ذخیره ســـاز ی در تولیـــد بـــرق پـــا ســـرمایه گذار
در ســـال 2023 به حدود 237 میلیارد دلار رســـید که نســـبت به سال 
ی در  قبـــل با رشـــد 48 درصـــدی همراه بـــود درحالی که ســـرمایه گذار
ی خورشیدی، خودروهای برقی و باتری ها به 349  ظرفیت تولید انرژ

ی  میلیارد دلار و رشد بیش از 60 درصدی رسیده است. سرمایه گذار
ک بـــه 195 میلیـــارد دلار رســـید کـــه 9  ی پـــا در زیرســـاخت های انـــرژ
درصد آن سهم شبکه ها، نقاط شارژ خودروهای برقی و راه آهن شد. 
ی نیز با رشـــد بیش از 15 درصدی به  ی انرژ ی در بهره ور ســـرمایه گذار
حـــدود 83 میلیـــارد و 540 میلیـــون دلار رســـید. در عین حال، تجزیه 
و تحلیل هـــا نشـــان می دهـــد کـــه ارزش تولیـــد کالاهـــا و خدمات در 
ک به 710 میلیـــارد دلار افزایـــش یافت که در  ی پـــا بخش هـــای فنـــاور

مقایسه با سال گذشته رشد 26 درصدی را نشان می دهد. 

بهبود راندمان سلول های خورشیدی راهکار کاهش هزینه برق

ی خورشـــیدی را به جرأت می توان بزرگ ترین عامل محرک رشـــد  انرژ
ک در چین در ســـال 2023 دانســـت. رشـــد این  ی پـــا اقتصـــاد فنـــاور
ی در بخش کالا و  ی بـــه ارزش کلی 139 میلیـــارد دلار حـــوزه از فنـــاور
خدمـــات جدید به ثبت رســـید؛ چرا کـــه ارزش آن از 209 میلیارد دلار 
ی در سال 2023  در سال 2022 در مقایسه با افزایش 349 میلیارد دلار
تا 63 درصد نســـبت به ســـال قبل رشد کرده است. درحالی که چین 
سال ها بر تولید و نصب پنل های خورشیدی تسلط داشت، رشد این 
صنعت در ســـال 2023 بی ســـابقه بوده است. طبق قانون وضع شده 
در چین در بهار 2023، حدود 15 استان، توسعه صنعت خورشیدی 
را در اولویت خود قرار دادند. رشـــد تأسیســـات خورشـــیدی چین به 
گونه ای اســـت که 200 گیگاوات در کل کشـــور در ســـال 2023 اضافه 
شـــد که بیش از دو برابر رکورد 87 گیگاوات ثبت شـــده در سال 2022 

ی  بـــوده اســـت. به گزارش globaltimes، بخـــش بزرگی از ظرفیت انرژ
خورشـــیدی نصب شـــده در چین به شـــکل نیروگاه های سلول های 
فتوولتائیک )PV( در غرب این کشـــور اســـت که منابع خورشـــیدی 
ی خورشیدی  فراوانی را در اختیار دارد. شرکت LONGi که غول انرژ
در چین شناخته می شود، رکورد جهانی 33.9 درصدی را برای بازده 
ســـلول های خورشـــیدی کریستالی ســـیلیکون- پروسکایت به ثبت 
رسانده است که نشان می دهد چین بار دیگر به دلیل سبز بودن در 
زمینه سلول های خورشیدی در جهان پیشتاز است. دبیرکل انجمن 
صنعت فتوولتائیک چین معتقد است از آنجایی که کاهش هزینه 
و راندمان بالا، هسته اصلی توسعه صنعت PV است، بهبود مستمر 
راندمان تبدیل ســـلول های خورشـــیدی یکی از ابتکارات مؤثر برای 

کاهش هزینه برق در این کشور است. 

توربین های بادی شناور برای استفاده حداکثری از انرژی باد

بـــه گـــزارش carbonbrief، چیـــن طی 11 ماه نخســـت 2023 حدود 41 
گیگاوات ظرفیت برق بادی نصب کرده است که افزایش 84 درصدی 
را نســـبت به ســـال گذشته نشـــان می دهد. دولت چین با حمایت از 
سیاست هایی مانند جایگزینی توربین های کوچک تر و قدیمی تر با 
ی های بادی را افزایش  توربین های بزرگ تر در نظر دارد استفاده از انرژ
دهد. پیشـــرفت در ســـاخت نیروگاه بادی فراســـاحلی در سال 2023 
به کندی آغاز شـــد اما انتظار می رود در ســـال 2024 تحویل پروژه های 
مشابه سرعت بیشتری به خود بگیرد. از سال 2021، پروژه های جدید 

یافت نمی کند. به رغم  بـــادی در چیـــن دیگر از دولت مرکزی یارانه در
پیشـــرفت های فناورانـــه ای کـــه هزینه ها را کاهـــش می دهد، افزایش 
قیمت مواد خام منجر به سود کمتر در مقایسه با صنعت خورشیدی 
ی باد  ی های کلی در انرژ شده است که منجر به کاهش سرمایه گذار
ی خورشـــیدی می شـــود. توربین های بادی شناور که  نســـبت به انرژ
در آب هـــای عمیـــق تر قرار می گیرند، باعث قوی تر و ثابت تر شـــدن 
ی در مقایسه با  سرعت باد می شود که درنهایت به افزایش تولید انرژ

توربین های بادی زمینی منجر می شود. 

تا ۲ سال آینده 5۰ درصد خودروها در چین برقی می شوند

به گزارش carbonbrief، تولید خودروهای برقی چین در سال 2023 با 
36 درصد رشد سالانه به 9 میلیون و 600 هزار دستگاه رسید که 32 
درصد از کل خودروهای تولید شـــده در این کشـــور را شامل می شود. 
یارانه خرید خودروهای برقی که از سوی دولت اعمال شد، به مدت 
13 ســـال توانســـت بازار این خودروها را رونق دهد. بازار خودروهای 
برقی چین بســـیار رقابتی اســـت و حداقل 94 برند بیش از 300 مدل 
ی در تولید خودروهای برقی در چین در  ارائه می دهند. ســـرمایه گذار
ســـال 2021 حدود 97 میلیارد و 500 میلیون دلار گزارش شـــد. این رقم 

ی در سال 2023 به بیش از 167 میلیارد دلار رسید. تولید  سرمایه گذار
این قبیل خودروها تا حدی رشد خواهد کرد که طبق پیش بینی های 
صورت گرفته، تا سال 2026 بیش از 50 درصد از کل خودروهای سواری 
در چین برقی خواهند شد؛ این درحالی است که شمار خودروهای 
ی در آمریکا به یک چهارم این رقم می رســـد. اصلی ترین  برقی ســـوار
ی به کاررفته در این خودروها، اســـتفاده از ســـلول سوختی برای  فناور
ی شیمیایی این  تولید برق موردنیاز جهت حرکت خودروست. انرژ

ی برق تبدیل می شود.  سلول سوختی به طور مستقیم به انرژ

ندا اظهری 
مترجم

مجــــــری انحصـــــــــــــاری
 تبلیغـــــــــات محیطــــــــــی
اســلامی آزاد  دانشــگاه   
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آگهی مناقصه عمومی )یک مرحله ای( نوبت دوم
یوی دکتر مسیح دانشوری مرکز آموزشی، پژوهشی و درمانی سل و بیماری های ر

وابسته به دانشگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی درمانی شهید بهشتی
یوی دکتر مسیح دانشوری در  مرکز آموزشـــی، پژوهشـــی، درمانی ســـل و بیماری های ر
ی و راهبری کلیه تاسیســـات  یس، نگهدار ، ســـرو نظر دارد انجام کلیه امور تعمیر
مکانیکی، برقی و الکترونیکی موجود خود را به اشـــخاص واجد شـــرایط از طریق 
 www.setadiran.ir درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به نشانی 

گذار نماید.  وا
 ، یس و ســـر  ، تعمیـــر ر  مـــو ا کلیـــه  م  نجـــا ا ی  ر ا گـــذ ا و  : قصـــه منا ع  ضـــو مو  -1
و  یکـــی  برقـــی، الکتر کلیـــه تاسیســـات مکانیکـــی و  ی و راهبـــری  نگهـــدار

نیکـــی و لکتر ا
یافت اســـناد مناقصه: از ســـاعت 8 روز چهارشـــنبه مـــورخ  1402/11/25  2- زمـــان در

لغایت ساعت 14روز دوشنبه مورخ 1402/11/30 

پنجشنبه مورخ 1402/12/10  3- آخرین مهلت تســـلیم پیشـــنهادها: تا ســـاعت 14روز
می باشد.

کت ها: پیشـــنهادات واصله در ســـاعت 9 صبح روز شـــنبه  4- زمان باز گشـــایی پا
مورخ 1402/12/12 در کمیســـیون مناقصات واقع در دفتر مدیریت بیمارســـتان باز 

و  قرائت خواهد شد.
گهی بر عهده برنده مناقصه است.  5- هزینه انتشار آ

6- نوع تضمین شـــرکت در مناقصه: ضمانتنامه بانکی، گواهی خالص مطالبات 
قطعی تاییدشده قراردادها و فیش بانکی )واریز وجه نقد(

یال )معادل سیصد و سی میلیون تومان( 7- مبلغ تضمین: 3.300.000.000ر
8- حساب تمرکز وجوه سپرده 4001099907147386بانک مرکزی به نام مرکز آموزشی، 

ی ی های ریوی دکتر مسیح دانشور پژوهشی، درمانی سل و بیمار
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f a r h i k h t e g a n o n l i n e



یمن در دریای سرخ گلوی رژیم صهیونیستی را به سختی می فشارد و حامیان این 
رژیم که با وجود حمله نظامی نتوانسته اند از اقدامات نیروهای یمنی جلوگیری 
کننـــد اکنـــون رو به تهدید ایران آورده اند. تهدیدی که البته با پاســـخ قاطعی از 
جانب ایران مواجه شـــد. پس از آنکه ســـردار ســـلامی اعلام کرد برای جنگ 
دریایی آمادگی کامل داریم، نیروی دریایی ســـپاه برای افزایش اســـتحکامات 
دفاعی جزایر سه گانه از شناورهای تندرو پیشرفته جدیدی رونمایی کرد که 
قابلیت حمل موشـــک دارند. همچنین ســـامانه های پدافندی نیز رونمایی 
شد که دیگر حالت ایستا نداشته و می توانند درحال حرکت اقدام به شلیک 
موشک کنند. این اقدام نیروی دریایی سپاه در جزیره ابوموسی یک پیام روشن 
نیز به امارات دارد مبنی بر اینکه عواملی غیر از امضاهای روی کاغذ حاکمیت 
بر این جزایر را تعیین می کنند. هم زمان با این اقدام همچنین قرار است ترمینال 
دریایی جزیره ابوموسی نیز افتتاح شود تا به این ترتیب گردشگری در این منطقه 
تحت مالکیت ایران نیز رونق پیدا کند. در ادامه ضمن بررسی جزئیات این موارد 

اثرات اقدامات ایران را مورد بررسی قرار می دهیم. 

   اهداف غربی ها از انتشار اخبار جعلی
فرماندهی مرکزی ایالات  متحده )سنتکام( در حساب کاربری شبکه اجتماعی ایکس 
)توییتر سابق( خود پس از آنکه با هدف وابسته نشان دادن نیروهای یمنی به ایران این 
نیروها را مورد حمایت ایران خواند اعلام کرد یمنی ها دو موشک از مناطق تحت کنترل 
خود در یمن به سمت باب المندب شلیک کردند. در ادامه این ادعا آمده است که 
هر دو موشک به سمت کشتی MV Star Iris، که یک کشتی باری متعلق به یونان و 
با پرچم جزایر مارشال که از دریای سرخ عبور می کرد، پرتاب شد. خبرگزاری رویترز 
در تکمیل این خبر این کشتی را حامل محموله ذرت برزیلی دانسته و مدعی شد 
که به سمت ایران در حرکت بوده است. این ادعای های جعلی که حتی در آن نامی 
از فرد مدعی مطرح نمی شود دو هدف را دنبال می کند. 1- غربی ها که با وجود اتخاذ 
راهبرد نظامی از مهار اقدامات نیروهای یمنی ناتوان مانده اند اکنون قصد دارند این 
شکست را با آغاز یک مسیر دیگر دنبال کنند. انتشار چنین اخباری ممکن است 
منجر به ایجاد نارضایتی در بخشی از بدنه افکار عمومی داخل ایران شود. غربی ها 
سعی دارند از این طریق افکار عمومی را در مقابل سیاست های رسمی ایران قرار داده و 
ایران را مجبور به مذاکره با یمنی ها برای توقف اقدامات نظامی کنند. 2- هدف اصلی 
که از انتشار چنین اخباری برداشت می شود رساندن پیامی تهدیدآمیز به ایران است. 
با این مضمون که اگر حملات یمنی ها ادامه پیدا کند، ایران نیز باید منتظر هدف 
قرار داده شدن کشتی های خود شود. چنین تهدیدی اگر با پاسخ قاطعی از جانب 
ایران مواجه نشده و موضعی انفعالی در قبال آن اتخاذ شود، می تواند منتشر کنندگان 

آن را برای عملیاتی کردن ایده های خصمانه ترغیب کند. 

   واکنش رســـمی ایران و اقدامات عملی برای مقابله با 
تهدید ها

فرمانده کل سپاه در همایش ملی شناور های تندرو ضمن اشاره به این نکته که برای 
جنگ دریایی کاملا مهیا هستیم و در آمادگی صددرصدی به سر می بریم و به امکانات 
جنگ از دور دست یافته ایم، گفت: »در جنگ دریایی میدان نبرد حساس و متفاوت 
است؛ چراکه باید یک نقطه را دقیقا هدف قرار داد و قادریم از ابعاد دور دشمن را نابود 
کنیم.« سلامی با بیان اینکه ناوبری دریایی در جنگ دریایی باید کاملا قوی و متفاوت 
باشـــد، اضافه کرد: »در جنگ دریایی نبرد فناوری هاســـت؛ جایی که به ما تعرضی 
شود بدون پاسخ نگذ اشته ایم و من بعد هم بدون پا سخ نخواهیم گذاشت و شاید 
در برخی مواقع اطلاع رسانی نکنیم. در شناور های تندرو سرعت بسیار تعیین کننده 
است، به بسیاری از قابلیت های دریایی دست یافته ایم که قابل گفتن نیست، ولی 
این را بگویم که به قدرتمندی های بی نظیری دست یافته ایم. رونمایی های جدیدی 

از ایران »قدرتمند، مدرن و پیشـــرفته« در عرصه نظامی به زودی برای مردم خواهیم 
داشت. بار ها مستقیما با آمریکا درگیر شده ایم، ولی به حول و قوه الهی همیشه تیر 
آخر را ما شلیک کرده ایم و پیروز میدان بوده ایم؛ نمونه آن هم دستگیری تفنگداران 

آمریکایی با آن وضعیت بود.«
نیروی دریایی سپاه برای افزایش استحکامات دفاعی در جزایر سه گانه خلیج فارس 
تجهیزات جدیدی را رونمایی کرد. نیروی دریایی از قایق هایی رونمایی کرد که مجهز 
به موشک های نقطه زن شده اند تا پیش از این، این قایق ها مجهز به تیربار بودند. 
همچنین برای نخستین بار سامانه های موشکی کروز با بردی بین ۳۰۰ تا ۷۰۰ کیلومتر 
به جای پرتاب ایستا درحال حرکت موشک های خود را شلیک کردند. این امر باعث 
می شود سامانه های موشکی قابلیت جا به جایی لحظه ای پیدا کرده و هدف قرار گرفتن  
آنها برای نیروهای متخاصم دشوار شود. سردار تنگسیری، فرمانده نیروی دریایی سپاه 
در مورد قابلیت های موشک های نسل جدید رونمایی شده، گفت: »این موشک ها 
دارای قابلیت فرمان پذیری در ارتفاع هستند.« فرمانده نیروی دریایی سپاه ویژگی های 
شناورهای جدید را نیز این گونه تشریح کرد: »سه فروند شناور پیشرفته تندرو با قابلیت 
نصب موشک های با برد بالا توسط متخصصان داخلی طراحی و ساخته شد. در 
طراحی و ســـاخت شـــناورهای پیشرفته تندرو به موضوعات تاب آوری، دریامانی و 
دریانوردی توجه شده  و جنس شناورها از فایبرگلاس به آلومینیومی  تغییر یافته است.«
ســـردار تنگســـیری در ادامه افزود: »قابلیت این شـــناورها به گونه ای اســـت که برای 
نخســـتین بار در جهان روی یک شـــناور هشـــت متری موشـــک با برد ۳۰ کیلومتری 
با قدرت تخریب و دقت بالا نصب شـــده اســـت.« اضافه شـــدن چنین قابلیتی به 
شـــناورهای ایرانی پاســـخ جالب توجهی به تهدیدات دریایی علیه ایران محسوب 
می شـــود. در کنار نیروی دریایی ســـپاه، نیروی زمینی هم از بمب های جدیدی که 
برای دفاع در ساحل جزایر مورد استفاده قرار می گیرند، رونمایی کرد. این بمب ها که 
برای نخستین بار در جزیره ابوموسی ایران رونمایی شدند، می توانند دو الی سه نفربر 
خاکی را منهدم کنند. فرماندهان نیروی دریایی سپاه اعلام کرده  که همچنان برای 
حفاظت پایدار از جزایر سه گانه در عمق بیش از 1۵۰۰ کیلومتر به افزایش استحکامات 

خود در این جزایر ادامه می دهند. 

   اتفاقات دیگری نیز در جزایر سه گانه درحال رقم خوردن 
است 

توسعه سامانه های دفاعی تنها اقدام درحال انجام در جزایر سه گانه نیست. ایران 
برای تثبیت حاکمیت خود در این منطقه اقدامات دیگری را در دستورکار قرار داده 
است. امروز قرار است وزیر راه و شهرسازی به جزیره ابوموسی سفر کند. مدیرعامل 
سازمان بنادر و دریانوردی مهم ترین هدف این سفر را این گونه تشریح کرد: »در بنادر 
کیش، قشم، هرمز و لارک برخی امکانات فراهم شده و اخیرا امکانات مناسبی در 
جزیره ابوموسی نیز برای گردشگری دریایی فراهم شده است. اخیرا اسکله و ترمینال 
مسافری در بندر بوموسی ساخته شد تا مسافرانی که در تردد به این جزیره هستند 
از امکانات بندری مناسب بهره مند شوند. قرار است در بندر بوموسی، ساختمان 
مرجـــع دریایـــی بـــرای ارائه خدمات مطلوب و افزایش ضریب ایمنی شـــناور ها در 
منطقه، اسکله پهلودهی شناور ها به منظور سرعت بخشی در تخلیه و بارگیری و 
افزایش ایمنی بندری و همچنین پایانه و راهگذر مسافری با هدف ایجاد رفاه در تردد 
مسافران به بهره برداری برسد.« ادهم رضوانی، مدیر روابط  عمومی اداره کل بنادر و 
دریانوردی هرمزگان در گفت وگو با »فرهیختگان« اظهارات مدیرعامل سازمان بنادر 
را این گونه تکمیل کرد: »ساختمان مرجع دریایی وظیفه کنترل ترافیک دریایی را 
برعهده دارد و مخاطرات دریایی که برای کشتی های درحال تردد ایجاد می شود را 
مدیریت می کند. در کنار این ساختمان مرجع دریایی برای رفاه حال ساکنان جزیره 
و همچنین تردد های بین المللی گسترش ترمینال مسافری در دستورکار قرار گرفته 
تا هم گردشگری را تسهیل کرده و هم فضای مفرحی را ایجاد کند تا به این ترتیب 
حضور مردم در جزیره پر رنگ تر شود.« محمد محسنی، مدیرکل میراث فرهنگی 
استان هرمزگان نیز در گفت وگو با »فرهیختگان« جزئیات  طرح های گردشگری این 
جزیره را این گونه تشریح کرد: »ابوموسی پایانه دریایی دارد، ترمینال دریایی بندرعباس 
به ابوموسی فعال است و در هفته دو روز سفر رفت و برگشت به این جزیره داریم. 
آقای بذرپاش بحث تقویت و توسعه را مطرح کرده است. ما با توسعه این ترمینال 
افزایش حضور گردشـــگران را هدف قرار داده ایم. یک کمپ گردشـــگری قرار است 
احداث شود. برای تکمیلش ۴ میلیارد تخصیص دادیم، ۶ میلیارد هم وزارت کشور 

می گذارد تا این طرح چند هکتاری تکمیل شود. با موافقت نیروی دریایی سپاه قرار 
است ۳۰ هکتار زمین برای ایجاد پهنه گردشگری ساحلی را تحویل بگیریم تا بتوانیم 
زیرساخت های اقامت و تقریح در ساحل را ایجاد کنیم. این امر موجب افزایش 
تردد گردشگر به این جزیره شده و منافعی هم برای جامعه محلی ایجاد می کند.« 
علاوه بر این طرح ها یکی از اهداف سفر وزیر راه به ابوموسی کلنگ زنی پروژه های 
مســـکن ملی وعده داده شـــده در این جزیره اســـت. چند ماه پیش بود که موضوع 
اهدای زمین رایگان در جزیره ابوموسی مطرح شد. بر این اساس قرار شد دولت به 
کسانی که قصد سکونت دائمی در این جزیره را دارند در قالب طرح نهضت ملی 
مسکن زمین هایی با متراژ ۳۰۰ متر بدهد. در این راستا بنا شد فرم »ج« نیز برای این 

دسته از متقاضیان حذف شود.« 

   پیام توسعه ابوموسی به ابوظبی 
کشور امارات که سال هاست ادعاهایی مبنی بر مالکیت جزایر سه گانه ابوموسی، 
تنب بزرگ و تنب کوچک مطرح می کند، مدتی است با گنجاندن این ادعا در 
بیانیه های شورای همکاری خلیج فارس و گرفتن امضا های حمایتی کشورهای 
مختلف سعی در ایجاد مشروعیت بین المللی برای ادعای خود دارد. اقدامات 
کمیت ایران بر این مناطق  توسعه ای ایران در جزایر سه گانه باعث تثبیت حا
می شود. همچنین انجام مانورهای نظامی متعدد در این منطقه این پیام را به 
طرف اماراتی می دهد که عواملی بیشتر از چند امضا و بیانیه برای تعیین مرزهای 
بین المللی نیاز اســـت. عواملی که ایران آنها را در اختیار دارد و دهه هاســـت 
به خوبی توانسته از ابزارهای دفاعی خود مرز های سرزمینی را صیانت کند. این 
اقدامات نشان می دهد امارات از بیانیه خوانی های خود اتفاقا نتایج معکوسی 
گرفته است. درحالی که این کشور با بیانیه های متعدد سعی در ایجاد تزلزل در 
کمیت ایران بر جزایر سه گانه داشت. این ادعاها باعث شد ایران جدیت  حا
بیشتری برای صیانت از مرزهای خود نشان داده و ابزارهای دفاعی خود در این 
مناطق را تقویت کند. امری که مهم ترین عامل در تضمین حکمرانی سرزمینی 

یک کشور محسوب می شود. 

در ساعات اولیه بامداد روز گذشته، انفجاری در خط لوله گاز سراسری در استان 
چهارمحال وبختیاری رخ داد که موجب قطع گاز در برخی روستا ها و مناطق 
کشور شد. سعید عقلی، مدیر دیسپچینگ شرکت ملی گاز ایران در این باره 
گفت حوالی ساعت یک بامداد امروز در اثر اقدامات خرابکارانه، انفجاری 
در خط لوله گاز سراسری اتفاق افتاد. آن گونه که مدیر دیسپچینگ شرکت ملی 
گاز ایران گفته، ظاهرا به دنبال این اتفاق وزیر نفت از ساعات اولیه وقوع حادثه 
در دیسپچینگ شرکت ملی گاز ایران حضور یافته و جلسه ستاد بحران را با 
حضور مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران و مدیران ارشد شرکت تشکیل داده 
است. به دنبال این اتفاق همچنین اعلام شد که مشکلات اندک ایجاد شده 
در روستا های اطراف محل انفجار به سرعت و پس از تعمیر خط لوله برطرف 
شد. همچنین سوخت مایع مورد نیاز و LPG در این مناطق فراهم شده و در 
اختیار روستا های مورد نظر قرار گرفته است. محور ارتباطی بروجن به لردگان 
که به علت انفجار خط لوله سراسری گاز در محدوده گردنه حلوایی مسدود 
شده بود پس از ساعاتی بازگشایی شده است. همچنین گاز شهری شهرهای 
بروجن، گندمان و فرادنبه هم که بر اثر این حادثه قطع شده بود، پیش از ظهر 
دیروز وصل شد. به گفته عقلی، انفجارها در دو نقطه، یعنی شهرستان بروجن 
استان چهارمحال وبختیاری و صفاشهر استان فارس رخ داده است. همچنین 
مدیر دیسپچینگ شرکت ملی گاز ایران با اشاره به انجام اقدام تروریستی در 
، اعلام کرد که شبکه گاز کشور پایدار است.  دو نقطه خط سراسری انتقال گاز

   آیا این خرابکاری ها سابقه داشته است؟
وزیر نفت گفته است که سال 1۳89 زمانی که او مدیرعامل شرکت گاز بوده، چهار 
خط لوله سراسـری گاز مورد حمله قرار گرفته بود. درواقع خبری که وزیر به آن اشـاره 
می کند در آن سـال ها تحت عنوان »انفجار سـه خط لوله« منتشـر شـده بود. ظاهرا 
صبـح جمعـه 22 بهمـن 1۳89 صـدای انفجـاری شـهر قـم را لرزانـد و آسـمان بخـش 
وسیعی از جنوب غربی این شهر سرخ رنگ شد. مسئولان وقت وزارت نفت علت 
انفجار را مسائل غیرفنی اعلام کردند. یک مقام مسئول در شرکت ملی گاز علت این 
حادثه را خرابکاری اعلام کرد. مجتبی شـیخ بهایی، مدیر گازرسـانی شـرکت ملی 
گاز به »دنیای اقتصاد« گفته بود به نظر می رسد که خرابکاری علت انفجار این سه 
خط لوله است. در آن زمان نیز جواد اوجی، مدیرعامل وقت شرکت ملی گاز گفته 

بود دلایل انفجار این سـه خط لوله گاز »به هیچ وجه مسـائل فنی و عملیاتی نبوده 
اسـت«. درنهایـت امـا علـت انفجـار هرگـز بـه صـورت رسـمی اعلام نشـد. حـال بعد از 
گذشت 1۳ سال اوجی می گوید که در آن زمان هم »همین اتفاق« یعنی خرابکاری، 
علـت انفجـار بـوده اسـت. البتـه امـکان دارد منظـور اوجـی از انفجـار »چهـار خـط 
لوله« در سـال 1۳89، مجموع انفجار های آن زمان باشـد. انفجار بهمن 1۳89 درواقع 
دومین انفجار در آن سال در خطوط لوله گاز بود. شهریور ماه آن سال خط لوله گاز 
مشهد_سـرخس در نزدیکی مشـهد دچار انفجار مهیبی شـد که به کشـته شـدن 1۰ 

تن و زخمی شـدن بیش از 1۶ تن منجر شـد. 
در آن زمـان علـت ایـن حادثـه برخـورد یـک خـودروی سـنگین بـا خـط لولـه گاز اعـلام 
شده بود. علیرضا غریبی، مدیرعامل وقت شرکت مهندسی توسعه گاز ایران گفته 
بود که به علت کوهستانی بودن منطقه و قرار گرفتن خط لوله در شیب زمین، یکی از 
لات از تعادل خارج و با خط لوله گاز مسیر برخورد کرد که موجب انفجار شد.  ماشین آ
انفجـار شـهریور 1۳89 بـه حـدی مهیـب بـود کـه گاز ۴ نیـروگاه در اسـتان های شـمال 
شـرق کشـور قطـع شـد و بسـیاری از پالایشـگاه های شـمال شـرق کشـور بـا مشـکل 
خوراک گازی مواجه شدند. حالا و بعد از گذشت تقریبا بیش از یک دهه، مجددا 
صنعت نفت و گاز ما مورد هجوم و حمله خرابکارانه قرار گرفته است و می توان با 

توجه به سـابقه این حملات و پیوسـت حمله روز گذشـته مدعی شـد که صنعت 
نفـت و گاز مـا از هجـوم و اقدامـات خرابکارانـه تروریسـتی مصـون نیسـت. امـا ایجـاد 
امنیـت بـرای جلوگیـری از ایـن حمـلات دقیقـا بـه عهـده کـدام نهـاد و ارگان اسـت؟ و 

اساسـا مسـئولیت این حملات تروریسـتی به عهده کیسـت؟

   حملات تروریستی؛ موفق یا ناموفق؟
از سـوی دیگـر و در ادامـه فعالیت هـای گروه هـای مهاجـم، هـک دو روز گذشـته 
سـامانه های مجلس را هم داشـتیم که باز هم در نوع خود اقدامی تروریسـتی اسـت 
کـه از سـوی یـک گـروه هکـری وابسـته بـه منافقیـن صـورت گرفتـه اسـت. همچنیـن 
آن گونـه کـه رئیـس گمـرک کشـور اعـلام کـرده تقریبـا حملـه هکـری هـر روزه بـه سـامانه 
گمـرک کشـور اتفـاق می افتـد. اگرچـه حملـه روز گذشـته بـه خـط انتقـال گاز تبعـات 
فیزیکی داشـته و جنس حمله متفاوت اسـت اما به نظر می رسـد اگر این قطعات 
پـازل را در کنـار یکدیگـر قـرار دهیـم، می شـود گفـت مجمـوع این حملات تروریسـتی 
به خط انتقال گاز و حملات سایبری برنامه ریزی شده است و متاسفانه به هدف 
نیز نشسته است. چرا؟ دو روز گذشته سازمان هواشناسی از ورود سامانه بارشی به 
کشـور خبر داد و پیش بینی کرده بود که در 9 اسـتان بارش های شـدید برف و باران 

روی خواهد داد. سـامانه بارشـی از شـمال غرب وارد کشـور شـده و در شـمال غرب 
و غـرب کشـور باعـث بـارش می شـود. براسـاس اعـلام هواشناسـی بـرای پنجشـنبه بـا 
تقویـت سـامانه بارشـی در جنـوب غـرب، دامنه هـای زاگـرس مرکـزی، شـمال فـارس، 
دامنه های البرز مرکزی و غرب سواحل دریای خزر بارش همراه با کاهش محسوس 
دما پیش بینی شده است. همچنین بیشترین بارش روز پنجشنبه برای استان های 
کردستان، کرمانشاه، ایلام، ارتفاعات شمال شرق خوزستان،  چهارمحال وبختیاری 
و نیمه جنوبی استان های آذربایجان غربی، آذربایجان شرقی و اردبیل است. این 
پیش بینـی بـرای افزایـش سـرما و در اصـل کاهـش دمـا نشـان می دهـد کـه دشـمن بـا 
برنامه ای از پیش طراحی شده برای ایجاد هزینه با هر ابعادی که در توان دارد، این بار 
سراغ خط لوله انتقال گاز رفته تا با ایجاد اختلال در گازرسانی، نارضایتی ایجاد کند. 
تـا جایـی کـه حتـی بـرای ایجـاد نارضایتـی و حساسـیت مردم، پیامک هایی مبنی بر 
قطعی گاز برای شـهروندان برخی از اسـتان ها هم ارسـال شـد و شـایعاتی نیز مبنی بر 
قطع شدن گاز در استان های همجوار با استان چهارمحال وبختیاری هم شنیده 
شـد. قـرار دادن ایـن مـوارد در کنـار یکدیگـر نشـان می دهـد کـه عملیـات روز گذشـته 
با پیوسـت رسـانه ای انجام شـده و پیش از اینکه هدف خط لوله انتقال گاز باشـد، 

درواقـع روان و ذهـن مـردم ایـران بـود. 

   عصبانیت از حضور مردم
دشـــمن در دو ســـال گذشته با طراحی های متعدد ســـعی در ایجاد نارضایتی در 
مردم داشته است. هک سامانه های پمپ بنزین، خرابکاری در خط لوله انتقال 
گاز و ایجاد ناامنی در نقاط مختلف کشور بخشی از اقداماتی است که با هدف 
یســـیون خارج نشـــین برای تشدید  ایجاد نارضایتی انجام شـــده و همزمان نیز اپوز
اثر روانی این امر استخدام شدند. با وجود این اقدام، راهپیمایی پرشور 22 بهمن 
ثابت کرد که از نارضایتی مردم به هیچ عنوان کلاهی برای دشمنان این سرزمین 
دوختـــه نمی شـــود.  بـــا این وجود ایـــن اقدامات به عنوان تنهـــا راه باقی مانده برای 
مقابله با مردم ایران همچنان در دستورکار قرار می گیرد به این امید که اسفند ماه 
امسال حاصلش در انتخابات مجلس برداشت شده و اثر منفی در صندوق رای 
گذاشته شود. مهار اقدامات خرابکارانه نیاز به به کارگیری ابزارهای سلبی و ایجابی 
بـــه صـــورت توامـــان دارد. همزمان با اینکه سیســـتم های نظارتی و کنترلی تقویت 
می شوند باید با اقدامات تقابلی این پیام به طرف های مقابل داده شود که تداوم 
اقدامات خرابکارانه هزینه های بیشتری را به خود طراحان تحمیل می کند. چنین 
یم صهیونیستی که در صدر فهرست طراحان اقدامات  پیامی به ویژه برای مهار رژ

ضدایرانی قرار دارد بسیار می تواند کارگشا باشد. 

تحولات دفاعی اخیر خلیج فارس هم پیام روشنی برای غربی ها دارد هم پاسخی عملی است به برخی کشورهای عربی

بازی دوسر برد در بوموسی

ماجرای انفجار در خط لوله گاز چه ابعادی دارد؟

خرابکاری علیه صندوق در بروجن
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همزمان با بازگشت مساله فلسطین به راس مباحث جهان، وضعیت نیروهای 
آمریکا در غرب آسیا نیز بار دیگر به مبحث اصلی در این کشور تبدیل شده 
یـــه( رســـانه های آمریکایی دو مطلب  اســـت. روز گذشـــته )25 بهمـــن، 14 فور
متفـــاوت بـــا تجویزهایی در مقابل هم را منتشـــر کردنـــد؛ یکی خواهان خروج 
نظامیان آمریکایی از منطقه شده و دیگری به اصرار خواهان باقی ماندن آنها 
یه نیز اســـتفان والت، اســـتاد برجسته روابط بین الملل به  شـــده بود. روز 12 فور
نقد اقدامات آمریکا به ویژه در حوزه حملات نظامی و تحریم ها پرداخته بود. 
بلومبرگ در مقاله ای با عنوان »ایالات متحده باید به زودی از خاورمیانه خارج 
کید  یاس کلوت« تحلیلگر مسائل سیاسی به این موضوع تا شود« به قلم »آندر
کـــرده کـــه موافق حضور جهانی آمریکاســـت امـــا همه »بایـــد بپذیرند هژمونی 
نمی تواند به این معنا باشـــد که ایالات متحده باید همیشـــه در همه جا فعال 
ی بـــه حضور 46 هـــزار نظامی  کیـــد می کنـــد منطقه نیاز باشـــد.« ایـــن متـــن تا
آمریکایی ندارد، آن هم با توجه به نیازهای شـــدید واشـــنگتن به این نیروها در 
دیگـــر جبهه هـــا. در مقابل کنت مک کنزی، فرمانده ســـابق فرماندهی مرکزی 
آمریکا )مســـئول فرماندهی و هدایت نیروهای آمریکا در غرب آســـیا، آســـیای 
 میانه و مناطقی از شرق و شمال آفریقا( در مقاله ای در نیویورک تایمز خروج 
یه در برهه کنونی را اشـــتباه خوانده و خواســـتار آن شده بود که  از عراق و ســـور
برای حفظ بازدارندگی، حملات شـــدیدتری به پایگاه های محور مقاومت در 
کارآمدی بمباران های  منطقه انجام شود. استفان والت نیز در مقاله خود به نا
کارآمدی  کید کرده و غزه را مصداق بارز آن می نامد. او همچنین از نا هوایی تا

تحریم ها مانند بی حاصل بودن تحریم 65 ساله کوبا گفته است. 

اختلافات
در فضای رســـانه ای یک تحلیلگر رســـانه ای و یک اســـتاد دانشگاه گسترش 
بی حساب نظامی آمریکا و مبادرت بیش از اندازه به استفاده از قوای نظامی 
را نقـــد کـــرده اما کنت مک کنـــزی به عنوان فرمانده نظامـــی این موضوعات را 
توصیه کرده است. این خود نشان دهنده وضعیتی پیچیده در آمریکاست. 
در فضـــای دو حزبـــی آمریکا، حـــزب دموکرات یکپارچـــه علی رغم تفاوت در 
نظرات، بیشتر پیرو نظر مدیریت بهینه حضور نظامی و احتیاط در فعالیت ها 
ی خواه نیـــز تنها انزوا طلبان چنیـــن نظری دارند و  هســـتند. در حـــزب جمهور
شـــاهین های جنگ طلب خواهان گســـترش فعالیت های نظامی هســـتند. 
به لحـــاظ دســـته بندی گروهـــی و نـــه بررســـی کمـــی و ظرفیتـــی، ســـه چهارم از 
دســـته بندی های موجود از اســـتفاده بهینه قدرت نظامی و تنها یک چهارم از 
فعالیت گسترده دفاع می کنند. در دولت که دموکرات ها قدرت را در دست 

دارند و همچنین وزارت دفاع که تحت کنترل لوید آســـتین اســـت، بیشـــتر بر 
کید دارند. با این حال سنتکام نظراتی مشابه با شاهین های  مدیریت اوضاع تا
یم صهیونیســـتی دارد. این موضوع را می توان  ی خواه و رژ جنگ طلب جمهور
یتش در  از فعالیت هـــای لابی گرانـــه شـــدید مک کنـــزی علی رغم پایـــان مامور

غرب آسیا مشاهده کرد. 

چراحضورنظامیآمریکابیدردسرادامهنمییابد؟
آمریکا 46 هزار نظامی خود را در 11 کشـــور منطقه مســـتقر کرده  اســـت که با شـــمارش نیروهای پشتیبان که عنوان غیرنظامی را 1
یدک می کشـــند، مجموع قوای نظامی این کشـــور در غرب آسیا نزدیک به 300 

هزار نفر می رسد. 
یـــکا هیـــچ گاه بـــا چنین حجم نیرویی در منطقه آن هم با چینش مناقشـــه  آمر
گر واشـــنگتن قصد زورگویی بیش از  برانگیز قادر به کســـب آرامش نیســـت. ا
گهانی را ندارد، به این حجم از نیروها  اندازه و کمین برای دست زدن به حمله نا
گر حضور نظامی خود را غیرمناقشه ای می داند، برای  ی نیست. آمریکا ا نیاز
ی  پذیر باشد باید آن را به کشورهایی محدود کند که چنین حضور آنکه باور
را طلب می کنند؛ از قطر گرفته تا عربستان سعودی. حضور آمریکا در عراق و 
یه که مورد مخالفت جدی گروه های حاضر در دولت های این دو کشور  سور
اســـت، نشـــان دهنده مبارزه طلبی واشنگتن اســـت. توقع آمریکا به آرامش در 

چنین وضعیتی بیهوده است. 
آمریکا آنقدر نیرو ندارد که بخواهد همه مناطق را در ســـطحی  مطلوب پوشـــش دهد. از این رو باید دســـت به اولویت بندی و 2
تعیین سطح بزند. اتفاقی که در غرب آسیا رخ داده است، تلاش برای فرسایش 
گر  کید کند ا حضور نظامی آمریکاست. محور مقاومت قصد دارد به آمریکا تا
می خواهد به حضور نظامی در منطقه ادامه دهد، این حضور بی تنش نخواهد 
بود و کاخ ســـفید در پی این تنش ها باید حضور خود را بارها افزایش دهد، تا 
جایـــی که هزینه ها بر فایده ها پیشـــی گیرند. حد وســـطی بـــرای آمریکا وجود 
ندارد. به عبارتی دیگر آمریکا تعیین کننده سطح و میزان حضور خود و حتی 
نحوه عملکرد نیروهایش نخواهد بود، بلکه این محور مقاومت است که زمین 

ی و قواعد آن را تعیین می کند.  باز
محور مقاومت جنگی هوشـــمندانه را با آمریکا انجام می دهد.  آنقدر واشنگتن را مشغول می کند تا با ظهور و قدرتمندتر شدن 3

دیگران، سهم آمریکا از قدرت جهانی اندک شود. 

چراتوانآمریکابـــرایتداومحضوردرحالکاهش
است؟

ی یافته اســـت؛  حضـــور خارجی آمریکا وضعیتی مانند شـــورو بیش از حد گســـترده و پرهزینه بدون وجود ضرورت و انطباق 1

ی شـــده اســـت که در  یاس کلوت در بلومبرگ یادآور با شـــرایط. در مقاله آندر
طول دو دهه آخر جنگ ســـرد، بدهی عمومی ایالات متحده به طور متوســـط   

38 درصد از تولید اقتصادی بود اما در ســـال گذشـــته این میزان به ســـه برابر 
رســـیده اســـت. به نوشـــته کلوت، آمریکایی ها به طور فزاینده ای می خواهند 
ی کند و اولویت های  کشورشـــان برای حل مشـــکلات در داخل ســـرمایه گذار

مشخصی را در خارج از کشور تعیین کند. 
آمریکا در حال حاضر می داند باید از غرب آسیا خارج شود اما  برای آنکه در اذهان شکست خورده تلقی نشود همانند بازنده ها 2
ی ادامه می دهد. بالاخره هر دولتی با هر سطح قدرتی می تواند تا زمانی  به باز
ی پس از یک دهه  ی کند. دولتی مانند شـــورو مشـــخص همانند بازنده ها باز
از افغانســـتان خارج می شـــود و دولتی مانند آمریکا پس از دو دهه اما خروج 

قطعی است. 
وضعیـــت وخیمـــی کـــه آمریکا در جهان یافته و مورد جســـارت  ی و قبح شـــکنی مقابله با 3 واقـــع می شـــود، نتیجـــه اتـــلاف انـــرژ
واشنگتن در غرب آسیا توسط گروه های کوچک است. با ادامه قبح شکنی ها، 

دیگران نیز جسارت بیشتری خواهند یافت. 

چراخروجبهنفعهمهاست؟
حضــور نیروهــای آمریکایــی، پیشــران گســترش محــور مقاومــت  در منطقــه اســت. ایــران بــه محــور مقاومــت بــرای گســترش نفــوذ 1
ــه  ــمنی ب ــدون دش ــا ب ــن گروه ه ــا ای ــران ب ــط ته ــی رواب ــدارد و حت ی ن ــاز ــود نی خ
بزرگــی واشــنگتن کاهــش خواهــد یافــت. نفــوذ منطقــه ای ایــران بــرای تســلط بــر 
دیگــران طراحــی نشــده بلکــه اقدامــی دفاعــی بــرای بازدارندگــی اســت. تهــران 
یــکا از منطقــه و گروه هــای  بــه گروه هــای مقاومــت بــرای دور نگه داشــتن آمر
ــا  ــه ب ــدی مقابل ــب توانمن ــرای کس ــران ب ــای ای ــه حمایت ه ــی ب ــت محل مقاوم

ی متقابل دارند.  آمریکا نیاز
یـــکا عـــده ای تلقـــی  دارند که از ســـوی برخـــی طرف های  در آمر غیرآمریکایی نیز در گوش آنها زمزمه می شود؛ »با خروج از منطقه 2
منافع آمریکا توسط محور مقاومت تهدید خواهد شد.« اما آنچه در واقعیت 
وجود دارد این اســـت که »با حضور نظامی آمریکا در منطقه منافع واشـــنگتن 
قطعا تهدید می شـــود« اما درصورت خروج، احتمالی برای ســـالم ماندن این 
منافـــع وجـــود دارد؛ به ویـــژه زمانی که دلیلـــی برای تهدید منافـــع آمریکا وجود 
نداشـــته باشـــد و واشـــنگتن برای مدیریت اوضاع و گفت وگو قابل اطمینان 
باشـــد، زیرا دولتی که نیروهای نظامی خود را خارج می کند به دنبال جنگ و 

درگیری نیست. 

آمریکادرغربآسیابهدنبالچیست؟
گــر آمریــکا قصــد تهدیــد یــا تطمیــع ایــران بــرای دســتیابی بــه آســیای مرکــزی و  ا

کنتــرل چیــن و روســیه و دســتیابی یــا نظــارت بــر منابــع ســین کیانگ و ســیبری 
را دارد، بایــد در منطقــه بمانــد و بجنگــد زیــرا ایــران اجــازه نفــوذی گســترده کــه 
می تواند آمریکا را به یک غول غیرقابل کنترل تبدیل کند، نمی دهد. واشنگتن 
باید از رویاهای دست نیافتنی، دست بکشد. اگر آمریکا قصد دارد از آرزوهای 
یــک بــرای راه انــدازی جنگ هــای آخرالزمانــی پیروی کند باید  گروه هــای ایدئولوژ
گــر واشــنگتن می خواهــد منافعــی در  در منطقــه بمانــد و بجنگــد. بــا ایــن حــال ا
حــد مطلــوب ماننــد امنیــت انــرژی، کســب ســود از بــازار انــرژی و بازارهــای فروش 

داشــته باشــد، این منافع قابل به رســمت شــناختن هســتند. 

هشدارنسبتبهمککنزیوسنتکام
تــداوم فعالیت هــای مــک  کنــزی پیرامــون غــرب آســیا و ایــران، فراتــر از اظهارات 
یــکات او نشــان می دهــد  ی اســت. تحر کارشناســی و بیشــتر شــبیه فضاســاز
یــم درحــال  طیــف ســنتکام در اتصــال بــا لابی هــای صهیونیســتی و دولــت رژ
یان بــار  یــکا ز یه بــرای آمر تشــدید اوضــاع در منطقــه اســت. خــروج از ســور
نیســت؛ هماننــد یک دهــه قبــل کــه واشــنگتن در ایــن منطقــه حضــور نظامــی 
نداشــت امــا بــرای صهیونیســت ها می توانــد احســاس ناامنــی ایجــاد کنــد. 
یــک بــه ادامــه حضــور و  یــکا را تحر مــک  کنــزی قصــد دارد بــا ســخنانش آمر
ــک   ــات م ــوع ارتباط ــوع ن ــن موض ــد. ای ــو کن ــت تل آوی ــرج امنی ــنگتن را خ واش
کنــزی را مشــکوک می ســازد. مــک کنــزی نگــران اســت کــه نیروهــای بشــار اســد 
یه را مهــار  بــا حمایــت ایــران و روســیه نتواننــد نیروهــای داعــش در شــرق ســور
ــکا توصیــه می کنــد به جــای دمشــق، تهــران و مســکو  ی ــه آمر کننــد! بنابرایــن ب
ینــه کنــد و کشــته بدهــد. ایــن نگرانــی مــک کنــزی بــرای همــه کســانی کــه او  هز

یــکا می دانــد، بســیار جالــب اســت.  دشــمن آمر
اســتدلال های ضعیــف و سســت مــک کنــزی نشــان می دهــد او قصــد دارد 
یه حفــظ کنــد. نیروهــای  یــکا را در عــراق و ســور ی بزنــد تــا نیروهــای آمر بــه هــر در
یه حضور دارند به نیروهای آمریکایی  مقاومت که در دولت های عراق و سور
ــه  ــا توصی ــا ی ــزی ادع ــک کن ــا م ــد، ام ــه می کنن ــور حمل ــن دو کش ــتقر در ای مس
می کنــد واشــنگتن ســخاوتمندانه بایــد از آنهــا در برابــر داعــش حفاظــت کنــد! 
یــان واشــنگتن تبدیــل  یــم بــه ز یــکا بــه مدافــع رژ ســنتکام به جــای دفــاع از آمر
ی آمریکا را از اولویت های جهانی  شــده اســت. اینکه ســنتکام با سناریوســاز
و به شــدت پررنــگ خــود آن هــم در مقاطعــی حســاس و بــا جبهه هــای فعــال 
تخلیــه و بــه غــرب آســیا می کشــاند، حکایــت از نفــوذی بــزرگ در دســتگاه 
یــکا دارد. مــک کنــزی معتقــد اســت بــا حملــه بــه اردن بازدارندگــی  نظامــی آمر
براســاس حفاظــت موثــر دفاعــی از نیروهــای آمریکایــی بــه پایــان رســیده و بایــد 
از طریــق اقدامــات تهاجمــی پیگیــری شــود؛ ایــن اقــدام دقیقــا افزایــش  انگیــزه 
یــکا بــه گروه هــای مقاومتــی اســت.  و فرصــت بــرای کاهــش بازدارندگــی آمر
توصیــه مــک کنــزی ورود بــه چرخــه ای از تنش هاســت کــه می توانــد تــا زد و 

خوردهــای شــدید کشــیده شــود. 

کستان با دقت و حساسیت  همان طور که انتخابات و نتایج آن در داخل پا
پیگیری می شـــود، کشـــورهای خارجی و به خصوص همســـایگان این کشـــور 
نیـــز بـــا حساســـیتی کـــه بعضا با نگرانی توام اســـت، این موضـــوع را مورد توجه 
قرار می دهند. بر همین اساس در زیر به شکلی اجمالی و بسیار مختصر به 
کســـتان و تحولات حاصل از آن از منظر همســـایگان این کشـــور  انتخابات پا
کستان  پرداخته ایم. قابل ذکر اســـت که با توجه به تاثیر چشـــمگیر تحولات پا
بـــر مســـائل افغانســـتان و اهمیـــت این دو کشـــور در حوزه سیاســـت خارجی 
ی ارتباطات میان این دو کشـــور  ی اســـلامی ایران، تمرکز ویـــژه ای رو جمهـــور

انجام گرفته است.
جمهوری اسلامی ایران کم بر نظام سیاسی 1 با توجه به ســـاختار و سیاســـت خارجی حا

کستان، به طور معمول استقرار دولت های مختلف در اسلام آباد برای منافع  پا
ی اســـلامی تفاوت های اندکی ایجاد می کند؛ کما اینکه عمران خان  جمهور
برای ارتقای هرچه بیشـــتر روابط دو کشـــور کوشـــش به خرج داد اما درنهایت 
روابط دو کشـــور با دگرگونی قابل ملاحظه ای مواجه نشـــد. اما در حال حاضر 
آنچه که برای ایران بیش از هرچیز اهمیت دارد اســـتقرار یک دولت پایدار و 
کستان  کســـتان اســـت. در طی چند ســـال گذشـــته که اوضاع پا باثبات در پا
دســـتخوش تحـــولات و ناآرامی هـــای سیاســـی و امنیتی شـــده، بازتاب آن در 
حوزه هـــای مختلـــف روابـــط دو کشـــور و به طور خاص در بســـتر ناآرامی ها در 
گرچه مراودات ایران  ی اسلامی بروز پیدا کرده است. ا مرزهای شرقی جمهور
کســـتان به عنوان صاحب نظران اصلی حوزه سیاســـت  با ارتش و نظامیان پا
کســـتان در این ســـال ها به شـــکل مناســـبی تداوم داشته اما گرفتار  خارجی پا
شـــدن ارتش در مناقشـــات داخلی به طور قطع از میزان توجه آن به حوزه های 
ی و پیرامونی خواهد کاســـت، موضوعی که  اساســـی چون امنیت مناطق مرز
یان ایران تمام خواهد شـــد. بنابراین به نظر می رســـد در شرایط  مســـتقیما به ز
فعلی این موضوع که چه کســـی یا چه حزبی در اســـلام آباد مســـتقر شـــود برای 
تهران در اولویت نیست، بلکه نگرانی و حساسیت تهران صرفا بر پایان یافتن 

اوضاع بحرانی سیاسی کنونی در این کشور تمرکز دارد.
جمهوری خلق چین کســـتان، آنها با 2 ی عظیم چینی ها در پا با توجه به ســـرمایه گذار

کســـتان را دنبال می کنند. در  حساســـیت بســـیار بیشتری تحولات داخلی پا
دوره عمران خان و به ویژه در اواخر آن، پکن به شـــدت منتقد سیاســـت های 
ی شده بود، به خصوص که عدم هماهنگی او با ارتش و نظامیان، به امنیت  و
کســـتان و پروژه هـــای اقتصـــادی کلان چین در این کشـــور صدمات جدی  پا
وارد ســـاخته بود. چینی ها حتی نســـبت به تقابل عمران خان با آمریکایی ها 
هم دید خوبی نداشتند، زیرا درنهایت افزایش تقابل اسلام آباد و واشنگتن را 
یان منافع پکن در این کشور می دانستند. در چنین شرایطی می توان این  به ز
گونـــه برداشـــت کـــرد که آنها به هر گزینه ای که بـــه تنش ها میان ارتش و دولت 
کســـتان پایـــان دهـــد، رضایـــت دارند و البته چه بهتر که ایـــن گزینه فردی از  پا
خاندان شریف باشد. خاندان شریف و در راس آنها شخص شهباز شریف 
همواره ارتباطات بســـیار نزدیکی با چینی ها داشـــته اند و ایالت پنجاب یکی 

ی چینی ها بوده است. کز مهم سرمایه گذار از مرا
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کســـتان در تعیین ســـطوح  کشـــورهایی قـــرار می گیـــرد که ارتـــش و نظامیان پا
روابط با آنها بیشـــترین نقش را ایفا می کنند. بنابراین از منظر دهلی نو شـــاید 
جابه جایی دولت ها در اســـلام آباد به اندازه جابه جایی های روســـای نظامی 
« رئیس کنونی  کســـتان دارای اهمیت نباشـــد. ژنرال »عاصم منیـــر و ارتـــش پا
ی و مورد مناقشـــه  کســـتان بـــا توجه به ســـابقه فعالیت در مناطق مرز ارتـــش پا
، به داشتن مواضعی سخت در برابر هند شهرت دارد. در یکی  میان دو کشور
کید  ی درمورد روابط با دهلی نو ســـوال شـــد تا از مصاحبه های اخیر وقتی از و
کســـتان آشـــتی نکرده است، پس چگونه می توانیم با آن  کرد: »هند با مفهوم پا
کســـتانی نسبت به  آشـــتی کنیم.« علاوه بر این عاصم منیر و دیگر نظامیان پا
ارتباطات اخیر دولت هند با طالبان نیز به شـــدت ســـوءظن دارند و افزایش 
کســـتان را با افزایش تحرکات هند در منطقه و به خصوص در  ناامنی ها در پا

افغانستان بی ارتباط نمی دانند.                           
بـــا ایـــن همـــه نبایـــد این نکتـــه را نادیده گرفت کـــه به رغـــم تعیین کننده بودن 
کســـتان و هند، دولت های مســـتقر در اســـلام آباد نیز  نقش ارتش در روابط پا
ی بر روابط دو کشـــور برخوردار هســـتند.  از ظرفیت هـــای قـــوی برای تاثیر گذار
یاد او بر مساله کشمیر در مجامع  کید ز به عنوان مثال در دوره عمران خان تا
داخلی و بین المللی باعث افزایش فاصله میان دهلی نو و اســـلام آباد شـــده 
بـــود. از ســـوی دیگـــر در هنگام بازگشـــت طالبان به حکومت افغانســـتان نیز 
عمران خـــان ســـخنان تنـــدی خطاب به هندی ها گفت و آنهـــا را بازنده بزرگ 
میـــدان افغانســـتان خواند. بنابر این عمران خان تقریبا به عنوان شـــخصیتی 
ضدهندی معرفی شده بود و دقیقا بر همین اساس است که در جریان یکی 
ی  کید کرد که و ی بر این مساله تا از نخســـتین ســـخنرانی هایش بعد از برکنار
ی ازجمله هند ضدیت نداشته است.              در دوران نخست وزیری با هیچ کشور
کمیت حزب مســـلم لیگ و شـــخص نواز شـــریف  اما این شـــرایط در دوره حا
اغلب برعکس بوده اســـت. در آخرین دوره نخســـت وزیری نواز شریف روابط 
ی مودی در  کســـتان گرم تـــر از قبـــل شـــد چنانکه نواز شـــریف پیـــروز هنـــد و پا
ی تبریک گفت و شـــخصا در مراســـم تحلیفش حاضر  انتخابات 2014 را به و
یخ  شـــد. در عیـــن حـــال نواز شـــریف در همین ایام برای نخســـتین بـــار در تار
ی مراســـم جشـــن دیوالی را به هندوهای این کشور داد  کســـتان، اجازه برگزار پا
کید کرد. شـــهباز شـــریف هم  و بر حمایت از حقوق هندوها در این کشـــور تا
یکردهای تنش آمیز نسبت به هند  در دوران نخست وزیری کوتاه مدتش از رو
پرهیز داشت و حتی در مقطعی از نخست وزیر مودی برای سفر به اسلام آباد 

به منظور حل مشکلات و اختلافات، دعوت به عمل آورد.
کنون که گزینه نخســـت وزیری از حزب مســـلم لیگ و یکی از دو برادر یعنی  ا
نواز یا شـــهباز خواهد بود، شـــاید حضور هر کدام از آنها در راس دولت بتواند 
یکبار دیگر یخ های روابط دو کشور را اندکی باز کند. همان موردی که می توان 
از اظهارات نواز شریف در جریان یکی از مصاحبه هایش در بدو ورود به کشور 
کســـتان را به روابط دوســـتانه اش  ی اعتبار جهانی پا درک کرد؛ در جایی که و
با کشـــورهای دیگر ازجمله همســـایگانی چون افغانستان، هند و ایران پیوند 
کستان به نظر می رسد که مقامات ارتش  می زند. با توجه به وضعیت داخلی پا
که آشـــفتگی های داخلی چند ســـال اخیر  هم از این امر اســـتقبال کنند؛ چرا
ی آنها شـــده است. چندی  یادی از نظامیان گرفته و مانع توامند ســـاز ی ز انرژ

پیش عمران خان هم به همین موضوع اشاره کرد که ژنرال باجوا، رئیس وقت 
کســـتان برای جنگ محتمل  کســـتان زمانی به او گفته بود که ارتش پا ارتش پا

با هند مجهز و آماده نیست.
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کستان قرار دارد. اما  است که در زیر نظارت و کنترل مستقیم ارتش و نظامیان پا
اینکه چرا نظامیان بیشترین سلطه را بر امورات مربوط به حوزه افغانستان دارند، 
به طور عمده از دو مساله متاثر می شود؛ نخست نگاه نظامیان به افغانستان 
کستان. رویکردی که به نوعی در امتداد سیاست  به عنوان »عمق استراتژیک« پا
خارجی و تخاصمات اســـلام آباد در برابر دهلی نو قرار می گیرد. در این بســـتر 
ی اسلام آباد بشتابد،  ی بتواند به یار استقرار دولتی در کابل که در مواقع ضرور
کستان  ی پا ضرورتی غیرقابل چشم پوشی محسوب می شود. اما مناقشات مرز
ی دیورند، دومین مساله ای  و افغانستان و به طور خاص مناقشه بر سر خط مرز
کستان بیش از پیش کنترل سیاست خارجی  است که موجب شده تا ارتش پا
در حوزه افغانستان را در اختیار داشته باشد. با توجه به اسکان قومیت های 
پشـــتون در دو طرف مرز و تعلق گذشـــته این نواحی به زمامداران افغانســـتان 
کستان کنونی، زمانی اقامتگاه زمستانی پادشاهان قدیم  )شـــهر پیشـــاور در پا
کنون هیچ دولتی در افغانستان  کستان تا افغانستان بود(، از زمان استقلال پا
حاضر به پذیرش رسمی این خط به عنوان مرز رسمی دو کشور نشده است. 
ی تمام نشـــدنی و مسائل امنیتی پیرامون  بدین ترتیب وجود یک مناقشـــه مرز
آن باعث شـــده تا دســـت ارتـــش و نظامیان برای مداخـــلات تعیین کننده در 

روابط دو کشور باز باشد.
در رابطـــه بـــا میـــزان مداخلـــه و قـــدرت نظامیان در حوزه مســـائل افغانســـتان 
یاست امنیت ملی  شـــاید ذکر خاطره ای که اخیرا از ســـوی رحمت الله نبیل، ر
ی نقل شده که در  دولت اشرف غنی بازگو شده به قدر کافی گویا باشد. از و
کستان به کابل، که  جریان ســـفر ســـال 2015 نواز شریف نخســـت وزیر وقت پا
در معیت ژنرال راحیل شریف رئیس ارتش و همچنین رئیس وقت  ای اس ای 
کستان در مورد اهمیت همسایگی  انجام گرفت، پس از آن که نخست وزیر پا
ی  مســـالمت آمیز ســـخنرانی کرد و فضای مساعدی مبتنی بر حسن همجوار
بـــه وجـــود آورد، ژنـــرال راحیـــل شـــریف در جایگاه ســـخنران بعـــدی با لحنی 
تنـــد و گزنـــده بـــه دولت افغانســـتان تاخت و کابل را به پنـــاه دادن به تحریک 
ک افغانســـتان و تامین امکانات برای آنها متهم کرد. در اینجا  طالبان در خا
ی می کند که چگونه نواز شریف از پاسخ های کوبنده  رحمت الله نبیل یادآور
ی  کســـتان خشـــنود شـــده و در محفلی خصوصی از و او به ژنرال های ارتش پا

قدردانی و تشکر کرده است.
کســـتانی  به رغـــم همـــه بحث هایی که در مورد میزان نفوذ و قدرت نظامیان پا
در تصمیم گیری مربوط به حوزه افغانستان مطرح شد، دوران نخست وزیری 
عمران خـــان ثابـــت کرد کـــه نظامیان تا چه حد می تواننـــد در برابر دولت های 
مستقر در اسلام آباد شکننده و آسیب پذیر باشند. بر این اساس عمران خان 
کستان را چندپاره کرد و  با سیاست های خود در رابطه با افغانستان، ارتش پا
باعث استقرار دولتی در کابل شد که بعدها معلوم شد به هیچ وجه خوشایند 
کرات با  ســـاختار فرماندهی ارتش نبوده اســـت. علاوه بر این عمران خان مذا
ی امارت  کستان)تی تی پی( را در سایه همراهی و همکار تحریک طالبان پا
ی آتش بس موقتی با  گرچه موفق بـــه برقرار اســـلامی طالبـــان به راه انداخت و ا
کســـتان امتیازاتی بیش از حد و به  تی تی پی شـــد، اما بنابر اذعان نظامیان پا

دور از موافقت ارتش در اختیار آنها قرار داده بود.
کنون باید پذیرفت که تغییر  با توجه به تحولات ذکرشده در دوره عمران خان، ا
یکردها در قبال  دولت در اسلام آباد هم می تواند تا حد قابل ملاحظه ای بر رو
افغانســـتان تاثیرگذار باشـــد. در این راستا و با در نظر گرفتن نتایج انتخابات 
کســـتان، احتمال فراوانی وجود دارد که یک بار دیگر حزب  سراســـری اخیر پا
مســـلم لیگ و یکی از برادران شـــریف زمام امور کشـــور را در قالب یک دولت 
کمیت حزب مســـلم لیگ در  ائتلافـــی به دســـت گیرد. ســـابقه چنـــد دوره حا
کســـتان و چگونگـــی تعامـــل این حزب با طالبان می توانـــد تا حدی گویای  پا
یخی  یکردها و گرایش های آنها در قبال افغانســـتان باشـــد. این پیشینه تار رو
ی خود عموما بـــا طالبان  روشـــن می کنـــد کـــه نـــواز شـــریف در دوران زمامـــدار
ی آنها بر افغانســـتان مشـــکل حادی نداشـــته اســـت. در دوره اول  و زمامدار
کمیت طالبان، دولت وقت نواز شـــریف رابطه حســـنه ای با آنها برقرار کرد  حا
کمیت آنها بر افغانستان را به رسمیت شناخت.  ی بود که حا و جزء سه کشور
کســـتان و  یت نیز بر هماهنگی با مواضع ارتش پا یکرد او در دوران جمهور رو
کره دولت کابل با طالبان تمرکز داشت. در کل به نظر می رسد  حمایت از مذا
یکـــردی ملایـــم با طالبان بود که البته شـــامل طالبان  ی طرفـــدار پیگیـــری رو و
کستانی هم می شد. در سایه برخورداری از چنین نگرشی بود که کمپین های  پا
تبلیغاتی حزب مســـلم لیگ در انتخابات سراســـری 2013 از حملات طالبان 
ی پـــس از کســـب منصب نخســـت وزیری هم  کســـتانی مصـــون ماندنـــد. و پا
کره انجام داد  کستان به مذا تلاش های فراوانی برای ترغیب تحریک طالبان پا
یســـتی خونین این گروه به مدرســـه  که به رغم موفقیت های اولیه، با حمله ترور
، عقیم ماند. در دوره نخســـت وزیری شـــهباز شریف هم که با  نظامی پیشـــاور
کمیت مجدد طالبان در افغانســـتان، اوج گیری تنش ها میان اســـلام آباد و  حا
ی  کستان از طالبان مصادف گردید، و یکرد شدیدا انتقادی ارتش پا کابل و رو
کمیت طالبان نشان می داد و به دفعات متعدد  مواضع ملایم تری در برابر حا
و در جریان نشست های مختلف دوجانبه یا بین المللی )نشست شانگهای 
در هند یا در جریان سفر به ایران(، بر لزوم تعامل هرچه بیشتر جامعه جهانی 
کید داشـــت. یکبار نیز در  بـــا طالبـــان و ایســـتادن در کنار مردم افغانســـتان تا
یـــان مباحثـــه ای که میان خواجه آصف، وزیر دفاع دولت شـــهباز و امرالله  جر
صالح، معاون رئیس جمهور ســـابق افغانســـتان پیش آمد، این عضو کابینه 
شـــهباز شـــریف، امرالله صالح و افراد مثل او را بیرون رانده شـــدگانی به دست 

مبارزان راه آزادی ]طالبان[ خواند.
کستان به عمده ترین  با این اوصاف و در شرایط فعلی که تحریک طالبان پا
کستان تبدیل شده است، مقامات  مشکل میان امارت اسلامی طالبان و پا
کابل می توانند نسبت به بازگشت مجدد مسلم لیگ و خاندان نواز به صحنه 
کستان خوشبین باشند. احتمالا نواز یا برادرش شهباز تنها  قدرت سیاسی پا
کره با تی تی پی ترغیب  کسانی هستند که می توانند ارتش را به ازسر گیری مذا
کرده و به این شکل گره کور روابط میان امارت طالبان و اسلام آباد را باز کنند. 
با توجه به وخامت اوضاع اقتصادی افغانستان و باقی ماندن شمشیر تحریک 
انصاف بر ســـر نظامیان، شـــاید آنها هم چندان بدشـــان نیاید که همه چیز را 
به سیاســـتمداران کارکشـــته و البته ملاحظه کار و مطیع مسلم لیگ بسپارند. 
در این میان ائتلافی بودن دولت و مشـــارکت احزابی دیگری همچون حزب 
مردم، کار را تا حدی برای خاندان شـــریف ســـخت خواهد کرد، به خصوص 
اینکـــه بـــلاول بوتوی جوان تمایل دارد خـــود را چهره ای نوگرا، معتدل و منتقد 

سیاست های طالبان در قبال اقلیت ها و زنان نشان دهد.

همزمانبامطرحشدناصلاححضورمنطقهایآمریکاسنتکامدرحاللابیگریبرایتشدیددرگیریهاست

تاجران خون

کستان از منظر همسایگان تحولات پا

سیدمهدیطالبی
خبرنگارگروهجهانشهر

میراحمدرضامشرف
پژوهشگرحوزهبینالملل
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صالح مصطفوی در گفت وگو با »فرهیختگان« پیشنهاد داد

اولویت اول در تیم ملی باید اصلاح ساختار دفاعی باشد

برنامه های تاکتیکی اوسمار به هم ریخت

قرمزها با ترکیب نیم فصل اول مقابل آلومینیوم

فغانی قطعی نیست؛ ایران در جام جهانی 2026 داور ندارد

خسروی: از ابلاغ های 2 سال اخیر 
مشخص بود داور نداریم!

پشت پرده درگیری حامدی فر در باشگاه استقلال

پای پیشنهاد 20 میلیاردی و عدم اصلاح 
واقعی قرارداد درمیان است

پورشیب: در تمام این سال ها زیر یک دقیقه با دانشگاه آزاد توافق کردم

 وفادارترین بازیکن باشگاهی هستم
با حضور دو عضو جدید

افزایش مخالفان درویش در هیات مدیره 
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تیم ملی فوتبال ایران درحالی در جام ملت ها دوباره پشت سد فینال ماند 
که درباره عملکرد شاگردان قلعه نویی در این رقابت ها و نقشه راه تیم ملی 
برای آینده نقدها و اظهارنظرهای متفاوت و متعددی شنیده می شود. درباره 
این موارد دقایقی با صالح مصطفوی که خود سابقه حضور در کادر فنی این 
تیم در کنار کارلوس کی روش را دارد به گفت وگو پرداختیم. متن گفت وگوی 

این چهره با »فرهیختگان« را در ادامه می خوانید.

می خواهیم صحبت را از اینجا شروع کنیم که تیم ملی بعد از جام ملت های آسیا 
برای موفقیت در ادامه مسیر پیش رو باید چه کاری انجام بدهد؟ برخی معتقدند 
باید دســـت به جوان گرایی و پوســـت اندازی بزند، برخی به تغییرات در کادر فنی 
به صورت کلی اشاره می کنند و بعضی هم می گویند فعلا دستیاران امیر قلعه نویی 

باید تغییر کنند. نظر شما چیست؟
ی به اینکه بعد از این چه کسی می خواهد موارد فنی تیم ملی را به عهده  کار
بگیرد، ندارم. تیم ملی ما در جام ملت های آسیا به وضوح یک سری ایرادهای 
فنی داشت که بیشتر این ایرادها نیز در فاز دفاعی بود. درواقع به گفته خودشان 
می خواســـتند ســـبک دفاعی تیم ملی را از بین ببرند و یک ســـبک هجومی را 
گر بپذیریم که تیم ملی ســـبک دفاعی داشته که من  درســـت کنند. بنابراین ا
همین را هم نمی پذیرم، با توجه به تعداد گل هایی که خوردیم و موقعیت هایی 
که دادیم؛ پس آمدیم ابرو را درست کنیم چشم را هم کور کردیم! به طور مثال تیم 
ملی هنگ کنگ در کل جام هیچ گلی نزده اما بیشترین موقعیتی که درست 
ی دروازه تیم ملی ایران بود و این برای خط دفاعی کشورمان بد است.  کرده رو
ی هدایت تیم ملی  پس این مورد نشان می دهد هر فردی می خواهد با هر کادر
را در دست بگیرد باید اولویت اولش اصلاح ساختار دفاعی تیم ملی باشد.

درباره موضوع جوان گرایی که بیشتر از هر بحث دیگری مطرح می شود صحبت 
کنیم.

یک ســـری مسائل فردی هســـتند و یک سری مسائل گروهی. تیم ملی باشگاه 
یکنان داشته باشید پس باید از  یادی برای کار کردن با باز نیست که شما وقت ز
بهترین ها استفاده کرد. بنابراین با توجه به نفراتی که وجود دارد و البته فرصتی 
که برای انجام کارهای فنی به اندازه کافی وجود ندارد، باید سیستم مناسب 
یکنانی که در اختیار هســـتند را انتخاب کرد. به هر حال به نظر من  برای باز
چنین اتفاقی باید در برنامه تیم ملی باشد. قطعا تیم ملی ایران مثل دوره ای 
ی از جوان ها مثل جهانبخش، آزمون و عزت اللهی در سن کم لژیونر  که بسیار
گر الان هم به همان سمت برود این موضوع برای فوتبال ایران بسیار  شدند، ا
یکنان تیم ملی جوانان به  خوب اســـت. من شـــنیدم که قرار اســـت یکی از باز
زسکای مسکو برود، اینها اتفاقات خوبی هستند. مگر ما الان چند لژیونر زیر 
ی دیگر نداشته باشیم. یم؟ فکر می کنم غیر از صیادمنش و حزباو ۲۵ سال دار

اشاره به حضور جوان ها در تیم ملی داشتید، اتفاقی که در سالیان اخیر کمتر رخ 
می دهد. به دلایل این امر اشاره کنید؟

شما به همین لیگ برتر خودمان نگاه کنید که آنقدر نتیجه گرا شده که به جوان ترها 
بازی نمی دهند. هر بار هم قوانینی برای این موضوع تعیین شده و باعث شد تا 
ملی پوشان از سطح رده های سنی شانس حضور در سطح اول فوتبال را داشته 
باشند اما این قوانین هم فایده نداشته و همه اینها را از بین بردند. الان لیگ ما 
طوری است که میانگین سنی خود تیم ها هم بالا رفته است. به طور مثال آقای 
گل های لیگ هم میانگین سنی بالایی دارند. وقتی شرایط اینطور می شود شما 
نمی توانید انتظار داشته باشید تیم ملی که ویترین فوتبال مملکت است به بازیکن 

بازی نکرده، یعنی همین جوانانی که مدنظر هستند بازی بدهد. 

کمی به ارزیابی اتفاقات پیش روی تیم ملی بیشتر بپردازیم.
به نظر من دو اتفاق باید پیش روی تیم ملی باشد؛ اول اصلاح ساختار دفاعی و 
نقاط ضعف دفاعی با حضور هر مربی که می خواهد باشد، که با توجه به کمبود 
زمان برای کار با تیم ملی می توان با روش ها و سیستم های مختلف و با استفاده 
از نفرات دیگر این ســـاختار را درســـت کرد و موضوع دوم اینکه اگر بحث تغییر 
نسل در میان است باید این اتفاق خیلی نرم انجام شود این درحالی است که 
میانگین سنی تیم ملی در جام ملت های آسیا کمی کمتر از ۲۹ سال بود که باید 

برای کم کردن این میانگین با برنامه ریزی و دقت کارها را پیش برد.

در این مورد نمونه های مشابه قبلی هم وجود دارد که به تیم ملی کمک کند؟
به طور مثال تیم ملی آلمان در جام جهانی ۹۸ با میانگین سنی نزدیک به ۲۸ 
ســـال در این رقابت ها حاضر می شـــود و جالب اینکه همه به این تیم لقب 
پیرمردها را می دهند و درنهایت این تیم در آن ســـال با شکســـت مفتضحانه 
از دور رقابت ها کنار می رود اما این کشور بعد از سال ۹۸ یک حرکت جالب 
انجـــام می دهـــد مبنی بر اینکه حدود ۶۰ مرکز آموزش فوتبال را در ســـطح این 
ی می کنـــد و از افراد متخصص در ایـــن راه بهره لازم را می برد.  کشـــور راه انـــداز

آلمان ها در آن سال نسلی را تربیت می کنند که این نسل در سال ۲۰۱۴ قهرمان 
ی فوتبال پایـــه کار کردند که  جام جهانـــی می شـــود. بنابرایـــن آلمان ها هـــم رو
نتیجه اش این شد که از حذف مفتضحانه سال ۹۸ و ۲۰۰۰ به قهرمانی جهان 
در ســـال ۲۰۱۴ رســـیدند. آنها هم دســـت به تغییر نسل نرم زدند به این شکلی 
که تا چند سال میانگین سنی ۲۸ سال را حفظ کرده و سپس طی چند سال 
بعد، یک سال یک سال آن را پایین آوردند و درنهایت در جام جهانی ۲۰۱۴ با 

یک میانگین سنی مناسب و جوان قهرمان جهان می شوند.

به واژه تغییر نسل نرم در تیم ملی اشاره کردید، در این مورد بیشتر صحبت می کنید؟
 بله منظورم این است که پوست اندازی و تغییر نسل و جوان گرایی باید در تیم 
ملی به مرور انجام شود. شما اگر بخواهید به یکباره ۱۱ بازیکن اصلی تیم ملی را 
از آن بگیرید این دیگر تیم ملی ایران نخواهد بود ضمن اینکه نتیجه برای ما در 
مســـابقات مختلف مهم اســـت. الان صعود کردن از مرحله انتخابی و رسیدن 
به جام جهانی هم برای ما بســـیار مهم هســـتند. از ســـوی دیگر وقتی شـــما یک 
مهاجم در لیگ ایتالیا دارید یا یک مهاجم دیگرتان آقای گل پرتغال می شود آیا 
شـــما می توانید مهاجم ســـومی را بدون در نظر گرفتن این دو نفر بازی بدهید؟ 
قطعا نمی شود! درواقع یکی از دلایلی که حمایت پشت تیم ملی می آید همین 
بازیکنان بزرگ بین المللی هستند چون مردم آنها را دوست دارند. یک وجه اینکه 
مردم فوتبال اروپا را دنبال می کنند به خاطر همین نفرات است. پس نمی شود 
این نفرات را بیرون گذاشت. اگر بازیکنی مثل طارمی به طور مثال تا ۴۰ سالگی 

در اروپا بازی کند چرا نباید برای تیم ملی بازی کند؟

در هر صورت یک ســـری از بازیکنان هم با توجه به افزایش ســـن افت کرده اند و 
به وضوح شـــاهد افت کیفیت آنها در تیم ملی هســـتیم یا حتی برخی به این اشاره 

می کنند که یک سری از بازیکنان برای تیم ملی یا شخص مربی بازی نمی کنند؟
اینکه می گویند بازیکن بازی می کند یا بازی نمی کند، این موارد را قبول نمی کنم 
اما اگر بازیکنی هســـت که از لحاظ فنی عملکردی دارد که به تیم ملی کمک 

می کند، باید باشد.

درباره تغییر نسل داشتیم صحبت می کردیم این موضوع چگونه اتفاق می افتد؟
یاد کنیم، اولا در لیست ۵۰ نفره  در اقدام اول باید تعداد بازی های دوستانه را ز
باید از جوان های بیشتری استفاده کرد و به آنها بازی داد. به طور مثال اللهیار 
صیادمنش یا حزباوی، اینها باید برای تیم ملی بازی کنند، یا مهدی قایدی به 
همین شـــکل. اینها ســـن کمی دارند و این نفرات حالا باید برای تیم ملی بازی 
کنند. البته بازیکنی مثل قایدی در ترکیب تیم ملی رقیب ندارد و مانند او حتی 
در آسیا هم وجود ندارد، اما اللهیار دو رقیب بزرگ دارد و نمی توان طارمی و آزمون 
را بازی نداد و صیادمنش را فیکس در ترکیب گذاشت مگر اینکه او عملکرد 
فوق العاده ای داشـــته باشـــد. اما می توان وقتی صعود قطعی شـــد یا مثلا در یک 
بازی دوستانه که در مسیر آماده سازی انجام می شود، یک نیمه با ترکیب اصلی 
به میدان رفت و در نیمه دوم از این جوانان استفاده کرد تا آنها هم باتجربه شوند. 

بنابراین جوان ترها باید آرام آرام و به این شکل تزریق شوند.

برخی به این اشـــاره می کنند که باید جام جهانی را فراموش کنیم و به موفقیت در 
جام ملت ها معطوف شـــویم و برعکس برخی هم معتقدند باید جام ملت ها را 
دست کم گرفته و برای جام جهانی برنامه ریزی کنیم. در این مورد چه صحبتی دارید؟

ایـــن حرف هـــا را قبـــول ندارم! همه ایـــن رقابت ها برای تیم 
یترین محسوب می شوند. همین  ملی مهم هستند و و

یکن  الان هـــم در ترکیـــب تیم ملی هم می تواند یک باز
مســـن بـــرود و یـــک جـــوان جایگزین او بشـــود. ممکن 

یکنی مانند  یکنان خیلی خوبی داشته باشیم اما باز است در پست هایی باز
ابوالفضل جلالی که ســـن کمی هم دارد می تواند جایگزین این نفرات بشـــود 
ی  ی بـــا آمریکا باز و بـــه ایـــن شـــکل میانگیـــن را کم کرد. همیـــن جلالی در باز
یکن ها با هر سنی  کرده و بد هم کار نکرد. بنابراین اعتقاد دارم آماده ترین باز
کله  باید در تیم ملی باشـــند، هر تعدادی هم که می خواهد باشـــد. درواقع شا
یکنانی که ممکن  اصلی تیم ملی را باید آماده ترین ها تشـــکیل بدهند اما باز
یکنان  ی برسد یا در ترکیب اصلی نیستند به مرور با باز است کمتر به آنها باز
ی بود برای  گر هدف ما آینده ســـاز آینده ســـاز جایگزین شـــوند. به طور مثال ا
نمونـــه جای رضا اســـدی به عنوان مهاجم چهـــارم باید اللهیار صیادمنش را 

به جام ملت های آسیا می بردیم.

پس شما معتقدید هم جام جهانی ویترین است و هم جام ملت ها؟
بلـــه؛ عـــلاوه بر آن حتی مقدماتی ها هم مهم هســـتند. یکی از خاطره انگیزترین 
بازی هـــای تیـــم ملـــی بازی با مالدیو در مقدماتی جام جهانی هســـت که ما ۱۷ 
گل بـــه ایـــن تیـــم زدیم. مـــا در آن بازی با ترکیب اصلی به میـــدان رفتیم. بنابراین 
این رقابت ها هم ویترین هســـتند. پس ایران و مالدیو هم ویترین هســـت، همه 
بازی های تیم ملی به نظر من ویترین هستند و نمی توان گفت در راه جوان گرایی 
فلان بازی یا فلان تورنمنت را نادیده بگیریم، باید برای جوان گرایی به مرور پیش 
برویم و باید الگوها بین المللی باشند. هرجا را نگاه کنیم این کار به مرور انجام 
شده در غیر این صورت خود این جوان ها می سوزند چون ممکن است با این 
نفـــرات تیـــم ملی نتیجه نگیرد و این نفرات بســـوزند. فعـــلا هم که در لیگ ایران 
شرایط اینطور نیست که این جوانان بازی کنند. اگر آن قوانین قبلی بود و آنها را 
پیاده سازی می کردند اینها کمک می کرد که جوان ترها آرام آرام اضافه شوند اما 

این قوانین هم دیگر وجود ندارد.

بـــه عنـــوان آخریـــن مورد، درخصوص قهرمانی دوباره قطر در جام ملت های آســـیا 
صحبت کنیم.

کشور قطر به خاطر جمعیت کمی که دارد، برای آنکه بتوانند به دو دوره قهرمانی 
جام ملت های آســـیا برســـند از ســـال ۲۰۰۰ برنامه ریزی خود را آغاز و از سال ۲۰۰۴ 
یکـــی از مجهز تریـــن کمپ های فوتبالی را در اســـپایر پارک ایجاد کرده و شـــروع 
کردند به صورت گلخانه ای و با حضور استعداد کشورهای دیگر فوتبال خود را 
از پایه ساختن تا جایی که امروز یک تیم ملی با نسل طلایی درست کرده و دو 
بار قهرمان جام ملت ها می شوند. در این بین یک مساله اساسی که وجود دارد 
این است که آنها اول پتانسیل لازم را ایجاد کردند و دوم اینکه در بطن مسابقات 
هم اســـتراتژی درســـتی را با توجه به نفراتی که داشـــتند مورد استفاده قرار دادند. 
این کشور قبل از جام ملت ها مربی خود را تغییر داده و در جام ملت ها با روش 
۲-۵-3 به میدان می رود. درست است که قطر نیروی انسانی را پرورش می دهد، 
لیگش را درست می کند، مربیان گردن کلفت را می آورد و زیرساخت ها را افزایش 
می دهد و بازیکنانش را به لیگ های مختلف می فرستد تا آموزش ببینند، همه 
این کارها را می کند اما در بزنگاه ها و لحظات آخر آن نکات فنی هستند که اجرا 

می شوند و موفقیت را تضمین می کنند.

صحبت پایانی؟
در هر صورت امیدوارم فوتبال ایران هم به یک جایی برســـد که از تصمیمات 
افراطی و تفریطی دور شود و با نظرات فی البداهه برای حدود یک میلیون ظرفیت 
انســـانی که در فوتبال ایران وجود دارد تصمیم گیری 
نشـــود. به نظر می رســـد بـــا بررســـی نمونه های 
موفـــق خارجی میتـــوان تصمیم هـــای بهتر و 

درست تری را گرفت.

صالح مصطفوی در گفت وگو با »فرهیختگان« پیشنهاد داد

بازسازی تیم ملی  با الگوی آلمان بعد از ۹۸
 جوان گرایی ناگهانی جوان را می سوزاند               اولویت اول در تیم ملی باید اصلاح ساختار دفاعی باشد

 اگر طارمی تا 40 سالگی در اروپا باشد باید برای تیم ملی هم بازی کند
 اگر پای جوان گرایی در میان بود باید به جای اسدی، صیادمنش به قطر می رفت

محمدرضاحاجیعبدالرزاق
خبرنگار گروه ورزش

فغانی قطعی نیست؛ ایران در جام جهانی 2026 
نماینده ندارد

خسروی: از ابلاغ های 2 سال اخیر مشخص 
بود داور نداریم!

نام ۱۶ داور آسیایی در لیست اولیه قضاوت در مسابقات جام جهانی 
۲۰۲۶ آمریکا، مکزیک و کانادا قرار گرفت. بر همین اساس نام علیرضا 
فغانی داور ایرانی به عنوان تنها نماینده کشـــور اســـترالیا در لیســـت  
اولیـــه داوران جام جهانـــی ۲۰۲۶ قـــرار گرفت، این در حالی اســـت که 
، ژاپن و کره جنوبی هر کدام دو نماینده در این  عربستان، امارات، قطر
فهرست دارند. همچنین استرالیا، عمان، اردن، کویت و ازبکستان 
هم احتمالا یک داور در این تورنمنت بزرگ فوتبالی خواهند داشت. 
ی  در این خصوص شنیده می شود بر طبق قوانین از جمع ۱۶ تیم داور
ی از آســـیا راهی جام جهانی خواهد شـــد و  فوق، درنهایت ۸ تیم داور
ی که حکایت از حضور فغانی  این بدان معناست که با وجود اخبار
در جام جهانـــی ۲۰۲۶ داشـــت، این موضـــوع تا انتخاب نهایی کمیته 

داوران فیفا قطعی نیست. 
ی کشـــورمان  همچنیـــن بـــا توجـــه بـــه انتخاب صـــورت گرفتـــه، داور
ی و نـــه در بخـــش کمک داورهـــا در جام جهانـــی  نـــه در بخـــش داور
ی به  پیش رو نماینده ای نخواهد داشـــت. در این مورد علی خســـرو
ی در دو ســـال گذشـــته  »فرهیختگان« گفت: »با نوع ابلاغ های داور
ی داوران ایرانی در  در مســـابقات مختلف آســـیایی، مشخص بود رو

جام جهانی نظری ندارند!«

تا فردا همه چیز مشخص می شود؟

گل محمدی نمی تواند به فولاد نه بگوید
یحیی گل محمدی برای بازگشـــت دوباره به لیگ برتر در این مقطع 
که می خواست مدتی  از فصل  انگیزه خاص و تمایلی نداشـــت؛ چرا
را اســـتراحت کنـــد امـــا از قرار معلوم پیشـــنهاد مالی فـــولاد به او آنقدر 
خـــوب بـــوده که این مربی را حســـابی وسوســـه کرد. در همین راســـتا 
نیز او لیســـت خریدش را به مدیران فولاد داده تا برای جذب نفرات 
مدنظرش اقدام کنند. در این میان برخی از اعضای هیات مدیره فولاد 
با توجه به دستمزد سنگین یحیی چندان موافق این انتقال نیستند، 
اما مشکل اینجاست که هواداران فولاد فقط یحیی را می خواهند. با 
شکست دیروز فولاد نیز مدیریت این باشگاه بیش از هر زمان دیگری 
برای بردن یحیی به اهواز مصمم شـــده اســـت و قصد دارد ظرف ۲۴ 
گفته نماند یحیی به خاطر  ساعت آینده تکلیف او را مشخص کند. نا
تغییرات مدیریتی احتمالی در پرسپولیس همچنان نیم نگاهی هم 
به بازگشـــت به این باشـــگاه دارد؛ هر چند او نمی تواند بیشـــتر از این 

فولادی ها را معطل بگذارد. 

پشت پرده درگیری حامدی فر در باشگاه استقلال

پای پیشنهاد 20 میلیاردی و عدم اصلاح 
واقعی قرارداد درمیان است

ی مبنی بر درگیری امید حامدی فر  در حالی دوشـــنبه گذشـــته اخبار
با مدیران باشـــگاه اســـتقلال منتشـــر شـــد کـــه برخی این اخبـــار را به 
یاده خواهی هـــای هافبـــک آبی ها ربط دادند. این در صورتی اســـت  ز
ی  کـــه حامدی فـــر که در نیم فصل اول از لیســـت مـــازاد دوباره به اردو
اســـتقلال بازگشـــته بود و به خاطر پر بودن سقف بودجه این باشگاه 
ی و غیر عرف با اســـتقلال قرارداد  مجبور می شـــود با قـــراردادی صور
ببنـــدد در مراجعـــه اخیـــر خـــود بـــه باشـــگاه از مدیـــران می خواهد تا 
قراردادش را اصلاح کنند که با پیشنهاد یک میلیارد بیشتر از قرارداد 
اولیه، حامدی فر عصبانی شده و کار تا مرز درگیری کشیده می شود. 
حامدی فر که به تازگی با پیشـــنهاد ۲۰ میلیاردی از فولاد مواجه شـــده 
است، اعلام می کند هرگز حاضر نیست نسبت به رقم غیر عرف اولیه 
یافت کند و خواســـتار رضایتنامه  خود تنها یک میلیارد اضافه تر در
کی از آن اســـت  خود از باشـــگاه می شـــود. در این مورد شـــنیده ها حا
فولادی ها حاضر شـــده اند مبلغ ۱۰ میلیارد نیز بابت رضایتنامه این 
یکن به باشگاه استقلال پرداخت کنند که در این بین این باشگاه  باز
نه درخواست حامدی فر را اجابت کرده و نه حاضر است رضایتنامه 

او را برای فولاد صادر کند!

شکست فولاد با سرمربی موقت

3 امتیاز مهم گل گهر در اهواز 
در نخســـتین دیدار از هفته شـــانزدهم رقابت های لیگ برتر فوتبال، 
تیم های فولاد خوزستان و گل گهر سیرجان عصر دیروز در ورزشگاه 
شهدای فولاد به مصاف هم رفتند که در پایان تیم گل گهر با نتیجه یک 
بر صفر میزبانش را شکست داد و به ششمین برد خود در فصل جاری 
دست یافت. تنها گل این مسابقه را سعید سحرخیزان در دقیقه ۴۲ 
وارد دروازه فولاد کرد تا نماینده فوتبال خوزستان نهمین شکستش در 
ی بر عهده موعود بنیادی فرد بود  فصل را تجربه کند. قضاوت این باز
که به شـــاهین توکلی از فولاد و علیرضا علیزاده، احمدرضا زنده روح 
و مسیح زاهدی از گل گهر کارت زرد نشان داد. گل گهر با این برد ۲۶ 
ی شـــد و به رتبه پنجم جدول رده بندی لیگ برتر صعود کرد.  امتیاز
فولاد نیز با ۱۵ امتیاز در رده یازدهم جدول باقی ماند. فولاد خوزستان 
به تازگی و پس از شکســـت مقابل چادرملو در مرحله یک شـــانزدهم 
نهایی جام حذفی، ایگناســـیو مارتینز را از ســـمت ســـرمربیگری این 
تیـــم اخـــراج کرده بـــود و در این دیدار با هدایت احمد آل نعمه مقابل 

گل گهر حاضر شد و باز هم تن به شکست داد. 

با حضور 2 عضو جدید

افزایش مخالفان درویش در هیات مدیره 
باشگاه پرسپولیس صاحب دو عضو جدید در هیات مدیره شده است 
که هر دو با نظر مستقیم وزارت ورزش انتخاب شدند. این در حالی 
است که به زودی با استعفای پیمان حدادی هم موافقت خواهد شد 
تا او به همراه حسین خبیری دو عضو جدا شده هیات مدیره پنج نفره 
باشـــگاه پرســـپولیس باشـــند. تا قبل از اســـتعفای خبیری او به همراه 
حسین شهریاری دو عضو مخالف سیاست های درویش بودند اما 
مدیرعامل پرســـپولیس با این وجود برنامه های خود را با حمایت ســـه 
عضو دیگر پیش برد اما در شرایط فعلی وضعیت فرق کرده است. از 
این جهت که ابراهیم شکوری، حسن طباطبایی و حسین شهریاری به 
عنوان سه عضو هیات مدیره پرسپولیس با ارتباط مستقیمی که با وزیر 
ورزش دارند به نوعی سیاست های او را پیاده خواهند کرد. در شرایط 
موجود درویش دیگر آن حمایت قبل را در هیات مدیره باشـــگاهش 
ندارد و جایگاهش متزلزل تر شـــده اســـت. البته دیروز شـــهریاری در 
مصاحبه ای اعلام کرد که درویش تا پایان فصل در سمت مدیرعامل 
باشگاه به کارش ادامه خواهد داد اما ممکن است در آینده اتفاقاتی 

رخ دهد که باعث تغییراتی در مدیریت باشگاه شود.

اخبار کوتاه

ژوزه مورایس، ســـرمربی ســـپاهان در نشست خبری پیش از دیدار برابر الهلال 
عربستان در لیگ قهرمانان آسیا اظهار داشت: »آرزوی بهترین ها را برای الهلال 
می کنم که به یک کشـــور فوق العاده آمده اند، مردم فوق العاده ای را دیده اند و 
ی فوق العاده، یک جو فوق العاده را حس کنند. شـــما  قرار اســـت در یک باز

هم اینجا هستید تا راجع به این چیزها گزارش بنویسید.« 
ی ادامـــه داد: »فوتبـــال هیـــچ وقت و در هیچ زمانی یکســـان نیســـت. من به  و
یکنان بودند که وارد مرحله بعدی شـــدند،  مرحلـــه بعـــدی نیامده ام، بلکه باز
ی را  یکنانم می گویـــم که هیچ کار آن هـــم با تلاشـــی که داشـــتند. من هم به باز
ی و کیفیـــت آنهـــا نمی توانـــم انجام بدهم. پس ایـــن کیفیت و  بـــدون همـــکار
 ، ی هیچ فشار تلاش آنها بود که باعث شد به این مرحله برسند. برای این باز

یم.« ی ندار استرس و انتظار
ی سپاهان در قطر برای دیدار با الهلال و در پاسخ به این  مورایس درباره اردو
ی  ی رفت بگیرد  که دیگر به باز ســـوال که آیا تیمش می تواند نتیجه ای در باز
برگشت فکر نکند و حسش که از آن صحبت کرد، ادامه دار باشد، گفت: »من 
یکنانم آن کیفیت  هر روز انتظار بهترین ها را داشـــته و این باور را دارم که باز
لازم را دارند. درباره اسامی نفرات سرشناس نیز باید بگویم که یکی از همین 
اسامی مطرح الان در نشست خبری در کنارم است )رامین رضاییان(. حقیقت 
ی انجام بدهیم.  این اســـت که همه ما انســـان هســـتیم و همه می توانیم کار
یکن  یکنان تیم ماســـت. ما به عنوان یک باز رضاییان هم یکی از اســـامی باز
حرفـــه ای بهترین شـــرایط را برای خودمـــان فراهم می کنیم که بتوانیم کارمان را 

انجام بدهیم. بحث فقط بحث باور کردن است.« 
مورایـــس دربـــاره جو ورزشـــگاه نقش جهان گفت: »ما در ایران هســـتیم. ایران 
کلا  متفاوت اســـت. جو ورزشـــگاه نقش جهان نیز فوق العاده اســـت. الهلال 
ی کنیم و دیدار  هم اســـتادیوم خوب و زیبایی دارد و قرار اســـت در آنجا باز
زیبایی خواهد بود، ولی چیزی که متفاوت است، این است که برای تیم هایی 
ی می کنند، این نوع جوها  کـــه در ســـطح های بالاتـــر و در چنین جوهایی بـــاز
ی  ی که من به اینجا آمده ام، فکر می کنم این اولین دیدار طبیعی است. از روز
اســـت که بانوان در ورزشـــگاه حضور دارند. چیزی که می خواهم بگویم، این 
است که هیچ مردی بدون بانویش جایی نمی رود، در واقع می خواهم بگویم 

که بانوان عضوی از زندگی ما هستند.« 

مورایس: باور دارم که بازیکنانم کیفیت لازم را دارند

 برای بازی با الهلال هیچ استرسی نداریم



ک را انجام داد و در  پرسپولیس روز گذشته آخرین تمرین خود قبل از سفر به ارا
ک شدند. مهم ترین دغدغه  پایان اعضای تیم با یک دستگاه اتوبوس راهی ارا
ی اطلاع  یکنان جدید تیمش بود که به و ی استفاده از باز اوسمار برای این باز
دادند در تلاش برای باز شدن پنجره نقل و انتقالات و ثبت قرارداد تازه وارد ها 
، عبدالکریم حســـن و اورونوف ازبک نفراتی هستند  هســـتند. عیسی آل کثیر
که اوسمار قصد داشته و دارد حداقل از دو نفر از آنها در ترکیب اصلی سود 
گرچه باشگاه پرسپولیس روز  ببرد اما از قرار معلوم این اتفاق رخ نخواهد داد. ا
یدار رادوشوویچ خبرداد اما ترجمه  گذشته از صدور مفاصا حساب مالیاتی بوژ
و ارسال این مدارک به کرواسی و به تایید اداره مالیات کرواسی رسیدن زمانبر 
خواهد بود و طبیعی اســـت که تا عصر امروز پنجره نقل و انتقالاتی باشـــگاه 
پرســـپولیس باز نشـــود. این باشـــگاه حداقل باید یک هفته زودتر در این مورد 
اقدام می کرد و همه چیز را به ۴۸ ساعت پایانی موکول نمی کرد. در این میان 
ی  کی تر باشد. او برای باز طبیعی است که اوسمار بابت این اتفاق از همه شا
ی نفرات جدید تیمش علی الخصوص عبدالکریم و آل کثیر  حساس امروز رو
یکن در  ی دوستانه اخیر سرخپوشان نیز از این دو باز حساب کرده بود و در باز
یکنان  ترکیب اصلی سود برد. نکته جالب اینکه باشگاه پرسپولیس در مورد باز
جدید تا شـــب گذشـــته جواب قطعی را به اوســـمار نداد و از او خواستند این 
ک ببرد تا در صورت باز شدن پنجره نقل و انتقالات  نفرات را همراه تیم به ارا
باشـــگاه و ثبت قرارداد آنها بتوانند به میدان بروند. همین مســـاله باعث شـــد 

اوسمار برای انتخاب ترکیب مدنظرش دچار سردرگمی شود. 

ک  عالیشاه و اورونوف غایبان سفر به ارا
یکن را با خود به این سفر نبرده  ی امروز با آلومینیوم دو باز پرسپولیس برای باز
است. امید عالیشاه به دلیل محرومیت و اورونوف نیز به خاطر عدم آمادگی 
ی با آلومینیوم قرار نگرفتند. از قرار معلوم هافبک ازبک بعد  لازم در لیست باز
یادی را استراحت کرده و تا حدودی  از حذف تیمش از جام ملت ها مدت ز
از فـــرم مطلـــوب فاصله گرفته اســـت از ایـــن رو او در تهران ماند تا به تمرینات 
ک هم می رفت به مانند تازه وارد های  گر به ارا اختصاصی بپردازد. هرچند او ا
ی اش صادر شـــود. با این حال اوســـمار فقط  دیگر تیمش بعید بود کارت باز

او را در تهران نگه داشت. 

ک  پرسپولیس با ۲۴ بازیکن در ارا
ک شـــدند. در همین راستا  یکن راهی ارا با نظر اوســـمار سرخپوشـــان با ۲۴ باز
ک  یادی این فرصت را پیدا کردند که در لیست مسافران ارا یکنان جوان ز باز
قرار بگیرند. امیررضا رفیعی و مهرشاد اسدی دو دروازه بان جوان تیم به همراه 

ســـهیل صحرایی، محمد بادپا، امید فهمی و میلاد ســـورگی از نفرات زیر ۲۳ 
ک حضور دارند. البته باید دید کدام یک  سال سرخپوشان هستند که در ارا
یش  گفته نماند که رضا درو از این نفرات در لیســـت ۲۰ نفره قرار می گیرند. نا
یکنان جوان تیمش بیشـــتر بهره ببرد تا آنها برای  به اوســـمار توصیه کرده از باز

یکن موثری برای سرخپوشان باشند.  فصل بعد بتوانند باز

 ترکیب پرسپولیس همان همیشگی
از قرار معلوم اوسمار چاره ای ندارد جز اینکه امروز از همان ترکیب نیم فصل 
ک بهـــره ببـــرد. در ایـــن میان علیرضـــا بیرانوند که  اول در مقابـــل آلومینیـــوم ارا
جایگاهش در ترکیب اصلی محفوظ است و زوج خط میانی را هم گولسیانی 
گر عبدالکریم در نقش مدافع چپ به  و کنعانی تشکیل خواهند داد. شاید ا
ی می داد اما او مجبور  ، نعمتی را در کنار گولسیانی باز میدان می رفت اوسمار
ی دهد. برای سمت  است نعمتی را به مانند نیم فصل اول در جناح چپ باز
راست هم همچنان دانیال اسماعیلی فر گزینه اول است. در خط میانی به 
یکن میانی باشند و در سمت چپ  یگی و سروش رفیعی دو باز نظر مسعود ر
و راست نیز مهدی ترابی و سعید صادقی به میدان بروند. در این بین وحید 
ی عیســـی هم تا  ی کردن را ندارد و کارت باز امیـــری هنـــوز شـــرایط فیکس باز
دیشـــب صادر نشـــده بود. در چنین شـــرایطی اوســـمار مجبور است شهاب 
، وحدت  زاهـــدی را در کنـــار نبیـــل باهویی به میدان بفرســـتد. البته اوســـمار
ی در خط میانی و حتی پشـــت مهاجـــم در اختیار  حنانـــوف را هـــم بـــرای باز

دارد، از این جهت که او به نوعی آچار فرانسه کادرفنی به حساب می آید. 

ک؟  آخرین بازی شهاب در ارا
ی شهاب زاهدی با پیراهن  شواهد امر نشان می دهد که امروز آخرین باز

پرســـپولیس در ایـــن فصـــل خواهـــد بـــود. از این جهت که او در تلاش اســـت 
ی  فرصت حضور در لیگ برتر ژاپن را از دست نداده و در همین مقطع اردو
سرخپوشـــان را ترک کند. البته اوســـمار با این مســـاله مخالف است و ترجیح 
یکنی جدا شود نام او نبیل باهویی  گر قرار است باز می دهد در خط حمله ا
باشـــد. به هر شـــکل باشگاه پرســـپولیس در حال حاضر به دنبال پیدا کردن 
یک مهاجم داخلی اســـت تا او را جانشـــین زاهدی کند. هرچند کمتر تیمی 
حاضر می شـــود در این مقطع حســـاس مهاجم خود را از دســـت دهد. ضمن 
اینکه اوسمار فقط به دنبال مهاجم بلند قامت با خصوصیات دوندگی بالا 
و گلزنی اســـت و برخی نفرات  که در رســـانه ها از آنها نامبرده می شـــود اصلا در 

یلی نیستند.  لیست این مربی برز

 سود ۲.5 میلیاردی پرسپولیس از فروش وحدت
باشـــگاه پرســـپولیس در صورتـــی کـــه رضایت دهد وحـــدت حنانوف در این 
مقطع از فصل جدا شود فقط مبلغی در حدود ۲.5 میلیارد تومان سود خواهد 
گر قرار باشد وحدت  یکن مدعی شده ا برد. از این جهت که ایجنت این باز
راهی تیم کره ای شود باید رضایتنامه او در ازای 5۰ هزار دلار صادر شود. این 
در شرایطی است که باشگاه پرسپولیس می تواند خودش با باشگاه خواهان 
کره شده و مبلغ خیلی بیشتری از فروش او به دست بیاورد.  حنانوف وارد مذا
گر با مبلغ اشـــاره شـــده مخالفت شود  هرچند ایجنت وحدت مدعی شـــده ا
یکـــن در جمع سرخپوشـــان خواهد ماند تا در تابســـتان  ایـــن باز
یکـــن آزاد تیمش را انتخاب کند.  به عنـــوان باز
گفته نماند که اوسمار مخالف سرسخت  نا
جدایی وحدت است؛ چراکه او تنها ذخیره 
مطمئن اسماعیلی فر حساب می شود. 

رقابت های سوپر لیگ کاراته در روزهای گذشته و در آخرین ماه های سال 
سرانجام با حضور 7 تیم آغاز شد و تیم دانشگاه آزاد نیز با دو پیروزی در 
هفته نخست در صدر جدول هفته نخست قرار گرفت. ذبیح الله پورشیب، 
کاپیتان پرافتخار و قدیمی تیم ملی کاراته امسال برای شانزدهمین فصل 
نیـــز در تیـــم دانشـــگاه آزاد حضور دارد تا رکورد قدیمی تریـــن و وفادارترین 
بازیکن لیگ را همچنان در اختیار خود داشـــته باشـــد. ذبیح الله پورشیب 
در گفت وگو با »فرهیختگان« درخصوص همراهی دوباره تیم دانشـــگاه 
آزاد، شرایط خود برای ادامه حضور در کاراته و مسائل دیگر صحبت کرد 

که در ادامه می خوانید. 

به نظر شما برگزاری سوپر لیگ کاراته تنها با حضور 7 تیم در کاراته با توجه به پتانسیل 
نیروی انسانی این رشته مناسب است؟

 سوپر لیگ آن شور و شوق و هیجان گذشته را ندارد و فقط هم به برگزار کنندگان 
مسابقات برنمی گردد و به بازیکن هم برمی گردد. در بحث مالی که واقعا بچه ها 
را تحریک نمی کند و هیچ  انگیزه ای نمی دهد و واقعا قراردادها پایین است و تنها 
قرارداد چند نفر بالاست که این عدد به ظاهر بالا هم مبلغی نیست که بشود با آن 
کاری کرد. خیلی از بچه ها نیز قرارداد ندارند و فقط می آیند در لیگ بازی کنند. با 
این حال آن  انگیزه ای که باید در بین بچه ها به خصوص جوانان که در لیگ خود را 
نشان دهند نیز وجود ندارد. موضوعی که دیگر به خود ورزشکار بازمی گردد. زمانی 
که ما در 17، 1۸ سالگی با مبالغی که تقریبا هیچی نبود، یقه عنوان داران را در تاتامی 
می گرفتیم و آنقدر  انگیزه داشتیم که مربی را مجاب می کردیم از ما به جای یک 
باتجربه عنوان دار در ترکیب استفاده کند. موضوعی که امروز حقیقتا در جوانان 
نمی بینم. یک بازیکن وقتی آنقدر خوب باشد که هیچ بهانه ای دست کسی ندهد 
و به جای حرف زدن خود را در تاتامی ثابت کند، دیگر نمی شود روی اسم او قلم 
قرمز کشید. تمام مربیان نیز به دنبال بازیکنانی خواهند رفت که از لحاظ فنی، 
شخصیتی و اخلاقی خوب باشند و قطعا این بازیکن می تواند به کاراته کمک 

کند و خودشان نیز پاسخگوی زحمات و رفتارشان باشند. 

در این فصل نیز همانند فصول گذشته تیم دانشگاه آزاد را همراهی کردید. 
همیشه پایند به اصول اخلاقی و رفتاری هستم. استاد صافی یکی از مربیان بزرگ 
تاریخ کاراته ایران اســـت و انصاف نیســـت که این  را نگویم. ایشان در کشورهای 
زیادی تدریس و مربیگری کرده اســـت و سرشـــار از تجربه ای است که خیلی ها 
این تجربیات را ندارند. کمتر کسی را داریم که مانند ایشان دارای چنین جایگاه 
و قابل اعتماد و احترام باشد. قراردادهای من همیشه در تمامی این سال ها با 
ایشان و دانشگاه آزاد زیر یک دقیقه بوده است و هیچ وقت درخصوص مبلغ 

قرارداد خود و هیچ بازیکنی صحبت نکردم. 

طی این سال ها هیچ وقت به جدایی از دانشگاه آزاد فکر نکردید؟
همه من را می شناســـند و می دانند که ســـال ها از نفت و فولاد و ســـپاهان 

پیشـــنهاد داشـــتم و آن زمـــان مبالغ قرارداد بیشـــتری پرداخـــت می کردند، اما 
همیشـــه به خاطر تعهد به تیم و علاقه به دانشـــگاه آزاد و دوســـتی با اســـتاد 
صافی ســـعی کردم در این تیم بمانم و حتی درخصوص مبالغ هم صحبت 
ی به دانشگاه آزاد داشتم و دارم. ضمن  نکنم. یک تعهد قلبی، اخلاقی و رفتار
یگری ام اســـت و به دنبال مســـائل مالی نیســـتم و  اینکه دیگر اواخر دوران باز
یکنان بزرگ باید در تیم ها حفظ شـــود.  فقط اعتقاد دارم شـــأن و جایگاه باز
یکنی در مورد پول صحبت نمی کند و سابقه ای دارد باید جایگاهش  وقتی باز
حفظ شـــود؛ هر چند که باید از لحاظ مالی  انگیزه جوانان نیز حفظ شـــده و 
ی کردم  به آنها رســـیدگی شـــود. با این حال چون ســـال ها برای دانشـــگاه باز
به خاطر دکتر لشگری که یکی از مدیران زحمت کش ورزشی هستند و استاد 
صافـــی کـــه به من گفتند در کنار تیم باشـــم و بـــه جوانان کمک کنم، با کمال 
گر هر جایی در تیم دانشـــگاه آزاد کمکی از دســـت من  میل پذیرفتم. گفتم ا
بر بیاید در خدمت هســـتم. ضمن اینکه فکر کنم قدیمی ترین و وفادارترین 
یکن لیگ های ورزشـــی هســـتم که 15، 16 سال در یک تیم حضور داشتم.  باز
از طرفی نباید از این موضوع نیز غافل شـــد که دانشـــگاه آزاد از قدیمی ترین، 

یشه دار ترین و با ثبات ترین باشگاه های ورزشی ایران است و باید از تمامی  ر
مدیران طی این سال ها تشکر کرد. 

نقش دانشگاه در حمایت از ورزش قهرمانی را چطور می بینید؟
مدیریت کردن این همه تیم در رشـــته های مختلف کار بســـیار ســـختی است. 
هم از لحاظ مالی مدیریت این موضوع ســـخت اســـت و هم حفظ این تیم ها و 
حضور پرقدرت در مسابقات دشوار است، اما خدا را شکر دانشگاه آزاد در این 
سال ها به خوبی این کار را انجام داده و نقش خود را در ورزش قهرمانی به خوبی 
ایفا کرده اســـت. خود من از دانشـــگاه آزاد شـــروع کردم و بهترین مبارزاتم به همراه 
دانشگاه آزاد بود و این  انگیزه را به من داد. دانشگاه آزاد در کاراته به خیلی از جوانان 
فرصت داد و خیلی از بزرگان کاراته در دانشگاه آزاد بازی کردند و چهره شدند. 
این باشگاه اولین تیمی است که بازیکن خارجی آورد که در لیگ ما بی سابقه 
بود. دانشگاه آزاد مقطعی رافائل آقایف بهترین کاراته کا دنیا را به ایران آورد و این 
نشـــان می داد چقدر مدیران دانشـــگاه آزاد و کادرفنی به این رشـــته توجه دارند. 
مدیران دانشگاه آزاد همیشه تلاش کردند که در مسابقات حضور داشته باشند 

و از جوانان حمایت کنند. 

فکر می کنید امسال مدعی قهرمانی باشید؟
 قطعا مدعی قهرمانی هســـتیم. دانشـــگاه آزاد هر ســـال مدعی قهرمانی اســـت و 
خیلی از کاراته کاها دوست دارند با توجه به ریشه دار بودن این تیم عضو دانشگاه 

آزاد اسلامی شوند. 

سال گذشته پس از کسب 3 عنوان قهرمانی این روند پاره شد، فکر می کنید بتوانید 
عنوان قهرمانی را از بیمه تعاون پرستاره باز پس گیرید؟

در ورزش قهرمانی این موضوع طبیعی است و هیچ عنوانی همیشگی و ماندگار 
نیســـت و لذت ورزش به این اســـت که این عناوین بالا و پایین شـــود. اگر تیمی 
حتی با بهترین ستاره ها همیشه قهرمان شود دیگر جذابیت ندارد و از کیفیت 
کلی کار نیز کم می شـــود. ما امســـال خیلی  انگیزه داریم تا دوباره تلاش کنیم و 

زحمت بکشیم تا عنوان قهرمانی خود را باز پس بگیریم. 

آیا همچنان قصد دارید برای تیم ملی مبارزه کنید؟
 با توجه به شرایطی که وجود دارد مقطعی جلو می روم. آدمی هستم که بدون 
حاشـــیه کار خـــود را انجـــام می دهم و هر جایی که مفیـــد، موثر و تاثیرگذار 
باشـــم آنجا حضور و کار می کنم و مثل 19 ســـالی که در تیم ملی بودم باز هم 

ادامه می دهم. 

فکر می کنید هنوز توانایی رقابت برای عناوین آسیایی و جهانی را دارید؟
 خیلی از همدوره های من درحال حاضر سرمربی تیم های ملی کشور خود هستند. 
نفراتی که بارها با آنها مبارزه کردم و جالب بود به من می گفتند از اینکه هنوز در 
کاراته حضور دارم و مبارزه می کنم لذت می برند. حتی خیلی از داوران نیز این 
مورد را عنوان کردند. ای کاش در مملکت ما نیز دید نسبت به ورزشکاران این گونه 
باشـــد تا هر ورزشـــکاری با ناراحتی ورزش قهرمانی را کنار نگذارد و با احســـاس 

خوب این کار را کند.  

برنامه های تاکتیکی اوسمار به هم ریخت

قرمزها با ترکیب نیم فصل اول مقابل آلومینیوم

ذبیح الله پورشیب در گفت وگو با »فرهیختگان«: در تمام این سال ها زیر یک دقیقه با دانشگاه آزاد توافق کردم

 وفادارترین بازیکن باشگاهی هستم
 خیلی برای قهرمانی دوباره  انگیزه داریم                 درخصوص ادامه فعالیت در کاراته مقطعی تصمیم خواهم گرفت
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حمیدرضا اسکندری
خبرنگار گروه ورزش

مهدی منصرف
خبرنگار

ملیحه صفایی در گفت وگو با »فرهیختگان«: 
شب ها زیر پتو شطرنج می چیدم تا آن را یاد بگیرم

آرزو دارم شطرنج به پارالمپیک راه پیدا کند

نام ملیحه صفایی به اســـم بزرگی در کاروان ایران تبدیل شـــده 
است. ورزشکاری که با کسب چهار مدال طلای تیمی و انفرادی 
، عنوان پرافتخارترین  شـــطرنج در بازی های پاراآسیایی هانگژو
ورزشـــکار کاروان ایران را به دســـت آورد و یک تنه با کشورهایی 
جنگید که در چند سال اخیر سرمایه گذاری بسیاری روی ورزش 
شطرنج داشتند اما آنچنان که باید، موفق نبودند و از کسب مدال 
باز ماندند. او در گفت وگو با »فرهیختگان« از روزی گفت که 
به صورت گذری از کنار یک کلاس شطرنج عبور کرد و تقدیر و 
دست خداوند او را همان جایی نشاند که باید! ملیحه صفایی 
حالا پرافتخارترین ورزشکار ایران در شطرنج است و آرزو می کند 
رشته ورزشی اش به پارالمپیک راه پیدا کند تا او حتی لحظه ای 

فرصت کسب طلای پارالمپیک را از دست ندهد. 

چطور شد که شطرنج به مسیر زندگی شما اضافه شد و آن را به عنوان 
رشته ورزشی تان انتخاب کردید؟ 

من از اول مشـــکل بینایی نداشـــتم، پس از اینکه به مشـــکل بینایی 
یادی را در خانه بودم و پذیرش این مســـاله برای  دچار شـــدم مدت ز
خودم و خانواده ام بســـیار ســـخت بود. بعد با بهزیســـتی آشـــنا شدم، 
درس را شـــروع کردم و به من گفتند یک رشـــته به نام گلبال هســـت 
که ســـه ماه پس از ورودم به بهزیســـتی گلبال را شروع کردم و چند ماه 
بعد گفتند می توانی در تیم گلبال باشـــی. ســـال 77 وقتی به صورت 
ی از جلوی کلاس شطرنج بهزیستی رد می شدم، به بچه ها گفتم  گذر
ی کردم.  بـــه مـــن هم یاد می دهید؟ نشســـتم و به صـــورت تفریحی باز
خانم مرضیه جلال که مربی تیم شـــطرنج نابینایان بودند، گفتند بیا 
ی کن و من دو ماه پس از شـــروع  با این اســـتعداد مرتب و اصولی باز
شطرنج به سرعت آن را یاد گرفتم و  در مسابقات قهرمانی استان نفر 
ی شدم و البته باید بگویم  دوم شـــدم. ســـال 7۸ وارد مسابقات کشور
که همزمان هم گلبال بود، هم شطرنج بود، هم درس بود و امتحاناتم 
هم شروع شده بود. خانم جلال بسیار مرا حمایت کردند، من آن زمان 
حتی ضبط صوت هم نداشـــتم و خانم جلال برای من نوار کاســـت 
ی بنیادی شـــطرنج و ضبط صوت آورد تا شـــطرنج را یاد بگیرم و  تئور
به مســـابقات قهرمانی کشـــور برسم. یادم نمی رود شب هایی که همه 
خـــواب بودند من زیر پتو شـــطرنج می چیدم و بـــا هندزفری به نوارها 
گوش می دادم تا شـــطرنج را بهتر یاد بگیرم. من به همه ۴۰ نوار گوش 
 دادم، سال 7۸ قهرمان کشور شدم و اولین گام محکم برداشته شد. 

روزی که به صورت تفریحی ســـر میز شـــطرنج نشستید، فکر می کردید 
روزی بـــا چهار مـــدال طلا پرافتخارترین ورزشـــکار ایران در بازی های 

پاراآسیایی شوید؟ 
نـــه. هرگـــز به این موضوع فکر نمی کردم. موضـــوع وقتی برای من جدی 
شد که استادم، آقای قربانیان، در روزی که از زمین و زمان برف و باران 
می بارید و به خاطر دوری مسیر باید سه تا اتوبوس عوض می کردم تا به 
کلاس می رسیدم، به من گفت تمام لباس هایت پر از گل است، چطور 
تا اینجا آمدی؟ آن روز استاد قربانیان به من گفت قول می دهم تو روزی 
قهرمان جهان می شوی! من هیچ وقت این جمله را یادم نمی رود. هروقت 
می خواهم به مسابقات مهم بروم، به ایشان می گویم استاد یک جمله 
به من بگویید تا بروم. من قبل از هانگژو در باشگاه آقای قربانیان بازی 
می کردم، گفتم استاد من دارم می روم، یک جمله بگویید تا بروم. گفتند: 

چیزی ندارم بگویم. فقط باید بروی، بنشینی و ببری. همین و بس.  

و همین اتفاق هم افتاد. شما با چهار مدال طلا در هانگژو درخشیدید. 
. اســـتاد مرادی هم استاد اصلی خودم بودند که در تمام  خداراشـــکر
لحظات کنار من بودند. ما مسابقات استاندارد و رپید داشتیم. در 
یش است. شب  ی فکری رو یاد بود. اسم باز استاندارد فشار خیلی ز
ی وقتی به من گفتند هم خودت و هم تیم اول شـــد، اصلا  قبل از باز
ی ها  ی فردا را ببرم. تا وقتی خبرگزار بـــاور نمی کـــردم. گفتم من باید باز
خبر را کار کردند، حتی از اســـتادم پرســـیدم و باور نمی کردم. اســـتاد 
گفت فقط بخواب و استراحت کن، تو اول شدی، تیم هم اول شد. 
من همزمان به دو تا طلا رسیدم. در مسابقات رپید خسته تر سر میز 
ی یک طلای تیمی حســـاب کـــرده بودم ولی لحظه آخر به  رفتـــم و رو
. خدا  خودم گفت دیگر چیزی نمانده، آخرین گام را هم محکم بردار

را هزار مرتبه شکر که هر چهار مدال برای ما شد. 

پاداش هایتان به صورت کامل پرداخت شد؟ 
بله. کمیته پارالمپیک پرداخت کرد ولی وزارت ورزش هنوز پرداختی 

نداشته است. 

ید شطرنج به پارالمپیک راه پیدا کند.  و گفته بودید که آرزو دار
گر این طور شـــود، خیلی خوب اســـت و ان شـــاء الله که به  بلـــه. بلـــه. ا
پارالمپیک هم راه پیدا می کند. به آنجا هم می رسد و برای بالا بردن 

یغ نخواهم کرد.  پرچم کشورم از هیچ تلاشی در

گفتوگو

یگانه عصاری
خبرنگار
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مجله تصویری فرهنگ و هنر »قاف« با اجرا و سردبیری اکبر نبوی در ایام جشنواره فیلم 
فجر به مدت 10 شب در فضای مجازی منتشر شد. این قسمت که به صورت مکتوب 
در صفحات فرهنگی روزنامه »فرهیختگان« منتشر می شود، مربوط به گفت وگوی اکبر 

نبوی و بهروز افخمی کارگردان سینماست. در ادامه متن این گفت وگو را می خوانید. 

در این دفتر و شماره از مجله تصویری قاف در خدمت یکی از هنرمندان قدیمی سینما و 
تلویزیون کشورمان هستیم؛ دوستی که فیلم های متعددی ساخته  و ما را میهمان کرده اند. 
یکی از ویژگی های بسیار مهمی که در ارتباط با این دوست هنرمند وجود دارد،  این است 
که حاشیه در رابطه با او زیاد است. برخی می گویند خودش حاشیه درست می کند که در 
کانون باشد. برخی هم می گویند شخصیتش طوری است که برایش حاشیه می سازند. 
من البته گمان می کنم که تلفیق یا آمیخته ای از این هر دو واقعیت داشـــته باشـــد، یعنی 
هم خودش به حاشیه علاقه مند است و هم اینکه برایش حاشیه می سازند. آقای بهروز 

افخمی. شما خودتان را چطور معرفی می کنید؟ 
درمورد حاشیه ها؟ 

نه، بهروز افخمی را معرفی کنید؟ 
من که نمی توانم خودم را معرفی کنم. 

چرا؟ شما یک مختصاتی از خودتان می شناسید. 
من خودم را از بیرون ندیده ام. می گویند آدم خودش را از بیرون نگاه می کند، خیلی 

تعجب می کند و می گوید این من هستم؟! 

آیا شما دنبال حاشیه هستید؟ 
بد نیست حاشیه. حاشیه تبلیغات است. خوب است که بلد باشی درباره فیلمت 
کنجکاوی ایجاد کنی که مردم علاقه مند شوند آن را ببینند. من هم که فیلم می سازم، 

ظاهرا پیش می آید و اتفاق می افتد و حاشیه هایی درست می شود. 

پس گاهی عامدانه احیانا کنشی نشان می دهی یا حرفی می زنی که دیگران شروع کنند 
درباره آن صحبت  کردن. 

عامدانه نیست اما وقتی پیش می آید، استقبال می کنم. 

»عروس« را که شما ساختی، من نمی توانم بگویم عامدانه بوده اما این فیلم ایجاد حاشیه 
کرد. قبل از  عروس ، »کوچک جنگلی« چون دست به دست شده بود، از دوست مشترک 
و بسیار عزیزمان، آقای ناصر تقوایی که ان شاءالله سلامتی شان را کامل به دست بیاورند 
و خداوند عمر باعزت به ایشان بدهد، آنجا هم حاشیه هایی به وجود آمد.  عروس  به 
دلایلی. جمله ای که یوسف میرشکاک می گفت درباره قاب های درشت و بسته. درباره 

»شوکران« هم حواشی درست شد و حتی فکر می کنم راهپیمایی هم شکل گرفت. 
بله، پرستاران راهپیمایی کردند. 

جلوتر که می آییم، برنامه »هفت« را می خواستی راه بیندازی و وقتی شروع به راه اندازی 
گاهانه و با برنامه  کردی، اساسا وارد یک میدانی شدی که دیگران را برانگیزی. آن دیگر آ

بود و نمی توانی بگویی بدون برنامه بود. 
برنامه های تلویزیونی باید جنجالی باشند و جلب توجه کنند. وقتی ما برنامه تلویزیونی 
می ساختیم، زمانی بود که برنامه ها تیتراژ نداشت، یعنی اوایل انقلاب که فکر می کردیم 

همیشه هم همین طور خواهد بود. 

یعنی معلوم نیست که عوامل چه کسانی هستند. 
بله، نمی خواستند عوامل خودخواهی کرده و مشهور شوند. 

جلوه گری ممنوع بود. 
بله. خودمان هم فکر می کردیم که این دیگر طبیعت انقلاب است. با این حال همان 
موقع هم می فهمیدیم یک برنامه خیلی جنجالی می شـــود. بارها درخواســـت تکرار و 
پخش مجددش می شـــود. می دانســـتیم اگر این کارها را بلد نباشیم و درست انجام 
ندهیم، پول تلویزیون و وقت مردم را هدر داده ایم؛ البته وقت مردم نه، چون مردم اگر 
؛ و وقت شان تلف نشده اما فرصت تلویزیون  برنامه ای را نگاه نکردند، خب نکردند دیگر
را از بین برده ایم. من بچه تلویزیون هستم و در آنجا وقتی برنامه من تیتراژ هم نداشت، 

ما می دانستیم که هدف مان به دست آوردن و حفظ بیشترین تماشاچی است. 

این حاشیه ها قیمت دارد یا اصلا قیمت ندارد؟ 
نه، اصلا طبیعت کار ماست، یعنی اگر شما بلد نباشی که کارت را جوری اجرا کنی 
که جلب توجه کند و تماشاچی سعی کند سر در بیاورد منظور تو چیست و نسبت 

به تو کنجکاو شود، برنامه بی مزه می شود. 

آن وقت شـــما نگران نمی شـــوید که گاهی حاشـــیه بر متن غلبه کند و بچربد و سایه اش 
آنقدر سنگین باشد که شما را از راهت دور کند؟ 

من فکر می کنم همیشه دنبال همان اصل مطلب بوده ام. همان کاری که می خواستم 
بکنم، به بین ترین و فصیح ترین شکل از لحاظ نمایشی اجرا کنم و بعد کنارش هم آدم 
باید بلد باشد تبلیغات کند، یعنی بدش نیاید از اینکه یک عده عصبانی می شوند 
یا یک عده می خواهند آن را نبینند و یک عده هم حسودی می کنند؛ البته می شود 

از اینها استفاده کرد، یعنی حسودها را استخدام کرد. 

، باطن را باید صحبت کنیـــم، قضاوت های دیگران به ویژه  بـــه نظـــر می آیـــد که در ظاهر

قضاوت های منفی برای شما اهمیت ندارد؟ درست حدس می زنم؟
بله. 

چرا اینقدر نســـبت به قضاوت های منفی بی اعتنا هســـتی؟ شاید در اینها نکاتی وجود 
داشته باشد. 

اگر نکات درستی داشته باشد که درباره آن فکر می کنم. هیچ حرف درستی نمی تواند 
نشنیده گرفته شود، ممکن است اول شما را عصبانی کند، بعد یواشکی پیش خودت 

فکر می کنی، مثل اینکه بی ربط هم نبود! اما فقط عصبانی ات می کند. 

عصبانی هم می شوی؟ من فکر می کردم بهروز خیلی دنده پهن است و عصبی نمی شود! 
نه، عصبانی هم می شوم. 

پس خودداری می کنی و نشان نمی دهی! 
من تقریبا هیچ چیز را ظاهر نمی کنم. این هم خودش یک شگرد است. 

برویم روی ســـینمای ایران. شـــما ســـینمای امروز ایران را چگونه می بینید؟ منظورم دقیقا 
امروز نیســـت، یک مقطع 5، 10، 15 یا 20 ســـال به این طرف. مقطعش را خودت در نظر 
. نه صرفا به عنوان یک کارگردان و نویسنده. هم به آن عنوان و هم به عنوان کسی  بگیر

که به هنر درام و نمایش علاقه مند است. 
به نظرم سینمای امروز در گذشته مانده و یک جور باطل شده و عمر مفید آن طی شده 
است. این فیلم هایی که امروز تولید می شوند، برای این است که فیلمسازان نمی  دانند 
چطور فیلمی می توانند تولید کنند. اگر می دانستند، همین الان فیلمی که دارند تولید 
، هدایت،  می کنند رها می کردند و سراغ کار دیگری می رفتند. شیوه نظارت، سانسور
حمایت و همه اینها کهنه شـــده، یعنی موضوع عوض شـــده. اما در ســـینمای ایران 
دارند همان کار قبلی را ادامه می دهند و به همان سبک 10 سال پیش اداره می شود، 
درحالی که همین الان دیگر این شیوه اداره بی فایده شده است. وقتی صحبت از این 
است که مثلا اینترنت ایلان ماسک، یعنی استارلینک قرار است از سال آینده بدون 
مودم دریافت شود، فقط این نیست که سیستم های نظارتی و سانسور باید یک فکری 
به حال خودشان بکنند، از این بالاتر این است که همه شیوه های تولید و توزیع در 
ایران باید یک فکری به حال خودشان بکنند. وقتی که بی بی سی مثلا برای 2030 یعنی 
شش سال دیگر در نظر گرفته که تمام شیوه های پخش ماهواره ای و غیراینترنتی اش 
را جمع کند که من فکر کنم این را دوسالی هم جلو می اندازند و احتمالا 2028 شروع 
کرده و آن را جمع می کنند، تکلیف تلویزیون خودمان معلوم است و تلویزیون خودمان 
هم باید این کار را بکند و همه به اینترنت تحویل داده شوند، منتها مساله این است 
که وقتی ما یک اینترنت بدون مودم قابل دریافت داشته باشیم، یعنی در ایران بدون 
اینکه کاری اش بتوان کرد، دریافت شود، خب این پلتفرم های جداشده از تلویزیون 
یا مستقل یا حتی یک جورهایی آزادتر نسبت به تلویزیون هم باید برای خودشان یک 
فکری بکنند، مثلا فیلیمو و نماوا هم باید یک فکری برای خودشان بکنند. تمام آنهایی 
که وابسته به مخابرات هستند هم باید یک فکری بکنند، برای اینکه خود مخابرات 
در خطر ازدست دادن مشتری اش قرار می گیرد. وقتی شما اینترنت ارزان بدون مودم 
و بدون حاشـــیه و دردســـر و وی پی ان داشـــته باشید، فیلمســـازی که دارد اینجا کار 
می کند و می داند کاری که می خواهد بکند، تحت تعقیب قوه قضائیه نمی تواند قرار 
گیرد، یعنی کاری که خلاف فرهنگ مردم و سنت های مملکت باشد،   نمی خواهد 
بکنـــد امـــا نمی گذارنـــد اینجـــا کارش را درســـت انجام دهد، خب فیلم را می ســـازد و 
روی یوتیوب عرضه می کند. یوتیوب یک بازار وســـیع در حال گســـترش هم هست و 
درآمدش هم دارد بهتر می شود. اگر شما بلد باشی فیلم خوب بسازی و تماشاچی را 
جلب کنی و فیلمت به یک میلیون کلیک برسد، پول خوبی نصیبت می شود که با 
این قیمت هایی که در ایران داریم، می توانی یک فیلم خوب بسازی. اینها چیزهایی 
هستند که برای سه چهار سال آینده قابل پیش بینی هستند اما از سه چهار سال به 

بعد را نمی توان پیش بینی کرد. 

پس سرعت زیاد است. 
بله. 

مثل ســـایر پدیده های علمی. یک زمانی در زندگی بشـــر شـــاید چند قرن یک بار کسی 
مثل ابن سینا یا بقراط ظهور می کردند اما هر چه جلو آمدیم، فاصله ها کم شد و پزشکان 
نوآور و بزرگ زیادی داریم و الان دیگر فاصله ای وجود ندارد و سرعت تحولات علمی در 
همه حوزه ها نه فقط پزشکی بالاست. هوش مصنوعی که اساسا من با صراحت عرض 
می کنم کات کرد زندگی بشـــر را، یعنی یک زمانی می گفتیم قبل از رســـانه های گروهی و 
بعد از رسانه های گروهی یا قبل از خط و بعد از خط، قبل از چاپ و بعد از چاپ، این 
تقسیم بندی ها را داشتیم و علمای جامعه شناسی و ارتباطات و حتی بعضی از فیلسوفان 
اجتماعی، فرقی نمی کند، الان می توانیم بگوییم قبل از هوش مصنوعی و بعد از هوش 
مصنوعی. تازه گستره ای که هوش مصنوعی دارد، هیچ کدام از ساحت های دیگر نداشتند. 
خب چگونه می شـــود؟ ما به عنوان یک انســـان و نه فقط انســـان، به عنوان کشور با این 
فرهنگ در آستانه یک تحول بزرگ هستیم اما به قول شما هنوز بر مبنای شیوه های کهنه 

و نخ نمای گذشته داریم سیاستگذاری و تولید می کنیم. 
البته اینکه من می گویم درباره سینماست. 

در حوزه های دیگر هم همین طور است، در تلویزیون هم همین طور است اما تمرکز ما 
روی سینما و تلویزیون است. 

بله، من اینهایی که گفتم درمورد سینما و تلویزیون مصداق دارد اما درباره تئاتر ممکن 
است این تبدیل به یک مزیت شود، یعنی بازیگری که در سینما کارش را از دست 

می دهد، با شـــرایطی روبه رو می شـــود که شـــرایط بد و حال به هم زنی اســـت، یعنی اگر 
بازیگران بزرگ بخواهند در ســـینما بمانند و کار کنند، ممکن اســـت با قراردادهایی 
روبه رو شوند که شما از این به بعد حق ندارید بدون اجازه ما آب بخورید و قراردادتان 
10 ساله است و مبلغ آن به صورت ماهانه مشخص است و حق ندارید با یک فیلم 
موفق دستمزدتان را بالا ببرید. بعد طرف می گوید 90 درصد بازیگران بازیگران مصنوعی 
هستند و اصلا بازیگرانی که سرشان به تن شان می ارزد و بازیگران باذوقی هستند، در 
این شرایط خودشان کنار می کشند، یعنی می گویند ما دیگر نمی خواهیم برای سینما 

کار کنیم. ممکن است بگویند ما از اول هم از سینما خوش مان نمی آمد. 

و ناچار بودیم. 
ما یک اجرای زنده کنیم برای مردمی که آمدند من را ببینند نه اینکه یک عکس را، 
این بازیگران اگر سراغ تئاتر بیایند، متوجه می شوند که در تئاتر امکانات جدیدی به 
وجود آمده که یک چیزی بین فیلم و تئاتر است، یعنی تئاتری است که از توانایی های 
فیلم هم می تواند استفاده کند، با استفاده از ویدئووال هایی که رابطه تعاملی دارند 
با بازیگر روی صحنه؛ یعنی براساس حرکات روی صحنه که گاهی می تواند در جا 
هم طراحی شده باشد، یعنی همان لحظه فی البداهه باشد، باز هم ممکن است به 
کمک هوش مصنوعی ویدئووال یا اجزای دیگری که روی صحنه هستند، نسبت به 
بازی فی البداهه بازیگر عکس العمل نشان دهند و خودشان را منطبق کنند. این نوع 
تئاتر تئاتری است که نسبت به تئاتر فعلی خیلی می تواند جذابیت بیشتری داشته 
باشد، در نتیجه می توان پیش بینی کرد که در آینده، چه در ایران و چه در آینده این 
اتفاق در حال رشـــد خواهد بود. این اتفاق الان افتاده و در تهران چیزی حدود 50 یا 
بیشتر نمایش هر لحظه و هر هفته دارد اجرا می شود، یعنی اگر شما بخواهید هر شب 
5 نمایش جدید ببینید، می توانید و تازه باید تعدادی را هم حذف کنید، ولی مثلا در 
لندن این الان حدود 600 نمایش همزمان با هم است و می تواند حتی بیشتر هم باشد. 
تئاتر رو به رشد است، درست به دلیل همین امکاناتی که هوش مصنوعی فراهم کرده 
و شما نمی توانید با هوش مصنوعی بازیگر واقعی را -که روی صحنه با توانایی های 
خـــودش 400-300 تماشـــاچی را کـــه آمده انـــد او را ببینند، می گیـــرد و تحت تاثیر قرار 
می دهد- جایگزین کرده یا از دور خارج کنید. هوش مصنوعی حریف این نمی شود. 

شما فرمودید که هوش مصنوعی می تواند روی تئاتر تاثیراتی بگذارد. در سینما تاثیرات 
منفی و در تئاتر و نمایش صحنه تاثیرات مثبت. 

درواقع ارزش های بازیگری واقعی را برمی گرداند به تئاتر و کسانی که می خواهند بازیگر 
و انسان را ببینند به تئاتر می آیند و آنجا تجربه دیگری می کنند که اصلا در سینما قابل 
تکرار نیست، برای اینکه سینما به یک معنا همیشه هم زیر سوال بوده که اصلا هنر 
هست یا نیست. یکی از جنبه ها و دلایل اینکه می گویم سینما هنر نیست، همین 
تکثیر انبوه اســـت. به چه دلیل بازیگری باید در تیراژ میلیونی تکثیر و دیده شـــود، 
درحالی که در فیلمی دیگر هم باز بازی می کند، نقشی متفاوت یا حتی مسخره کردن 

نقش اول را می تواند کند، باز هم تکثیر انبوه می شود. 

می دانید چرا می خندم و لبخند دارم، چون درباره اینکه ســـینما هنر اســـت یا نیســـت، 
ســـال 74 بحث مفصلی با هم داشـــتیم. حدود 28 ســـال پیش بود. با مرحوم شـــمیرانی 
در دفتر مجله. شما محکم معتقد بودید سینما این قدر هم هنر نیست و این همه لی لی 
لایش نگذارید و من و مرحوم شمیرانی می گفتیم این قدر هم نمی توان بی رحمانه  به لا
گفت ســـینما هنر نیســـت. بله در سینما وجوه صنعتی و رسانه ای پررنگ است اما وجه 

هنری سینما هم اهمیت دارد. 
از هنرها استفاده می کند. 

آثاری داریم که واقعا هنری هستند. 
بله، فیلمسازهایی داریم که سینما را به سطح هنر ارتقا می دهند و دهان ما را می بندند 
اما همیشه از لحاظ تئوریک می توان ادعا کرد چون روی سینما تکنولوژی خیلی مسلط 
یاد برای تئوری ارزش قائل نیستم  است، بنابراین سینما هنر نیست. من که بالاخره ز

و بیشتر هم تجربه کردم، می دانم فیلمسازانی که سینما را هنر می کنند، هستند. 

چون به هرحال عملیات مهندســـی در ســـینما خیلی پررنگ اســـت؛ مثلا شـــما از یک 
رمان نویس یا شاعر نمی توانید بپرسید مثلا برنامه آینده ات چیست، می گوید نمی دانم 
اما یک سینماگر می گوید دارم روی متنی کار می کنم و قرار است این کار را انجام دهم. 
در نظام استودیو که کاملا جدول دارند و این زمان کلید و تولید و پست پروداکشن و فلان 

تاریخ هم... که کاملا مهندسی است. 
آن نوع سینمایی که شما می گویید در آمریکا و اینها هست، اصلا به وجودآمدن یک اثر 
هنری واقعا استثناست و اتفاقی عجیب است. کسانی هستند که می توانند این کار را 
کنند. انگشت شمار آدم هایی هستند که می توانند حتی در نظام هالیوود چیزی را به 
وجود آورند که ببینید هیچ کدام از آن بنیادهای غیرهنری نتوانسته متوقف شان کند. 

سوالم این بود که در این سیر شتاب گرفته تحولات چرا ما متوجه آینده نیستیم؟ در ارتباط 
با سینما عرض می کنم. حالا شما می توانید تلویزیون را هم وارد این تحلیل کنید و پاسخ 
دهید. ضمن اینکه روزبه روز هم دارد اتفاقاتی در سینمای ایران می افتد که به نظر می آید 
همین طور ساحت های فرهنگی در آن لاغر و لاغرتر می شود، یعنی پیش از اینکه هوش 
مصنوعی بیاید و چیزهایی را تحت تاثیر قرار دهد که فضا را مهندســـی گونه جلو ببرد و 
از ســـاحت های فرهنگی به آن معنای خاص که می گوییم و ســـاحت های هنری باز به 
آن معنـــای خـــاص که مدنظرمان اســـت، از درون داریم به لحاظ فرهنگی و هنری اش را 

نمی گویم، سینمای ایران نسبت به گذشته خودش لاغرتر می شود. 
سینمای دنیا هم. 

شتابی که سینمای ایران در لاغرترشدن دارد، من در سینمای دنیا نمی بینم. 
آخرین فیلم خوب خارجی که دیدید، کدام بوده که به یادت مانده باشد؟

 
سال 74 یک جایی یادداشت نوشتم اکنون برای دیدن فیلم خوب باید سال شماری 

کرد. هنوز هم معتقدم. آخرین فیلم خوبی که دیدم، کلاسیک بوده و تازه نبوده. 
خب پس بیخود نمی گویم که! در خارج هم این اتفاق افتاده. 

این را بدون تردید قبول دارم اما معتقدم که ما از یک دورانی، حالا ممکن است مصادیقش 
را که اسم ببرم، شما با من هم نظر نباشید یا شما اسم ببرید و من همراه و هم نظر نباشم، 
این یک بحث مجزاست اما ما از یک نوع از سینما با مختصاتی از مولفه های فرهنگی که 
البته چیزهای سینمایی هم در خودش داشت، خیلی فاصله بدی گرفتیم. شما می گویید 

هالیوود هم هست، من هم می گوییم مسلما هالیوود هم هست. 
یک دلیل می تواند این باشـــد که ســـینما به طور کلی دارد می میرد. آیا ســـینما به طور 

کلی یک زمانی خواهد مرد یا نه؟ 

من فکر می کنم نمی میرد، چون معتقدم سینما با وضعیت و امکاناتی که دارد و فضای 
نمایشـــی مجازی یا به تعبیر امروز پلتفرم ها را به وجود می آورد و روزبه روز هم دامنه اش 
گسترده تر می شود، شاید طی چند سال آینده حجم تولید برای سینما کاهش پیدا کند و 
تولید برود به سمت تولید برای نمایش در پلتفرم ها. سینما به گمان من تقریبا به یک ساحتی 
می رسد، مثل اپرا یعنی فیلم هایی خاص تولید می شوند و بیننده خاص خودش را دارد. 
بله، یعنی چیز جدیدی جایش را می گیرد. حالا اینکه اصلا ممکن است شکل های 
مختلفی از نمایش را روی پرده بزرگ که دیگر سینما به معنی صد یا 50 سال پیش 
نیست، باقی بماند یا به وجود بیاید، درواقع سینمایی که می شناسیم، نیست. سینما 
آن طور که یکی از آخرین زنده کنندگانش یعنی جیمز کامرون در فیلم آواتار جدید بعد 
از دوران کرونا زنده اش کند و مردم را به سینما برگرداند، آیا 10 سال دیگر خواهد داشت؟ 
یک زمانی ما در دهه 90 می گفتیم تارانتینو نشان داد که سینما مردنی نیست و هنوز 
هم می شـــود فیلم های تازه و تعریف جدیدی برای پرده ســـینما جوری که انگار بار 
اول است که داریم فیلم می بینیم از جوان ها انتظار داشته باشیم. تارانتینو وقتی که 
داشت بهترین فیلم هایشان را می ساخت؛ مثل »pulp fiction« و »سگ های انباری«، 
ولی الان حتی وقتی که جیمز کامرون با آن اراده آهنین و ســـال ها زحمت کشـــیدن و 
مهندسی مسلطی که خودش بلد است، اصلا وسایل جدید اختراع می کند. فیلمی 
حیرت انگیز مانند آواتار می سازد و بعد دنباله هایش را می سازد و باز از لحاظ مالی 
همان قدر موفق است. بالاخره بچه ها را به سالن سینما می آورد و خیلی از تماشاگران 
را به سالن سینما برمی گرداند اما این بار این پیروزی یک خرده مشکوک است و آدم 
فکر می کند درست است که یک بار دیگر سینما را زنده کرده اما مثل مریضی است 
کـــه دوران طولانـــی بیمـــار بوده اما روز آخر که می خواهد بمیرد، روز آخر بلند می شـــود 
و با همه حرف می زند و ســـر حال به نظر می رســـد،  ولی یک دفعه می افتد و می میرد. 
وضعیت فعلی در سینما چنین حالتی دارد. همین الان ما سینمای چین را داریم 
که تفاوت اساسی دارد با آنچه در آمریکا دارد تولید می شود. در بعضی محصولاتش 
که خیلی شبیه اپراست و ما اصلا می رویم که اپرا ببینیم، یک نمایش باشکوه کاملا 
فانتاستیک و آن سینما به معنایی که می شناسیم، نیست؛ سینمای داستان گون و 
متکی به انسان و بازیگر و امکانات شناخته شده ای که ما در اوج سینما حداکثر تا 

دهه 90 قرن بیستم می دیدیم، همه امکانات بالقوه اش را بالفعل کرده. 

نمی تواند خودش را بازتولید کند؟ 
همه امکانات بالقوه اش را بالفعل کرده. 

بگذارید دو مقطع تاریخی را درنظر بگیریم. در اوایل دهه 50 میلادی یا اواخر دهه 40 وقتی 
تلویزیون به وجود آمد، یک خرده در خانه ها که گسترش یافت، به نظر می آمد یک شوک 
سنگین به سینما وارد شد که انگار سینما از خودش پرسید یعنی من وضعیتم چگونه بود؟ 
توانست خودش را با شرایط به سرعت تطبیق دهد و موقعیت خودش را نه تنها متزلزل 
نبیند، بلکه تثبیت شده جلو بیاید. گذشته نشان داد تلویزیون تاثیر منفی نگذاشت؛ حتی 
تلویزیون مشتری سینما را از یک زاویه ای بیشتر کرد. در دهه 70 میلادی یا اواخر دهه 60 

که ویدئو آمد، بتامکس ها بودند و بعد وی اچ اس ها آمدند. 
اواخر دهه 70 بود. 

نه، اواسط بود. 
اواخر دهه 70 تازه بروندیکا و ویدئوهای خیلی بزرگ که خیلی هم هنوز خانگی نبودند، 

در آمریکا ظاهر شدند. 

من بتامکس  را می گویم که خیلی کوچک بود. 
بتامکس  مال اوایل دهه 80 میلادی است. 

بله درســـت اســـت. به نظر می آید باز سینما دارد ضربه ای سنگین می خورد، چون مردم 
خیلی قشنگ می روند نوار را کرایه کرده یا می خرند و در خانه با زن و بچه هر وقت دوست 
داشتند تماشا می کنند و دیگر هم لازم نبود در سرما و گرما از خانه بیرون بروند اما سینما 

توانست به سرعت مانور کند. 
سینما به معنای واقعی اش در همان دهه 90 دیگر آخرین درخشش هایش را داشت. 

اینکه شما می گویید ارزیابی کیفی تولید است. من دارم واقعیت را می گویم نه ارزیابی 
کیفی. من واقعیت پدیده ای به نام سینما را می گویم. 

فیلم های موجود حال آدمی را که می خواهد فیلم بسازد، به هم می زند. سینمای موجود 

ادامه در صفحه۱۳ 

بهروز افخمی در گفت وگو با اکبر نبوی در مجله تصویری »قاف« مطرح کرد

با این سانسور و هدایت فیلم ها 
انگار نمی دانیم چه اتفاقی افتاده است

 برنامه ای که دیده نشود پول تلویزیون را هدر داده
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و اصلا امکاناتی که الان برای فیلم ســـاختن هســـت، چنگی به دل نمی زند. به طور 
خلاصه من در برنامه دیگری گفتم وقتی که ما 13، 14 سال مان بود و بین خلبان شدن، 
رمان نویس شدن، فیزیکدان شدن و فیلمسازشدن هر روز به یکی فکر می کردیم و به 
یکی متمایل می شدیم، اگر به ما می گفتند تو که می خواهی فیلمساز شوی، این را 

می دانی که روزی می رسد که فیلم های تو را روی موبایل می بینند؟ 

تصوری نداشتیم، اصلا موبایل چیست؟ 
می پرســـیدیم موبایل چیســـت و وقتی به ما توضیح می دادند، می گفتیم نه، پس من 
می خواهـــم رمان نویس بشـــوم، یعنی می دانســـتم که در رمان دیگـــر نمی توان این قدر 
افتضـــاح تماشـــا یـــا دنبال کـــرد که حالا البته کســـی که رمان را هـــم بخواهد افتضاح 

کند، می تواند. 

کم هم نداریم. 
بـــه قـــول مســـعود کیمیایی، آنها که می خواهنـــد در مجالس میهمانی جلوه کنند که 
خیلـــی آدم های کتاب خوانی هســـتند، یک رمـــان را برمی دارند، اولش را می خوانند، 
بعد یک جایی از وسط و آخرش را هم می خوانند و بعد صحبت آن رمان که می شود، 
می گویند صفحه 300 رمان این بود و بنابراین همه می فهمند که به به این آدم آن رمان 
را خوانـــده! در دیـــدن فیلـــم امروز توهینی بنیادی وجود دارد که باعث می شـــود آدمی 
که بگوید کاشـــکی از اول من دنبال رمان نویس شـــدن رفته بودم، یعنی طرف هر جا 
می خواهـــد فیلـــم را تنـــد می کند که آخرش را ببیند و مثلا از اول با ســـرعت 25 درصد 

بیشتر از سرعت معمول نگاه می کند و بعد هم می گوید من همه چیز را می فهمم. 

قبل از Breaking Bad یک سریال خوب را چند سال قبل دیده بودی؟ 
من در بچگی خودم دیده بودم. 

خیلی عقب رفتی. قبل از Breaking Bad؟ 
تازه که این سریال های جدید درآمده بود، مثلا Heroes و lost بود. 

این را می پرسم، چون با یک شوقی به من گفتی اکبر Breaking Bad را دیدی، حتما 
ببین. هیچ موقع بهروز درمورد سریال به من چنین چیزی نگفته بود. شاید این یک اتفاق 
بود. ممکن است من دیده باشم و با شما هم عقیده باشم یا نباشم، این بحث دیگری 

است، ولی به هرحال یک چیزی شما را برانگیخته و بر سر شوق آورده. 
، یعنی در  سازنده یا creator آن یک استعداد بی نظیری است مثل کوئنتین تارانتینو
حد او اســـت. در سریال ســـازی جلوه کرد اما در حد تارانتینو اســـت. من در 10 ســـال 
اخیر ندیدم کسی این قدر درخشش داشته باشد. من با قید احتیاط می گویم 10 سال 
پیش. برای اینکه آخرین کســـی که فیلمســـاز بزرگ و بااستعدادی به نظر من می آید، 
، نامزد اسکار   شـــان بیکر اســـت با فیلم The Florida project که به خاطر آن ویلن دفو
. بعد من نمی دانم چرا ویلن دفو از  شد. فیلم ارزان قیمتی است؛ دوونیم میلیون دلار
دستمزد خودش گذشته برای اینکه این داستان را دوست داشته که بازی کند، ولی 
فیلم فیلمی دیدنی برای 2018 است، یعنی پنج سال از آن فیلم گذشته و قبل از آن 
باز آخرین فیلمی که به یاد من مانده بود، Capote بنت میلر اســـت؛ البته بنت میلر 
بقیه فیلم هایش هم خوب اســـت اما آنچه به نظر من تکان دهنده بود، Capote بود. 
خیلی به یادماندنی بود و بحق هم به آن خیلی توجه شد اما به جز بنت میلر و شام 
بیکر من فیلمســـاز جدیدی در ســـینمای آمریکا در پنج سال اخیر نمی بینم. کسی 
که جلوه ای کرده باشد و جاهای دیگر دنیا هم به نظرم می آید که خبری نیست. اگر 

خبری بود به من گفته بودند و من هم بالاخره دیده بودم. 

یکی از ابزارها یا ســـاحت های مهم ســـینما تخیل است. تخیل کنید بهروز افخمی قرار 
است همین امروز مدیر سینمایی کشور شود یا به او گفتند راهبرد آینده سینمای کشور 
را تو بنویس. خانواده ســـینما و مدیریت دولتی ســـینما هم گفته که راهبرد و انگشـــت 
اشاره تو به هر شکل و سمت وسویی باشد، ما همان مسیر را می رویم. چه طراحی ای 

برای آینده داری؟ 
من همیشه گفتم که در 20 سال اخیر راهبردم یک چیز بوده؛ اینکه وزارت ارشاد تعطیل 
و به یک اتاق تبدیل شود که کارهای صنفی و رابطه بین اصناف سامان دهی شود 
، سود،  تا جایی که به دولت مربوط اســـت. به فیلمســـازان گفته شـــود مسئولیت ضرر
شکست، شکایت مردم و همه چیز برعهده خودتان است، یعنی اگر شما فیلم بد 
بسازید یا فیلمی که مردم از شما شکایت کنند، باید بروید قوه قضائیه پاسخگو باشید. 
اگر از لحاظ مالی ورشکست شدید، ما کاری نخواهیم کرد. سینمای ایران این عصای 
هدایت و حمایت و سانسور را از زیر بغلش بردارد. فیلم الان می تواند ساخته شود و 
بدون هیچ مانعی در اینترنت قابل دسترســـی باشـــد و این کارهایی که ما الان داریم 

می کنیم، مثل این است که نمی فهمیم چه اتفاقاتی افتاده!
 

ظاهرا می خواهی برنامه »هفت« را دوباره شروع کنی. چرا دوباره به آن برمی گردی؟ 
من نمی خواهم برگردم اما با تنکابنی، تهیه کننده برنامه که سال گذشته برنامه را تولید 

کرد، رفاقتی داریم و توی رودربایستی هستم. 

یعنی فقط توی رودربایستی هستی؟ 
در رودربایستی هستم اما اگر شرایط کار فراهم نشود، نمی کنم، یعنی الان نمی توانم بکنم. 

من شنیدم این برنامه را قرار است در ایام جشنواره روی آنتن بیاورید. چون فیلم هم داری، 
این کار اصلا به مصلحتت نیست. 

نه، درست است که به مصلحت نیست. 

در ایام جشنواره منظورم است. اینکه دوباره به »هفت« برگردی که اصلا به مصلحتت 
نیست، این را به عنوان رفیق قدیمی به شما می گویم. در جشنواره فجر که دیگر به توان 

n به مصلحت نیست، چون فیلم داری. 
خودم تمایلی ندارم، ولی بالاخره با تهیه کننده و بچه های تلویزیون رفیق می شویم و 

گاهی توی رودربایستی گیر می کنیم. 

عجیـــب اســـت. بهـــروز افخمی کـــه می تواند یک نه محکم بگویـــد، اینجا بگوید توی 
رودربایستی گیر کردم. 

اتفاقا من به آسانی نه نمی گویم، یعنی گاهی بعضی کارها را آدم به خاطر رفاقت می کند 
و می داند نتیجه هم ممکن است خوب از آب در نیاید. 

پس الان در مذاکره هستی. 
نه مذاکره ای هم در کار نیست. 

اگر قرار باشد یک زمان برنامه تلویزیونی بسازی و شرایط هم از همه نظر فراهم باشد؛ 
ممیزی ها در حداقل ممکن و دستت باز باشد هر نوع میهمانی دعوت کنی و هر موضوعی 
که روی آنها مطالعه یا درنگی داری استفاده کنی، چه برنامه ای دوست داری روی آنتن 
ببری؟ چون آدم رسانه ای هستی می پرسم وگرنه برخی از رفقا اصلا رسانه ای نیستند و 

طبیعتا سوال منتفی است. 
اگر قرار باشـــد تمایلات خودم را بگویم، من همه عمرم دوســـت داشـــتم فیلم مستند 
بسازم و از یک فیلم داستانی به فیلم داستانی دیگری می غلتیدم به خاطر اینکه اینها 
موفق می شده و به من می گفتند بیا یک فیلم دیگر بساز اما آرزویم همیشه ساخت 
فیلم هـــای مســـتند و مخصوصا مســـتندهای علمی بـــوده، در زمینه هایی که خودم 
علاقه منـــدم، مثـــل فیزیک یـــا این نظریه باطل و بی معنی تکامل داروینی که پررو هم 
هست، یعنی هرچه شواهد نقضش بیشتر ظاهر می شود، به خاطر اینکه پول خوبی 
از آن درمی آید، بیشتر تبلیغ می شود. ساختن فیلم درباره همه خرافه های علمی که 
به مردم فروخته می شوند ازجمله خرافه های پزشکی که تحت عنوان صنعت پزشکی 
برای پول  درآوردن است اما درواقع مردم را هرچه بیشتر مریض تر می کنند. خودشان 
مریضی درست می کنند، بعد درمان های کاذب هم درست می کنند، یعنی همیشه 
دوست داشتم درباره پزشکی مدرن و فساد پزشکی مدرن فیلم بسازم. نشده و دیگر 

عمر ما هم تمام شد. 

حالا برنامه تلویزیونی، چه برنامه ای؟ 
از همین جنس که شـــما دارید می ســـازید و در برنامه های آینده با آدم های دیگر در 

زمینه های دیگر صحبت می کنید. 

مرکزیت در این برنامه صرفا روی سینما نیست اما سینما غالب است. 
بله،  اینها را دوست داشتم اما هیچ وقت نشد. دکتر افروغ کی از دنیا رفت؟ 

همین امسال. نه، فکر کنم اواخر اسفند سال گذشته. چون در بهمن که صحبت کردیم، 
10 روز بعد فوت کردند. 

6 ماه قبل از مرگش یکی از بچه های حوزه داشت برنامه تلویزیونی می ساخت، منتها 
حوزه هنری داشت برای تلویزیون می ساخت و به من گفت یک سری مصاحبه کنیم 
با بعضی از اهل اندیشه، استادان دانشگاه و اینها. اولین نفر هم دکتر افروغ بود. این 
مصاحبه را پخش کردند. بخش هایی سانسور یا کوتاه شد اما به هرحال پخش کردند. 
منتها من چون کاملا دکتر و حرف زدن ایشان را با تمام جزئیاتش یادم بود، آن برنامه را 
ندیدم که ببینم چه قسمت هایی را کوتاه کردند یا درآوردند و آیا به قصد سانسور بوده 
. گذشـــته از اینکه از تلویزیون پخش شـــد، می خواهم بگویم گفت وگو با  یا چیز دیگر
دکتر افروغ برای من خیلی جذاب بود. برای ایشان هم جذاب بود، چون در هر زمینه ای 
که وارد می شد، من می توانستم با او صحبت کنم و فلج نمی شدم و این طور نبود که 
به موضوع وارد نباشم، درنتیجه خیلی خوشش می آمد و سر حال آمده بود و باعث 

تاسف شد که دیگر ندیدمش. 

باز هم فیلم می سازید؟ 
بله. 

چون گاهی گرد حرف نمی زنی و دیگران را دچار مشکل می کنی. 
یعنی چه؟ 

مثلا می گویی ممکن است من دیگر فیلم نسازم. 
نه، من چیزی را که گفتم، هنوز هم پایش هستم.

 
من معتقدم که آدم باید گرد حرف بزند که بعد بتواند در برود. 

نه، من ترجیح می دهم صریح حرف بزنم و بعضی جاها هم بگویم اشتباه کردم و نظرم 
عوض شده یا گولم زده بودند و از این حرف ها. »صبح اعدام« امیدوارم آخرین فیلم 
فارســـی من در ایران باشـــد. فیلم بعدی درباره ماجراهای جنگ غزه اســـت و به زبان 

عبری و عربی و کمی هم انگلیسی. 

در سوریه، لبنان، کجا قرار است بسازی؟ 
نه، در خود ایران. 

دستت بسته می شود در بعضی موضوعات؟ 
 . همه امکانات برای ساختن چنین فیلمی در ایران هست، مانند بازیگر

لوکیشن؟ 
باید دکور ساخته شود ، چون نمی توانیم برویم در خود غزه فیلمبرداری کنیم.

 
نه، گفتم ممکن است به سوریه یا لبنان بروید. 

الان که دیگر این کارها را با کامپیوتر انجام می دهند وگرنه پرخرج و ناکارآمد است.
 

باید یک رئالی باشد که به آن حجم دهید و تقویتش کنید. 
بله. محدوده محدودی. منظورم این است که این در شرایطی دارد اجرا می شود که بشود 
در ایران اتفاق بیفتد و می تواند اتفاق بیفتد اما قبل از اینکه این فیلم غزه مطرح شود، 
می خواستم »جنایت و مکافات« داستایوفسکی را به زبان روسی و با خواندن کامل 
رمان روی فیلم بسازم، یعنی چیزی که به آن video book می گویند؛ یعنی این امکان 
را به وجود آورده که شما یک کتاب را از اول تا آخر بخوانید و روی آن تصویر بسازید. 

Audio book زیاد داریم. چندین سال است. 
اما video book به این معنا که من دارم می گویم، نداشتیم و باز هم هست که تصویر 
. رمان، هم خوانده شـــده و هم تصویر روی  یا عکس گذاشـــته باشـــند روی رمان قطور

آن هست. 

یک شکل فتورمان. 
بله. این شـــکلی که من می گویم قرار اســـت به صورت فیلم کاملا ســـاخته شـــود اما تو 
اگر دلت بخواهد می توانی چشـــمت را ببندی و صدا را گوش کنی، مثل اینکه یک 

نفر برایت رمان می خواند و کم و زیاد هم نداشته باشد و رمان کامل خوانده شود. 

چند ساعت می شود؟ 
25 ساعت. این کاری است که من کم وبیش در »گاوخونی« کردم و نصف داستان 

خوانده می شود. 

تنها فیلمی که از شـــما ندیدم همین فیلم اســـت. رمان آقای مدرس صادقی را خواندم 
اما فیلم شما را ندیدم. 

20 سال پیش که این فیلم را ساختیم، به نظر می آمد که چنین کاری هیچ مشتری ای 
ندارد و ما برای ضررکردن و اینکه فیلمی بسازیم که پولش را درنیاورد، ساختیم اما الان 
مشتری دارد. الان اگر شما جنایت و مکافات را بسازید، من فکر کنم با یک بودجه 
قابل توجه یعنی حدود 100 میلیارد تومان با پول خودمان می شود این کار را به نتیجه 
رساند اما خیلی بیشتر از این می تواند پول درآورد؛ البته با این شیوه ای که من می گویم، 

یعنی رمان کامل خوانده شود. 

یعنی شخصیت های رمان هر کدام صحبت های خودشان را می کنند؟ آن وقت راوی چه؟ 
 » بله، برای هر رمانی باید شگردهای خودش را پیدا کنی. من این کار را از »بارتلبی محرر
هرمن ملویل شـــروع کردم. آن یک فیلم ســـینمایی در حدود 110 دقیقه می شـــود اما باز 
« خوانده شود که  بنایم بر این است که آن را کاملا از اول تا انتها داستان »بارتلبی محرر
با صداهای خوب هم به انگلیسی خوانده شده. الان می شود با صداهای مشهور هم 
انجام داد. فرض کنید به آنتونی هاپکینز بگویید بارتلبی را برای شما بخواند. حالا کاری 
ندارم که هوش مصنوعی چه راه هایی برای این کار باز کرده اما بعد شما می توانید روی 
آن تصویر بگذارید و فیلمی است که تماشاچی اگر خواست می تواند ببیند و قضاوت 
کند که تصویرش هم خوب بود و برای خودش دنیایی داشت اما اگر دلش هم نخواست، 
می تواند چشمش را ببندد که بارتلبی را برایش می خوانند و چنین چیزی چون داستان 
ملویل است و این داستان هم ترجمه های خیلی خوب دارد. اینها تازه مال قبل از دوران 
هوش مصنوعی است، بنابراین اینکه گفتم دیگر نمی خواهم فیلم بسازم که یک عده 
از آن در جهت حسادت و مسخره بازی های معمول خودشان استفاده کردند، همان 
موقع این نبود و من این را نگفته بودم، من گفته بودم دیگر در ایران و به زبان فارســـی 
امیدوارم که فیلم نسازم و فقط فیلم تهیه کنم و الان هم دارم همین کار را می کنم. من 
فیلم »استاد« را تهیه کردم و فیلم های دیگری را هم امیدوارم اگر عمری داشته باشم، 
بتوانم تهیه کنم. فیلمی که به زبان فارسی می تواند ساخته شود، دوست دارم تهیه کنم. 

آیا واقعا برای تهیه فیلم ها وقت می گذاری؟ 
آن قدر که کارگردان بخواهد. اگر کارگردانی که من انتخاب کردم و فکر می کنم از پس این 
کار برمی آید، بخواهد من مراقب و مزاحمش بشوم، این کار را می کنم اما اگر نخواهد نه. 

بهروز افخمی که عروس را ساخت چقدر شوق برای ساختن فیلم داشت و بهروز افخمی 
که آخرین فیلمش صبح اعدام است؟ چه فاصله ای میان این دو بهروز افخمی است؟ 

آیا همان شور و شوق وقتی می خواهد صبح اعدام را شروع کند، در او هست؟ 
همان طور که می گویید من 28 سال پیش گفته بودم سینما هنر نیست. من همیشه 
فکر کردم که اصل ذوق و علاقه من به داستان گویی و داستان پردازی است. حالا به 
شیوه پرده و سینما یا تلویزیون یا برای خود رمان نویسی. اتفاقا فکر می کنم رمان نویسی 
هم شأنش از سینما بالاتر است و هم تاثیرش ماندگارتر است اما من جرات ندارم. اگر 
قرار بود من این کار را شروع کنم باید همان 14، 15 سالگی شروع می کردم که راه خودم 
را پیدا کنم اما الان می ترسم. الان درباره موضوع قتل مهرجویی، گفتم که می خواهم 
رمانش را بنویسم اما ممکن است که باز در آخرین لحظه تصمیم بگیرم رمان را با آن 
مشخصاتی که می خواهم سفارش دهم به یک رمان نویس بنویسد و خودم فیلمش 
را بسازم، یعنی می خواهم بگویم که بالاخره این 40، 50 سالی که در کار سینما صرف 

کردم، باعث شده برخی از توانایی هایی که می تواند شکوفا شود، شکوفانشده باقی 
بماند و الان هم ظاهر دیگر دیر است. 

جواب سوالم را نگرفتم؛ آن شور و شوق هنوز هم هست؟ 
من عشق فیلم هستم. 

یعنی صبح اعدام را با همان شور و شوق ساختی که عروس را ؟ 
فرقی نمی کند. 

من احســـاس می کنم افخمی چندین ســـال اســـت که دیگر مثل گذشـــته سینما برایش 
جدی نیست. مثل من است. 

نه. این از حرف هایی است که خیلی تکرار شده. فقط که تو نگفتی. 

اگر فقط من نگفتم، پس چقدر درست گفتند. 
ولی نه، موقعی که »روباه« نمایش داده شد، گذشته از دشمنی هایی که با آن شد و کوششی 
که برای نادیده گرفتنش در جشنواره آن سال صورت گرفت، خیلی این حرف تکرار شد. 
یک عده که اصلا وانمود می کردند، ندیدند اما آنهایی که دیده بودند تکرار کردند که این 
اصلا خوب درنیامده و مثل »روز شیطان« نشده و بالاخره حق با مشتری است. حالا 
با عده ای که روباه را دفعه اول همین چند روز پیش دیدیم، گفتند فیلم بدی نیست و 
خوب است و همه چیز دارد برعکس می شود و انگار تازه این فیلم دارد کشف می شود. 
برای من فرقی نمی کند. من هر فیلمی که می ســـازم، نه به آن معنا که یک فیلمســـازی 
بخواهد پرشور و با احساس و از این حرف ها باشد، با آن روبه رو می شوم، چون به نظرم 
فیلمسازی باید خویشتن دارانه باشد، یعنی فیلمساز نباید خودش خیلی تحت تاثیر 
قرار بگیرد، یعنی می گویند عزا چنان عزایی است که مرده شوی هم دارد گریه می کند. 

یعنی موقع فیلمسازی خودت لذت نمی بری؟ باید کیف کنی. 
لذت بردن با اینکه شما خویشتن دار باشی و تحت تاثیر قرار نگیری و جوری تعریف 
کنی که انگار خودت نمی فهمی چه داستانی را داری تعریف می کنی و تماشاچی 
اســـت که باید بفهمد، تفاوت ظریفی دارد. حالا چیزی را مفصل برایت بگویم، حالا 

بعد درمی آوری. 

حالا شاید هم درنیاوردیم. 
منظورم این است که برنامه ات طولانی می شود. سر »شوکران« موقعی که تازه شلوغ شده 
بود، می دانید که عید آن سال ها معمولا تهران خلوت بود. ما فیلم را از روی جشنواره 
پرانده بودیم و به جشنواره نرسانده بودیم، چون می دانستیم اگر برسد، توقیف می شود 
اما بعد از جشنواره با سرعت فیلم را آماده کردیم. دو روز پیش از عید بدون هیچ تبلیغی 
فیلم آغاز شد. دو هفته عید که قرار بود فیلم فروش خوبی بکند، هیچ فروشی نداشت. 
در سه چهار روز آخر تعطیلات به ما گفتند هر روز دارند تماشاچی ها نسبت به روز 
قبل دوبرابر می شوند و یواش یواش دارد صف تشکیل می شود و خیلی ها که بیرون 
می آیند دوباره بلیت می خرند و باز می روند داخل یا یکی دیگر را می آورند. خلاصه 
داشت فیلم به چیزی تبدیل می شد که من خودم هم فکر نمی کردم. من فکر می کردم 
شوکران از آن فیلم های کوچک شخصی است که یواش یواش کالت می شود، یعنی 
عده ای دوستش خواهند داشت و کسانی هم ندیدند اصلا، ولی این طور نشد. فیلم 
یاد شـــدند. ما کارگاهی در حوزه داشـــتیم که فرهاد  »مثل بهمن« تماشـــاچی هایش ز

توحیدی و فریدون جیرانی هم می آمدند. خیلی ها می آمدند. 

خیلی ها می آمدند، مثل میرباقری و تقوایی. 
فرض کنید روز 15، 16 یا 17 فروردین بود که هنوز اعتصاب نشسته پرستاران جلوی 
وزارت ارشـــاد شـــروع نشـــده بود، اصلا هنوز هیچ  عکس العملی شـــروع نشـــده بود اما 
تماشاچیان یواش یواش زیاد شده بودند و معلوم بود که فیلم دارد برای خودش دردسر 
درســـت می کند. من داشـــتم می آمد داخل کارگاه و جیرانی داشـــت می رفت بیرون. 
طبق معمول هم دیر رسیده بودم. جیرانی سلام علیک کرد و گفت من این فیلمت 
را خیلی نپسندیدم، ولی باید سر فرصت درباره اش صحبت کنیم. گفتم صحبت 
کنیم. گفت خلاصه اش این است که تو از موقعیت ها خوب بهره برداری نکردی! این 
داستان خیلی برای کارکردن جا داشت، اما تو امکانات داستان را درست درنیاوردی 
و کشـــف نکردی! هر دو دفعه یک بار کارگاه تشـــکیل می شـــد. دو هفته بعد نه تنها 
پرســـتاران شـــلوغ کرده بودند، بلکه مردم که تازه فیلم را کشـــف کرده بودند و به خاطر 

ماجرای پرستاران صف های طولانی کنار سینما می بستند. 

کنجکاوی شان زیاد شده بود. 
معلوم بود که اگر بخواهند فیلم را اکران کنند، مثل همین »فسیل« که الان یک سال 
است روی پرده است و می فروشد، این هم همین طور می رود. خودم هم می دانستم 
که هر فیلمی بالاخره باید یک سهمیه ای داشته باشد و باید آن را زود بردارند وگرنه همه 
رکوردهای فروش را می شکند. جلسه دوباره تشکیل شده بود و همه داشتند تعریف 
می کردند. خود فریدون هم در جلسه بود. هر 5 تا 10 دقیقه یک بار من درحالی که داشتم 
به تشویق های دیگران پاسخ می دادم و تشکر می کردم، از روی شیطنت برمی گشتم 
و می گفتم البته فریدون فکر می کند من از موضوع بهره برداری نکردم! خلاصه خیلی 
باعث خنده شـــدم و بعد یکی، دو ماه بعد در هواپیما بودیم و داشـــتیم با حاجی  زم 
به اصفهان برای یک بازدید می رفتیم. نشســـته بودم کنار فریدون. فریدون گفت که 
ببین من واقعا می خواهم بدانم چرا مسخره می کنی و شوخی بازی درمی آوری؟ من 
واقعا فکر می کنم از موقعیت ها بهره برداری نکردی، خودم هم حیرانم که چطور شد 
فیلمت این قدر فروش کرد و تاثیر گذاشت، ولی تو برای چه مسخره می کنی، به من 
بگـــو کـــه من بفهمم. گفتم برای اینکه از تو توقع نداشـــتم ایـــن حرف را بزنی، حالا من 
قرار است ظرفیت نشان دهم و انتقادپذیر باشم اما از تو این توقع را نداشتم. این نوع 
فیلمسازی را تو باید بشناسی. نقطه مقابل فیلمسازی ای است که به آن فیلمفارسی 
می گوییم. فیلمفارسی از یک موقعیت خوب بهره برداری می کند، یعنی همه چیز را 

مبالغه می کند و باعث می شود تو وسط فیلم گریه ات بگیرد. 

گل درشت. 
، سه ساعت بعد هم به دلیل همان مبالغه ای که باعث  خیلی ناراحت بشوی و دو

شده شما عمیقا باور نکنی، فراموش می کنی. 

بله، تمام می شود. 
یک نوع فیلمسازی دیگر هم هست که فیلمسازی ای است که بهترین آن را من در 
کار »هوکس« دیدم. می گوید موقعی که من کارم را شروع کردم، جوزف فون اشترنبرگ 
بهترین فیلمســـاز آمریکایی بود که در آمریکا کار می کرد. خصوصیت او این بود که 
یک چیز کوچک را بزرگ و بزرگ و مثل بادکنک باد می کرد، یعنی مبالغه می کرد. من 
وقتی کارم را شروع کردم، هی از استودیوها یادداشت می فرستادند که تو از صحنه ها 
بهره برداری نمی کنی و چرا این طوری فیلمبرداری می کنی و این صحنه حال نیامده 

و اینها، درحالی که من فکر می کردم شاید یک کار برعکس بگیرد. 

مهندسی معکوس می کردید. 
یک موقعیت واقعا تاثیرگذار اگر در داستانی داشته باشی، بهتر است آن را کوچک و 
کوچک کنی، انگار که خودت نمی فهمی چقدر تاثیرگذار است. کار خیلی سختی 
اســـت اما اگر درســـت دربیاید، همان طور که در شوکران درست از کار درآمد، خیلی 
تاثیرگذار خواهد بود. شوکران طوری ساخته شده انگار که داستان خیلی متاثرکننده 
اســـت، وضعیت این زن خیلی تاثربار اســـت و او خیلی مظلوم است، ولی فیلمساز 
خودش نفهمیده. اگر قرار باشد من خودم لذت ببرم، به این معنی که خیلی شیفته 
شوم و فکر کنم دارم یک شاهکاری درست می کنم و به بازیگران بگویم خیلی باید 

باحال تر و پرشورتر بازی کنید، مطمئن باشید که نتیجه فاجعه است. 

منظورم این حالت exaggerate نبود. بی انصافی نکن! 
موقعی که ما داشـــتیم شـــوکران را می ســـاختیم، من فکر می کردم این حس را به همه 
منتقل کنم که انگار نمی فهمیم داستان چقدر متاثرکننده است و اگر فریبرز عرب نیا 
می فهمید که این نقشی که دارد بازی می کند، چقدر نفرت انگیز است، احتمالا بازی 
نمی کرد یا وقتی داشت بازی می کرد، یک جورهایی سعی می کرد تلطیفش کند، منتها 
من باید به شکل های مختلف گولش می زدم که ما داریم بازی می کنیم و مهم نیست. 
داستان را خود من هم نمی فهمم، چه برسد به اینکه تو بفهمی! یا درباره صحنه معروف 

گریه هدیه تهرانی، چون دوربین آنجا طوری بود که ما نمی توانستیم خودمان ببینیم چه 
کردیم. دوربین نگاتیو بود و حتی موقعی که داشتیم فیلمبرداری می کردیم، دوربین 
را روی کاپوت گذاشـــته بودیم و ماشـــین که داشـــت می رفت، نعمت هم نمی دید و 
چشـــمش به ویزور نبود، در نتیجه باید می پرســـیدیم که چه اتفاقی افتاده. من روی 
صندلی شـــاگرد لوله شـــده بودم و پایین رفته بودم که توی کادر نباشـــم. اول که سعی 
کردم مثلا هدیه را گریه بیندازم با چیزهای مختلفی که متاثرش کنم و برای گریه کردن 
آماده شـــود، بعد دیدم که این خلاف چیزی اســـت که تا الان خودم کارگردانی کردم و 
به اینها القا کردم. خب این نمی تواند موقعیت را متاثرکننده ببیند، چون من تابه حال 
درباره داستان با او این طور حرف نزدم، پس تصمیم گرفتم کار را برعکس کنم و وقتی 
دیدم گریه اش نمی گیرد، به او گفتم که هدیه فکر نکن که آدم اول باید متاثر شـــود و 
بعد گریه کند، آدم اول گریه می کند، بعد متاثر می شود، بنابراین تو شروع کن به اینکه 
گریه کنی،   مثل بچه ها ادای گریه را دربیاور و یواش یواش متاثر خواهی شد. برویم؟ 
گفت برویم. باتری دوربین هم دست من بود. دکمه زده شده بود و من باید فیش را به 
باتری می زدم و بعد درمی آوردم. آن زیر فیش را به باتری زدم و ماشین هم راه افتاده بود. 
درست به همین ترتیب شروع کرد. گریه ای که ما فکر کردیم خیلی خوب بازی کرده، 
درســـت همیـــن اتفاق افتاد. اول صورتش را بـــه حالت گریه درآورد و بعد یواش یواش 
واقعا گریه اش گرفت و موقعی که ما آن نمای طولانی را گرفتیم و می دانستم به اندازه 
کافی باتری نداریم،  تازه حسش درست شده بود، چون فکر می کردم دوربین هم ممکن 
اســـت کم بیاورد و کات کردم، چون دیدم ته نگاتیو اســـت و دو دقیقه آخر مصرف 
شده بود، گفتم کات. هم من هم هدیه شروع کردیم به خندیدن، یعنی از اینکه این 

کار این جوری درآمده کلی خندیدیم. 

شـــما از کســـانی هستید که شاید بتوان گفت که به سینمای سیاسی توجه کردید. حالا 
درست است که یکی، دو فیلم بیشتر در این حوزه ندارید، مثل »روز شیطان« و »روباه« 

اما برایت مهم بوده. 
فکر کنم سیاسی ترین »کوچک جنگلی« است. 

کوچک جنگلی سیاســـی به مفهوم رایج تلقی نمی شـــود وگرنه خیلی از آثار را می توان 
سیاســـی تلقی کرد، چون ســـینمای سیاســـی همســـایه شـــکفت انگیزی برای سینمای 
اجتماعی است یا سینمای اجتماعی یک دفعه چنان می رود در وادی سینمای سیاسی 
که گاهی به ملودرام خیلی نزدیک می شود. این سیالیت را سینمای اجتماعی دارد، در 
نتیجه ممکن است خیلی از آثار را به اعتبار آن سیالیت بگوییم این وجوه از درنگ ها، 
تاملات و هشـــدارهای سیاســـی را دارد اما فیلم سیاســـی به مفهوم خاص را اینجا داریم 
اشاره می کنیم. چرا به نظر شما فیلم سیاسی در یک  جامعه ای که یک انقلاب بزرگ را 
مردمش رقم زدند. جامعه ای که مردم به شدت نمی خواهم بگویم سیاسی اند اما فهم 
سیاسی خاص و پیشرو دارند، چرا در چنین جامعه ای با این مختصات فیلم سیاسی 
خوب ما کم داریم یا سینمای سیاسی جدی گرفته نشده؟ اصحاب قدرت می ترسیدند 

از شکل گیری آن یا عوامل دیگری هم در کنار آن بوده؟ 
عوامل مختلفی می تواند باشد، ولی اینکه سینمای ایران به اصطلاح جلا ل آل احمد 
دیپلیتیزه شده، یعنی به یک چیز استریلیزه برای عرضه در خارج تبدیل شده، برای 
اینکه بگوییم ما خیلی مدرن هســـتیم و پیشـــرفت کردیم و موضوعات مورد علاقه 
جشـــنواره های خارجی را بلدیم که بســـازیم و حتی خودمان هم عقیده داریم، اینها 
هم همان برنامه ای است که تو می گویی نبوده و من دارم درباره اش مبالغه می کنم، 

شاید این هم نقش داشته باشد. 

من نمی گویم نبوده اما می گویم مبالغه می کنی. 
نه، داری از سیدمحمد بهشتی دفاع می کنی اما من خودم از او خوشم می آید. 

اتفاقا من گفتم نمی خواهم از او دفاع کنم اما می خواهم واقعیت ها را بگویم. داشـــتی 
می گفتی به این دلایل سینمای سیاسی... 

یکی از دلایلش همین اســـت؛ بیرون کردن تماشـــاچی واقعی از ســـینما که به معنای 
انقلابی اش سیاسی است و مصادره کردن سینما به وسیله اول طبقه متوسط و بعد 
، طعن و  لایه بی دین طبقه متوسط که انتظار دارد کل انقلاب را در سینما مورد تحقیر
لعن قرار دهند و فقط برای همین به سینما می آید فیلم ببیند. اینها هم بالاخره نقش 
داشتند. یک مساله دیگر هم هست، یعنی نباید این طور فکر کرد که اگر اینها نبودند 
و تماشاچی واقعی وارد سینما می شد، می شد که فیلم سیاسی ساخت. تماشاچی 
واقعی برخلاف آنچه ممکن اســـت خیلی ها ادای تفاوت، فهم بالا و هوشـــمندی را 
درمی آورند، ندانند، بسیار باهوش است، مخصوصا بچه های باهوش. وقتی صحبت 
از سیاست می شود، اتفاقا خیلی هم می فهمند، منتها موضوع این است که وقتی داری 
مثلا یک فیلم اکشن معمولی می سازی به سبک همین فیلم های حسین فرح بخش، 
می گویند در همین کلاس هستی و باید ببینیم که اگر داستان انتقام است، خیلی 
هم خوب،  من دنبال می کنم اما اگر وارد سیاست شدی، باید ببینیم آن پیچیدگی 
لازم و همـــواری و عمقـــی کـــه ادعایش را می کنی، داری یا نه. منظورم این نیســـت که 
باید از طبقه ای که خودشان را فرهیخته و روشنفکر می دانند، بترسید؛ اتفاقا از بچه 
کوچولوها باید بترسید، از بچه های 13، 14، 15 ساله که این روزها همه چیز می شنوند 
و با فرض اینکه جزء طبقه متوسط هم نیستند و آدم هایی هستند که بین مردم واقعی 
و معمولی زندگی کرده اند، گوش هایشان تیز است و خوب نگاه می کنند که چه کار 
کردی. حالا که یک خرده جدی شـــدی و می خواهی سیاســـی باشـــی، ممکن است 

بگویند نه، متقلب هستی، بنابراین ساختن فیلم سیاسی آسان نیست. 

پس شـــما به اصحاب قدرت برای ممانعت از شـــکل گیری یا تبدیل شـــدنش به یک 
جریان، خیلی سهم پررنگی قائل نیستید؟ 

ســـاخت فیلم سیاســـی خیلی سخت است. موقعی که من می خواستم روز شیطان 
را بســـازم، اول بگویم که شـــرکت مان ســـر این قضیه از هم پاشید. محمدرضا هنرمند 
می گفت چرا باید ما با پول خودمان فیلمی را بســـازیم که باید دولت پولش را بدهد؟ 
گفت ما اصلا می خواهیم از شرکت برویم. بعد که سناریو را برای سیدمحمد بهشتی 
فرستادم و گفتم این فیلم از آن فیلم هایی است که وزارت اطلاعات باید اول داستانش 
را ببیند، چون فیلمی اطلاعاتی-امنیتی است. من نمی دانم شما فیلمنامه را به چه 
کسی نشان می دهید و اجازه اش را می گیرید، ولی بعدا دلم نمی خواهد ببینم یک خط 
از دیالوگ خط زده شده یا این حرف در شأن مامور ما نیست یا این جنبه از داستان 
را تغییر دهید. اگر این طور باشـــد ما اصلا نمی ســـازیم. اگر اینها نیســـت و اجازه کلی 
دادند، ضمن اینکه باز نمی خواهم هیچ ناظری از وزارت اطلاعات سر صحنه باشد، 
من می سازم، با پول خودمان هم می سازیم، یعنی فیلم هایمان خوب فروش کرده بود. 
گفتم ما شرکت پولداری هستیم و می خواهیم یک فیلم جاسوسی بسازیم که نفروشد. 
برای اینکه فیلم های جاسوسی جدی واقع گرا نمی فروشند. این فیلم هم باید در 4 کشور 
مختلف فیلمبرداری می شد و مخارجش سه برابر مخارج یک فیلم معمولی آن روزها 
بود. بعد هم شما یک سیستمی دارید که حقوق ویدئو و تلویزیون و اینها را می خرید 
و 50 درصد را می دهید، آن 50 درصد را باید بدهید، خلاصه رفت فیلمنامه را خواند و 
بعد گفت تو می دانی گذشته از این حرف ها بعد از اینکه این فیلم را بسازی، چه بلایی 
سرت می آورند؟ گفتم می دانم. گفت پس چرا می خواهی این کار را بکنی؟ کنجکاو 
شده بود، نه اینکه بخواهد نصیحت بکند. من از بچگی خیلی فیلم جاسوسی دوست 
داشـــتم. یادم هســـت 10، 11 ســـالم بود، رفتم به سینما اسکار که 10 سال قبل از انقلاب 
حسینیه اش کردند. سینمای مسجدواری هم بود، من هم 11 سالم بود و تازه پا درآورده 
بودم که بروم چند تا ایستگاه اتوبوس آن طرف تر از خانه مان، تنهایی فیلم ببینم. فیلم 
»جاسوسی که از سردسیر آمد«، با بازی ریچارد برتون و کلیر بلوم. فیلمی سیاه_سفید 
و سرد که اصلا هم از داستانش هیچ کس نمی توانست سر درآورد؛ از آن داستان هایی 
که اگر به صورت کتاب بخوانی، باید مدام برگردی و ببینی آنجا چه شد و این که بود. 
نشسته بودم در سینمایی که مثلا فقط 20 تماشاچی نشسته بود، با اینکه سینما اسکار 
هیچ وقت خلوت نمی شد. ساعت 10 فیلم تمام شد. از داستان خیلی هم سردر نیاورده 
بودم، بعدا داستان را سه، چهار سال بعد خواندم و تازه فهمیدم این جوری بوده و چنین 
کلکی در داستان بوده اما واقعا در کوچه های خلوتی که می رفتم عشق کردم. برای بهشتی 
هم همین را گفتم. گفتم من عشق فیلم جاسوسی هستم. می دانم که نمی فروشد اما 
دوســـت دارم یکی از اینها را بســـازم. هر اتفاقی هم که می خواهد بیفتد و هر برچســـبی 
هم که می خواهند بزنند، بزنند. مفهوم فیلمساز مستقل همین است؛ یعنی کسی که 
کاری را برای خودش دارد می کند، حالا باید استراتژی و زرنگی داشته باشد و سرمایه 
را فراهم کند و یک کاری کند که دیگران هم فکر کنند که او دارد فیلم آنها را می سازد، 
ولی کسی که دارد فیلم خودش را می سازد و احساس می کند فیلم شخصی خودش 

است، فیلمساز مستقل است. 

ادامه از صفحه۱۲ 



ظهور سکه های مرده
صنعت کریپتو مملو از بقایای به اصطلاح »سکه های مرده« 
است که با سر و صدای زیادی راه اندازی شدند، اما در نهایت 
حداقل تا صفر سود برای هرکسی داشتند. این سکه ها معمولا  
دچار مرگ ناپسند و اغلب عمدی می شوند، زیرا سازندگان 
آنها ســـرمایه گذاری های کاربران را نقد می کردند و صاحبان 
کیف )مرده؟( را رها می کردند تا بدانند ارزش نمونه کارشان کجا 
رفته است.  تکثیر این سکه ها در طول شور و شوق عرضه اولیه 
سکه در سال 2017 شتاب بیشتری گرفت؛ اتفاقی که تعداد 
ســـکه های موجـــود را از 29 به بیـــش از 850 پروژه افزایش داد. 
در سال 2018، توسعه دهندگان بیش از 1200 پروژه رمزنگاری 
را راه انـــدازی کردند و حتی بیشـــتر به فضـــا اضافه کردند. در 
دسامبر 2020، تعداد کل ارزهای دیجیتال به نزدیک 8000 رسید. 
در طول همان سال، نوع جدیدی از کلاهبرداری رایج شد که 
ظهور نسل جدیدی از سکه های مرده شده را به دنبال داشت. 

پروژه های شوخی محور
ن برنامــه مشــخص هســتند، با این  اینهــا پروژه هایــی بــدو
ی هســتند،  حــال آنهــا همچنــان بــه دنبــال ســرمایه گذار
و گاهــی اوقــات ســود غیرمنتظــره ای را نســبت بــه آنچــه 
یافــت می کننــد. جالــب اینجاســت  در نظــر داشــتند، در
زهــای دیجیتــال در  کــه برخــی از علاقه منــدان بــه ار
ابتــدا ارزش آنهــا را می بیننــد و پــول خــود را شــرط بندی 
می کننــد. بــه عنــوان مثــال، توکــن اتریــوم بی مصــرف 
کــرد و بیــش از 300000 دلار  ICO برگــزار  )UET( یــک 

جــذب کــرد. 
در حالــی کــه مــوارد پــرت ماننــد دوج کویــن وجــود دارد، 
بــه ازای هــر کویــن جــوک کــه آن را ایجــاد می کنــد، 9 ســکه 
دیگــر ثابــت می ماننــد. در لیســت فعلــی ســکه های 
، پروژه هــای جــوک 3 درصــد را بــه خــود  مــرده در کریپتــو

اختصــاص می دهنــد. 

چگونه از دارایی خود مراقبت کنیم؟
در اکوسیســـتم رمزنگاری گســـترده، احتمال وجود یک سکه مرده در سبد 
سهام شما بسیار زیاد است. دقت لازم هنگام سرمایه گذاری در آلتکوین ها 
می تواند بینش های مهمی را در مورد پروژه های قابل اعتماد ارائه دهد.  برای 
مثال، می توان با ارزیابی وعده های بازگشت سرمایه، از کلاهبرداری سکه های 
مرده در کریپتو جلوگیری کرد. بسیاری از آنها با وجود اینکه کریپتوها بسیار 
نوسان و سوداگرانه هستند، وعده »بازده تضمین شده« می دهند.  چگونه یک 
سکه مرده را در حال راه رفتن تشخیص دهیم؟ مشاهده حضور و فعالیت 
یک پروژه در پلتفرم های رسانه های اجتماعی می تواند روی سکه های مرده 
آینده نیز روشـــن شـــود. علاوه بر این، ســـکه های قابل دوام در صرافی های 
معتبری مانند بایننس که نقدینگی قابل توجهی دارند، فهرست می شوند.

سکه های مرده چیست؟ 
ســـکه های مـــرده دارایی های دیجیتالی پروژه هایی هســـتند که 
رها شـــده اند، مشخص شده که کلاهبرداری هستند، نقدینگی 
، آنها  . در کریپتومتر پایینی دارند یا بودجه کافی ندارند، و موارد دیگر
ارزهایی هستند که ارزش آنها به صفر رسیده  اما همچنان در اعماق 
ک چین های کریپتو شـــناورند، بدون هیچ امیدی،  تیره ترین بلا
رها شده برای همیشه و در حال اجرا؛ بدون اکسیژن در مسابقه به 
ماه. اغلب با کلیک کردن روی تب »نمایش همه موجودی ها« در 
بخش کیف پول صرافی تان یا جست وجو در آدرس عمومی کیف 
پول دیجیتالی که دارید، سکه های مرده را پیدا می کنید. هشدار 
داده شـــود؛ برای هر کاربر رمزارز با بیش از دو ســـال سرمایه گذاری 
در کمربنـــد خود، دیدن ســـکه های شکســـت خورده آنها ممکن 
 Coinospy است بیش از حد تحمل شود. وب سایت هایی مانند
و Deadcoins وجود دارند که پروژه های رمزنگاری مرده شـــناور در 

این فضای مرده را ردیابی می کنند. 

بودجه کمتر یا بدون بودجه
عـــدم جذب بودجه یا نداشـــتن بودجه کافـــی برای حمایت از 
توســـعه ممکن اســـت پروژه را به مرحله اجرا درآورد. حدود 3.6 
درصد از ســـکه های مرده در این دســـته قرار دارند. با توجه به 
آنچه گفته شـــد، عدم جذب بودجه به این معنی نیســـت که 
یک پروژه فاقد کاربرد یا قابلیت دوام است. این می تواند صرفا به 
این دلیل باشد که حاشیه سود سودآور کافی برای علاقه مندی 

سرمایه گذاران ارائه نمی دهد. 

تشخیص کوین های مرده
کـــه  ی هســـتند  ی هـــا پروژه هـــای رمزنـــگار کلاهبردار
ــذب  ــالا جـ ــی بـ ــای بازدهـ ــا وعده هـ ــرمایه گذاران را بـ سـ
 ، ی ر ا یه گذ ما ســـر ز  ا پـــس  غلـــب  ا کـــه   ، می کننـــد
متاســـفانه،  می کننـــد.  دنبـــال  را  پـــوچ  وعده هـــای 
تخمیـــن زده می شـــود کـــه 80 درصـــد از تمـــام ســـکه های 
ی  ــردار ــع کلاهبـ ــال 2017 در واقـ ــده در سـ ــازار شـ وارد بـ

بوده انـــد.

نمونه های معروف سکه مرده
 BCC  یا بیت کانکت بزرگ ترین طرح پانزی )کلاهبرداری هرمی( در 
صنعت ارزهای دیجیتال بود. این پلتفرم را برای معامله بیت کوین 
با ارز اصلی خود و دریافت بازدهی بالا فراهم کرد. بیت کانکت به 
لطف بودجه بازاریابی کلان و افزایش ارزش بیت کوین از موفقیت 
اولیه برخوردار بود، با این حال، در اوایل سال 2018، قانونگذاران 
در تگزاس آن را یک طرح پانزی نامیدند. مدت کوتاهی پس از آن، 

خاموش شد و باعث شد که قیمت آن تا 9 درصد سقوط کند. 

حجم معاملات ناچیز
هر پروژه با حســـن نیت با توقعات بالا و بهترین نیت ها شـــروع 
می شود و به شدت معتقد است که در میان معامله گران ارزهای 
دیجیتال مورد پسند قرار خواهد گرفت. با این حال، برخی از آنها 
، به  به دلیل فهرست بندی های محدود در صرافی های پیشرو
سرعت قربانی حجم معاملات کم می شوند. در فضای ارزهای 
دیجیتال، تا 60 درصد از کل پروژه ها دارای نقدینگی پایین تری 
هستند.  به طور کلی، حجم معاملات کم به این معنی است که 
دارایی رمزنگاری فاقد سود یا علاقه معامله گر است و این امر 
در بیشتر موارد به سرعت منجر به رها شدن می شود. تخمین 
زده می شـــود که از هر 10 ســـکه شش سکه با حجم ناچیز دیگر 
توسط توســـعه دهندگان پشتیبانی نمی شود. پلتفرم هایی که 
سکه های مرده را ردیابی می کنند، اگر در عرض سه ماه حجم 
معاملاتی کمتر از 1000 دلار داشته باشند، یک ارز دیجیتال را 

مرده یا رها می کنند. 

مرگ وگاس کوین
Aeron )ARNX( - در ابتدا، ARNX یکی از ســـکه های قابل معامله در 
صرافی بایننس بود. صرافی بعدا  سکه را از فهرست معاملات خارج کرد 

و قیمت آن را تا 90 درصد کاهش داد. 
بنیانگذاران آن 10 برابر توکن های بیشـــتری تولید کردند اما هرگز آنها را در 
جامعه توزیع نکردند. متاسفانه هرکسی که این موضوع را در شبکه های 
اجتماعی مطرح کرد مســـدود شـــد. اگرچه تیم اصلی خاطرنشان کرد که 
بعدا سکه های اضافی را باز می کند، به جای آن به انتشار آنها در یک دوره 

هفت روزه ادامه دادند که تاثیر منفی بر قیمت داشت. 
 )VEGCOIN( وگاس کوین- این نمونه ای از یک پروژه رها شـــده اســـت. 
گزارش ها حاکی از آن است که این پروژه توسط شرکت دیگری خریداری 

شده است که فعالیت خود را متوقف کرده است. VEGCOIN اکوسیستم 
شرط بندی ورزشی را هدف قرار داده است. 

 )STO( - STO اســـتریوم به دلیل کاهش ارزشـــش در بازار درگذشت. 
در وب ســـایت خـــود یـــک دفترچه ســـفارش بـــا تنهـــا 18 ورودی دارد. 
همچنین دارای عمق نقدینگی صفر ســـکه اتریوم )ETH( با قیمت 
0.000012 دلار است. پس از همه، آنچنان که از نامش پیداست، آنقدر 

ذخیره ارزش نیست. 
 )0xBTC( ایکس بیت کوین - اولین ســـکه در ســـال 2018 استخراج شد 
و به قیمت 5 دلار رسید. بعد ا قیمت به حدود 0.10 دلار کاهش یافت. در 

عوض، تیم اصلی پروژه، پروژه را ترک کردند.

زنده ماندن، زنده ماندن
گاهـــی از وجـــود ایـــن نوع ارزها بـــرای کمک به  خوشـــبختانه،  آ

گاهانه کافی است.  سرمایه گذاران در تصمیم گیری آ
از آنجایی که سکه های مرده بیشتر همچنان به توهم پروژه های 
خوب ادامه می دهند، سرمایه گذاران می توانند برای انتخاب 
ارز ارزشمند در دریایی از پروژه های ناخواسته، به بررسی های 
پیشـــینه گســـترده، صورت های ســـود، در دســـترس بـــودن در 

مبادلات و حجم معاملات اعتماد کنند. 
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تحقیقات نشان می دهد که بیش از 50 درصد از ارزهای رمزنگاری شده 
کنون مرده اند و 2021 پروژه  « از سال 2014 تا فهرست شده در »گوین گگو
بیشترین میزان شکست را تجربه کرده است. داده های اخیر گردآوری شده 
توســـط گوین گگو نشـــان داد که بیش از نیمی از ارزهای دیجیتالی که 

کنون در این پلتفرم فهرست شده اند، مرده اند. براساس  از سال 2014 تا
ایـــن گـــزارش، از 24000 ارز رمزنگاری شـــده، 14039 ارز دیجیتال اکنون از 
بین رفته اند. این سایت می گوید که اکثر این دارایی های دیجیتال مرده 
در طول دوره صعودی 2020-2021 پدیدار شده اند و می افزاید که 53.6 
درصـــد از ارزهـــای دیجیتـــال مـــرده، در مجموع 7530 پـــروژه در آن زمان 
- صعود با قدرت- پیشین در  منشا گرفته اند. در دوره صعود گاوی بازار
2018-2017 بیش از 11000 پروژه فهرست شده بود که تقریبا 70 درصد از 
آنها اکنون بسته شده است. نگاهی دقیق تر به اعداد نشان می دهد که 

1450 پروژه راه اندازی شده در دوره صعودی 2018-2017 فعالیت خود 
را متوقف کرده اند که نشان دهنده نرخ شکست قابل مقایسه در حدود 
70 درصد اســـت. تحلیلگران این ســـایت پیشـــنهاد می کنند که افزایش 
ســـکه های مرده در دوره 2021-2020 را می توان به ســـادگی استقرار سکه و 
تکثیر میم کوین ها نسبت داد. در نتیجه بسیاری از پروژه های میم کوین 
کـــه از فقـــدان محصولـــی ملمـــوس رنـــج می برند مـــدت کوتاهی پس از 
راه اندازی با رها شـــدن مواجه شـــدند. به نظر می رســـد قابل توجه ترین 
شکســـت ها در میـــان ارزهـــای رمزپایـــه راه اندازی شـــده در ســـال 2021 

باشـــد که تا ژانویه 2024 تعداد حیرت آور 5724 مورد شکســـت خورده 
یرا بیش از 70 درصد از ارزهای  است. این نقطه عطف تلخی است، ز
رمزنگاری شـــده فهرست شـــده در ســـال 2021 مرده اند. با پیگیری دقیق 
ارزهای رمزپایه فهرست شده در سال 2022 با 60 درصد شکست مواجه 
شده اند و 3520 پروژه تعطیل شده اند. در مقابل تنها 289 از بیش از 4000 
ارز رمزنگاری شـــده فهرست شـــده در سال 2023 به سرنوشت مشابهی 
دست یافته اند که نشان دهنده نرخ شکست کمتر از 10 درصد است و 
نشان دهنده کاهش قابل توجهی در مقایسه با سال های گذشته است. 

50 درصد از ارزهای پلتفرم گوین گگو دیگر زنده نیستند!

راه رفتن در صف مردگان

هومن جعفری
خبرنگار
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 دولت سیزدهم برای ارتقای امنیت غذایی مردم  راهبردهای مهم وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
گانه به مرحله اجرا درآورد. سه  گانه کالابرگ الکترونیکی،  را دنبال کرد و آن را در قالب سه طرح جدا
یارانه ارتقای امنیت غذایی کودکان )از ۶۰۰ هزار تا یک میلیون تومان( و طرح یسنا مربوط به مادران 
بـــاردار یـــا دارای فرزنـــد شـــیرخوار )۴۰۰ هزار تومان( طرح هایی اســـت که دولت بـــرای افزایش ارتقای 
امنیت  غذایی آحاد مردم، کودکان تا ۵۹ ماه و مادران باردار و شـــیرده به مرحله اجرا درآورد. هدف 
 ، از اجرای این طرح ها، عدالت در سفره غذایی مردم بود تا بودجه تخصیص داده شده برای این کار

مستقیم به میان سفره مردم بیاید. 
»طرح کالابرگ الکترونیکی« اولین اقدام دولت بود که آنها بنا داشتند از سال گذشته آن را به مرحله 
، اجرایی شدن آن به سال  اجرا دربیاورند اما به دلیل آماده نبودن زیرساخت های مربوط به این کار
۱۴۰۲ موکول شـــد. ســـالی که می توان گفت دولت توانســـت در تحقق ارتقای امنیت غذایی مردم گام 
مثبتی بردارد. یارانه نقدی که به دهک های یک تا ۹ جامعه تعلق می گیرد، در ابتدای دولت ۴۵ هزار 
کنون به حدود ۱۰ برابر رســـیده  اســـت. اما به دلایل متعدد این عدد گاهی بر ســـر ســـفره  تومان بود که ا

... هزینه می شد.  ک، مسکن و مردم نمی آمد و برای مسائلی مانند پوشا
دولـــت کـــه افزایش یارانه را در راســـتای کمک به ارتقای امنیت غذایی می دانســـت، تصمیم گرفت 
ی زیرســـاخت ها برای طرح »کالابرگ الکترونیکی« شرایطی را مهیا کند که یارانه بگیران  با آماده ســـاز
دهک های یک تا هفت درآمدی یارانه خود را صرف خرید ســـبد غذایی ســـالم و لازم برای خانواده 
ک  یافت کنند که به نوعی تشـــویقی بـــرای خرید خورا خـــود کـــرده و از ایـــن بابـــت یارانـــه مضاعف در

ی آنها باشد.  ضرور
این طرح در گام نخست به صورت پایلوت و در یک شهر کار خود را آغاز کرد. زمانی که نتایج بررسی 
تی که این طرح می توانست داشته باشد  رفع شد، کالابرگ الکترونیکی جای خود  و موانع و مشکلا
یافت می کردند باز کرد و هر قدر اســـتفاده از آن بیشـــتر شـــود، بازنگری  را در میان مردمی که یارانه در

در چگونگی بهتر اجرایی شدن آن توسط مسئولان نیز صورت می گیرد. 
یافت یارانه هستند می توانند از طرح کالابرگ  اکنون تمام افراد دهک یک تا هفت درآمدی که مشمول در
یافت  الکترونیکی استفاده کنند. سهولت دسترسی به فروشگاه های متصل به شبکه این طرح، در
، همگی  یارانه تشویقی برای استفاده از این طرح و افزایش این اعتبار تشویقی به مناسبت دهه فجر
دست به دست یکدیگر دادند تا مردم به شکل بهتری این طرح را بشناسند و از آن استفاده کنند. 

   فروشگاه های اینترنتی برای خرید کالابرگی 
کنون حدود ۲۰۰ هزار فروشگاه کوچک، بزرگ و زنجیره ای در شهر و روستا در دسترس مردم هستند  ا
تا  آنها بتوانند از طریق کالابرگ الکترونیکی خرید خود را انجام بدهند. در گذشـــته مردم باید حتما 
، ماست کم چرب،  ۲۰۰ هزار تومان از مبلغ کالابرگ خود را از سبد ۱۱ قلم کالا شامل شیرکم چرب، پنیر
، حبوبات و گوشت که برای  کارونی، برنج، قند و شکر تخم مرغ، گوشت و مرغ ماشینی، روغن مایع، ما
این طرح درنظر گرفته شـــده بود خرید می کردند تا اعتبار مضاعف ۱۱۰ هزار تومانی در حســـاب آنها 
شارژ شود. با انجام این خرید مبلغ یارانه خانواده ها که برای دهک یک تا سه مبلغ ۴۰۰ هزار تومان و 
یافت این  از دهک چهار تا هفت ۳۰۰ هزار تومان بود مشمول ۱۲۰ هزار تومان افزایش می شد. برای در

مبلغ کافی بود فرد حدود نیمی از یارانه خود را از این فروشگاه ها خرید کند. 
ی انقلاب اســـلامی توســـط »صولت مرتضوی«  یکی از خبرهای خوبی که در آســـتانه ســـالگرد پیروز
وزیر تعاون مطرح شـــد، افزایش اعتبار خرید کالابرگی از ۱۲۰هزار تومان تا ســـقف ۲۲۰ هزار تومان بود. 
با این طرح که قرار اســـت به مدت ســـه ماه اجرایی شـــود افراد یک سبد کالایی با قیمت ۷۴۳ تومان 

ی می کنند. را به مبلغ یارانه خود خریدار
 

   پیش شرطی که حذف شد تا کالابرگ الکترونیکی جان بگیرد
اعتبار تشویقی که تا پیش از این یک پیش شرط برای خرید داشت و فرد باید ۲۰۰ هزار تومان خرید 

ی به خرید ۲۰۰  می کرد تا مشمول یارانه تشویقی می شد نیز برداشته شد تا خانوار بدون اینکه اجبار
هزار تومانی داشته باشند، از طرح کالابرگ الکترونیکی استفاده کنند. 

برداشته شدن این شرط روند اجرایی شدن طرح کالابرگ الکترونیکی را بهبود می بخشد؛ یارانه بگیرها 
یافت  دیگر مجبور نیستند حتما سقف خرید خود را به ۲۰۰ هزار تومان برسانند تا اعتبار تشویقی در
کنند و نکته مهم تر اینکه به واســـطه برداشـــته شـــدن این شرط، استقبال مردم از آن بیشتر می شود و 

تا پایان سال می تواند شاهد رشد استقبال مردم از کالابرگ الکترونیکی بود. 
یافت کنند،  وزارت تعاون برای اینکه مردم از این طرح اســـتفاده کرده و از دولت یارانه تشـــویقی در
کره برای پیوستن سوپرمارکت ها و سکوهای  راه ها را به خوبی هموار کرد. یکی از اقدامات مهم مذا
ی این طرح بود. به شکلی که افراد بتوانند بدون خارج شدن از خانه، زمانی  اینترنتی به شبکه اعتبار
که ســـفارش اینترنتی را از ســـوپرمارکت ها یا ســـکوهای فروش اینترنت به ثبت می رسانند با استفاده 

از گزینه »پرداخت با کالابرگ الکترونیکی« پرداخت خود را انجام دهند. 

   افزایش یارانه 6۱ میلیون ایرانی به واسطه کالابرگ الکترونیکی
دومین قدمی که در همین مســـیر به تازگی برداشـــته شـــد، افزایش ســـقف اعتبار تشویقی بود. به این 
گر این مبلغ را از فروشگاه های  یافت می کرد، ا گر فردی در گذشته ۴۰۰ هزار تومان یارانه در صورت که ا
ی کند،   می تواند یارانه خود را به  ی خریدار متصل به شـــبکه کالابرگ و از ســـبد ۱۱ قلم کالای ضرور
بیش از ۶۰۰ هزار تومان برساند. در گذشته در این سبد کالایی گوشت منجمد گوساله تعریف شده 

کنون گوشت گرم نیز به آن اضافه شده است.  بود که ا
نکته مهم طرح کالابرگ الکترونیکی این است که با هدف افزایش یارانه مردم و ترغیب آنها به خرید از 
یافت یارانه نقدی دچار هیچ مشکلی نمی کند و فرد با فراغ بال  سبد کالایی تعریف شده و آنها را در در
می تواند برای یارانه خود تصمیم بگیرد. کالابرگ آمده است تا یارانه افراد را به شکل مضاعف بالا ببرد. 

   شارژ اعتبار یارانه ای در حساب مشمولان
طرح جدید کالابرگ الکترونیکی که به طرح فجرانه شناخته می شود، همراه با یارانه نقدی به مدت 
گر در هر ماه افراد از این طریق خرید  سه ماه )تا اردیبهشت ۱۴۰۳( در حساب افراد شارژ می شود. ا
گر خریدی از طریق کالابرگ صورت نگیرد، یارانه آن  یافت می کنند اما ا کنند، یارانه مضاعف را در
یافت کند.  ماه حذف می شود و فرد باید برای ماه دیگر خرید را انجام دهد تا یارانه مضاعف را در

   برنامه شبکه ملی اعتبار راهنمای شما در خرید
امـــکان اســـتفاده از ایـــن یارانه به صورت کاملا ســـاده و در دســـترس برای تمام مـــردم در دهک های 
درآمدی یک تا هفت جامعه وجود دارد و دولت از سرپرستان می خواهد حتما از این امکان استفاده 
کرده و تمام مبلغ یارانه مضاعف را در ماه برای خانواده خود هزینه کنند. وزیر تعاون و معاون امور 
ی بارها اعلام کرده اند برای شـــارژ اعتبـــار مضاعف در یارانه ها هیچ محدودیتی وجود  اقتصـــادی و

ندارد و هر میزان استفاده از این امکان افزایش یابد، باعث خرسندی مسئولان است. 
بر اساس طرح کالابرگ الکترونیکی، اعتبار یارانه برای همه یارانه بگیران در دهک های اول تا هفتم 
جامعـــه -۶۱ میلیـــون نفر را شـــامل می شـــود- آنهـــا می توانند با مراجعه به بیش از ۲۰۰ هزار فروشـــگاه، 

ی کنند.  کالاهای موردنظر خود را خریدار
مشـــمولان با نصب برنامه شـــبکه ملی اعتبار »شـــما« می توانند فروشگاه های نزدیک محل سکونت 
کز خرید مراجعه و برای اســـتعلام از  را شناســـایی کرده و برای خرید ۱۱ قلم کالای اساســـی به این مرا

ی #۱۴۶۳*۵۰۰* را شماره گیری کنند.  مانده حساب کد دستور

   قدم به قدم برای دریافت یارانه مضاعف ۲۲۰ هزارتومانی  
ســـبد کالایی که برای این طرح درنظر گرفته شـــده اســـت ۷۴۳ هزار و ۷۵۰ تومان قیمت دارد. حجم 

کالاها به ازای هر فرد ۳ لیتر شیر کم چرب، پنیر ۴۰۰ گرمی، ماست کم چرب دبه ۲.۵ کیلویی، تخم مرغ 
 ، کارونی یک بسته ۷۰۰ گرمی، برنج ۲ کیلو ، روغن مایع ۱ بسته ۸۱۰ گرمی، ما ، گوشت مرغ ۱ کیلو ۱ کیلو

، گوشت نیم کیلو است.  قندوشکر ۱ کیلو
افراد دارای دهک یک تا هفت درآمدی به واسطه طرح کالابرگ الکترونیکی می توانند به بیش از ۲۰۰ 
کنون فاصله فروشگاه های متصل به این شبکه  هزار فروشگاهی که در شبکه »شما« معرفی شده و ا
تا منازل افراد حتی به ۵۰۰ متر رسیده است مراجعه کنند و از میان آن ۱۱ قلم کالایی که در سبدی 
یافت کنند. به طور  مشـــخص تعریف شـــده خرید ماهانه خود را انجام دهند و یارانه تشـــویقی نیز در
مثال یک خانواده پنج نفره در دهک یک تا سه، مبلغ ۴۰۰ هزار تومان به ازای هر عضو خانواده یارانه 

یافت می کنند که میزان کل یارانه نقدی را به ۲ میلیون تومان می رساند.  در
یـــد ایـــن خانـــواده از طریـــق کالابـــرگ الکترونیکـــی و از طریـــق فروشـــگاه های اینترنتـــی یـــا  گـــر خر ا
ی معرفی شـــده انجام شـــود، یارانه هر عضو خانواده می تواند تا ســـقف ۲۲۰  فروشـــگاه های حضور
ید ۲۰۰ هزار تومانی نیز برداشـــته شـــده،  هـــزار تومـــان افزایـــش یابـــد. از آنجایی که شـــرط ســـقف خر
کافی اســـت فرد به فروشـــگاه متصل برود و یک بســـته پنیر کم چرب بخرد و آن را با اعتبار کالابرگی 
ی او شـــارژ می شـــود. به همین  خود پرداخت کند. یارانه آن پنیر به شـــکل آنی در حســـاب اعتبار
یدهای خود را ادامه دهد تا پایان ماه مشمول یارانه ۲۲۰ هزارتومانی مضاعف برای  گر خر صورت ا

هر عضو خانواده می شود. 

طرح کالابرگ الکترونیکی؛ اقدام دولت برای افزایش یارانه

توقف ناپذیری یکی از مهم ترین و قابل اعتمادترین ویژگی های آن است. پس چرا بسیاری 
از پاسخ دهندگان به نظرسنجی اخیر فکر می کنند بیت کوین در سال ۲۰۲۴ شکست 
خواهد خورد؟ اگر به دنبال اثبات بیشتری برای شکاف درک بین »هنجارها« و متعصبان 
کریپتو هستید، به نتایج نظرسنجی دویچه بانک از دو هزار مشتری خرده فروشی هفته 
گذشته نگاه نکنید. قابل توجه ترین نتیجه حتی این نبود که یک سوم پاسخ دهندگان 
بیت کوین را تا پایان ســـال زیر ۲۰۰۰۰ دلار مشـــاهده کردند. این کمتر از نصف قیمت 
فعلی آن است. از طرف دیگر از پیش بینی ۱۷۰۰۰۰ دلاری آنتونی اسکاراموچی هم بسیار 
بسیار پایین تر قرار می گیرد. تحلیلگری مثل اسکاراموچی، تقاضای تحریک شده توسط  
ای تی اف ها را کاملا درک می کند، خاصه اینکه چرخه هاوینگ نیز در راه است و استخراج 
، هم میل عمومی برای سرمایه گذاری  بیت کوین کاهش خواهد یافت! به عبارت دیگر
روی بیت کوین در حال افزایش است و هم میزان استخراج این ارز رو به کاهش خواهد 
بود! اما چیزی که در این نظرسنجی دویچه بانک بیشتر باعث تحیر من شد، پاسخ به 
یک سوال در مورد بقای بیتکوین بود: تعداد افرادی که اعتقاد داشتند بیت کوین، ناپدید 
خواهد شد، رو به افزایش است! مطمئنم که بیش از چند نفر از شما در حال حاضر سر 
خود را تکان می دهید، زیرا در فکر بازگشـــت الگوی »بیت کوین مرده اســـت« هستید. 
همان طور که ردیاب معروف گزارش های مطبوعاتی که نابودی بیت کوین را پیش بینی 
می کند، اشاره می کند، بیت کوین از سال ۲۰۱۰ تاکنون ۴۷۵ بار مرده است. اما واقعا این 
شوخی بیشتر برای تحقیر ما فعالان رسانه ای بازار رمزارزهاست. پس از این همه زمان، 
پس از چندین بار افزایش قیمت انقلابی که ثابت کرد مخالفان اشتباه می کنند، و با 
وجود سابقه ۱۳ ساله که آن را به بهترین سرمایه گذاری در دوران پس از بحران مالی تبدیل 
می کند، اینکه مردم هنوز فکر می کنند بیت کوین به زودی از بین می رود نشان دهنده یک 
شکســـت بزرگ اســـت. درحقیقت ما در انتقال ارزش های وجودی بیت کوین به همه 

اعضای جامعه ناتوان بوده ایم!

   سوء تفاهم
من به اندازه نفر بعدی در این کار مقصرم. زیرا احساس تمسخر و آزار از این عدم درک 
آسان است. نگرشی که کسب اعتمادبه نفس را دشوارتر می کند و به او کمک می کند 
این مفهوم پیچیده و ناآشنا را دور بزند. این پاسخی است که وقتی نتایج نظرسنجی 

دویچه را خواندم به طور غریزی به آن فکر کردم: واقعا مردم فکر می کنند آیا بیت کوین 
امسال می میرد؟ دقیقا چگونه این اتفاق خواهد افتاد؟ کی قرار است تعطیلش کند؟ 
هیچ شخص یا شرکتی با سوئیچ کشتار برای پایگاه کد منبع باز بیت کوین وجود ندارد. 
بنابراین، شما پیشنهاد می کنید که از طریق اقدامات جمعی همه افراد درگیر در آن، 
به صورت ارگانیک اتفاق بیفتد؟ شما فکر می کنید که تک تک ده ها میلیون نفری که 
برای آن زمان و تلاش کرده اند - اســـتخراج کنندگان، توسعه دهندگان، سرمایه گذاران، 
کاربران- که هیچ کدام راهی برای هماهنگی با یکدیگر ندارند، به طور همزمان این کار را 

انجام می دهند. از این فکر دور شوم؟ قبول…
یکی از دلایلی که پیش بینی مرگ بیت کوین تا این حد تلخ اســـت، این اســـت که به 
صراحت با ویژگی غیرقابل انکاری در تناقض است که گزاره ارزش اصلی بیت کوین را 
نشان می دهد: اینکه نمی توان آن را تعطیل کرد! در دنیایی که هر چیز دیگری می تواند 
توسط یک دولت، یک بانک، یک پلتفرم اینترنتی یا یک هکر کنترل شود، توقف ناپذیری 
ایده قدرتمندی است. ما یک اختراع باورنکردنی در میان خود داریم: یک سیستم غیرقابل 
تغییر و مبتنی بر ریاضی برای ردیابی ارزش های ما با یکدیگر که به طور قابل پیش بینی 
روی یک بلوک جدید از رکوردها هر ۱۰ دقیقه یک بار به سرپیچی از تداخل یا سانسور هر 
کسی تیک می زند. مردم واقعا باید از آن شگفت زده شوند. اما بیشتر این کار را نمی کنند. 
»جو گولاخه« ) کنایه به یک کاربر خیالی( این ایده را نمی پذیرد! این ممکن است به 
این دلیل باشد که این یک ایده بسیار انتزاعی است. چه سود محسوسی برای او دارد؟ 
دلار دارد و کم وبیش کار می کند. درحالی که ممکن است از دولت خود راضی نباشد، 
سیستم پولی آن را می پذیرد. اندیشیدن به این سوال بزرگ تر در مورد اینکه چگونه یک 
شکل غیرسیاسی مبادله ارزش مقاوم در برابر سانسور می تواند بر حاکمیت انسان ها در 
مقیاس جهانی که فراتر از سیستم های وابستگی دولت-ملت ها است، اثر بگذارد، برای 
جو گولاخه آسان نیست! چیزی که او به آن نیاز دارد اعتماد به چیزی است و متاسفانه او 
این را از جامعه کریپتو دریافت نمی کند.  اگر کسی چیزی را به او می فروشد که نمی فهمد، 
جو گولاخه پیش از آنکه به او اعتماد کند او را در آزمون اعتماد قرار می دهد و هنگامی که 
، منصفانه نباشند و پیش داوری های او را تایید کنند، به این  رفتار افراد مرتبط با آن چیز
نتیجه می رسد که آنها - و چیزی که می فروشند - قابل اعتماد نیستند. همه سروصداها، 
جسارت ها، شوخی های اینترنتی »به ماه« و »از فقیر ماندن لذت ببرید«، حرف زدن، 
وسواس... چه موجه باشد چه نباشد، باور جو به بیت کوین را بسیار سخت تر می کند. 

دلیلی که برخی از مردم هنوز به بیت کوین اعتماد ندارند، در این است. 

ینــگ، بیت کویــن بهتریــن چرخــه صعــودی  بــا نزدیک تــر شــدن بــه رونــد هاو
خــود را تجربــه کــرده اســت. گــذر بیت کویــن از عــدد ۵۰ هــزار دلار حــالا 
یــان صعــودی  یص تــر کــرده اســت. جر ســرمایه گذاران را خوشــحال تر و حر
یــادآور بــازار صعــودی ۲۰۲۱-۲۰۲۰ اســت، زمانــی کــه معامله گــران بــه طــور 
یــان بیت کویــن را در ســطوحی بســیار بالاتــر از  مــداوم معامــلات اختیــار ز
یان« )OTM( اصطلاحی  نرخ فعلی بازار انجام می دادند. وضعیت »در ز
اســت کــه بــرای توصیــف آن دســته از قراردادهــای اختیــار بــه کار مــی رود 
یــب دلتــای  کــه تنهــا ارزش بیرونــی )زمانــی( دارنــد. ایــن نــوع اختیــارات ضر
یــان بیت کویــن  ، معامــلات در ز کمتــر از ۰.۵ دارنــد. معامله گــران رمــزارز
ینه هــای صعــودی را در ســطوحی در حــدود  )OTM( یــا شــرط بندی گز
۶۹۰۰۰ دلار در طــول عمــر ایــن ارز دیجیتــال می گیرنــد. در طــول آخــر هفتــه، 
ی  ی، ۷۰۰۰۰ دلار ینه هــای او تــی ام در بازه هــای ۶۵۰۰۰ دلار ی از گز بســیار
ی  ینه هــای رمزنــگار بیــت«، پیشــروترین صرافــی گز ی در »در و ۷۵۰۰۰ دلار
بیــت،  در جهــان از نظــر حجــم و علاقــه، دســت بــه دســت شــدند. در در
یــد  یــک قــرارداد اختیــار نشــان دهنده یــک بیت کویــن اســت. اختیــار خر
بــه ســرمایه گذاران ایــن حــق را می دهــد دارایــی پایــه را بــا قیمتــی مشــخص 
ی کننــد، درحالی کــه قرارهــا حــق فــروش  یــدار یــخ مشــخص شــده خر در تار
یــدار ایــن معاملــه  به طــور ضمنــی در بــازار صعــودی  را اعطــا می کننــد. خر
ید انبوه فراخوان های تهاجمی و افزایشــی بیشــتر نشــان دهنده  اســت. خر

روحیــه صعــودی در میــان فعــالان پیچیــده بــازار اســت.
یــکا، یکــی از  ، رئیــس بخــش فــروش شــرکت گلگســی در آمر گریــر کلــی 
ــه:  ــک گفت ــن دس ــایت کوی ــه س ــه ب ــن زمین ــازار در ای ــن ب ــی ای ــالان اصل فع
ی هســتیم  »مــا شــاهد تمرکــز علاقــه ســرمایه گذاران در اوتــی ام ۵۰ هــزار دلار
ی و  ی، ۶۰ هــزار دلار یان هایــی در او تی ام هــای ۵۰ هــزار دلار و شــاهد جر
ینــه ای فهرست شــده از  ی در بازارهــای معامــلات چنــد گز ۷۵ هــزار دلار
یان هــا نشــان دهنده اعتقــاد  یــل تــا ژوئــن هســتیم. ایــن جر سررســیدهای آور
یدارانــی اســت کــه مایــل بــه پرداخــت حــق بیمــه بــرای گرفتــن ایــن  خر
موقعیت هــا هســتند و نشــان می دهــد ســرمایه گذاران دیــدگاه ســازنده ای 
کیــد دارد تمرکــز  نســبت بــه بیت کویــن دارنــد.« ایــن کارشــناس بــازار تا
ــی ام در ۳۰۰۰۰ دلار و ۴۰۰۰۰ دلار در  ــلات او ت ــت در معام ــابهی از فعالی مش

ســه ماهــه پایانــی ســال ۲۰۲۳ راه را بــرای افزایــش قیمــت متقاعد کننــده در 
ینــه ای شــاخص قابــل  ایــن ســطوح همــوار کــرد. موقعیــت در بــازار چنــد گز

ــوده اســت. ــوع قیمــت ب یب الوق اعتمــادی از نوســانات قر
یان هــای صعــودی اخیــر یــادآور بــازار صعــودی ۲۰۲۱-۲۰۲۰ اســت، زمانی  جر
یــد را در  کــه فعــالان جــدی بــازار به طــور مــداوم قراردادهــای اختیــار خر
ی  یــدار ی هــای ارزان خر تــر بــا ارزش گذار رنــج قیمتــی ۸۰۰۰۰ دلار و بالا
کتبــر تقریبــا دو برابــر شــده و بــه ۵۰۰۰۰ دلار  می کردنــد. بیت کویــن از اوایــل ا
رســیده اســت و قیمت هــا از ۳۸۵۰۰ دلار در ســه هفتــه گذشــته افزایــش 
یان هــای قــوی ناشــی از صندوق هــای  یافتــه اســت کــه عمدتــا بــه دلیــل جر

ای تــی اف اســت.
شــاخص قــدرت نســبی ۱۴ روزه ایــن ارز دیجیتــال - یــک ابــزار تحلیــل 
تکنیکــی محبــوب - بــه بــالای ۷۰ رســیده اســت کــه نشــان دهنــده شــرایط 
یــد  یــد بیــش از حــد در بــازار بیت کویــن اســت. خوانــش بیــش از حــد خر خر
یب الوقوع در نظر  اغلــب به عنــوان ســیگنالی از یــک معکــوس رونــد نزولــی قر
گرچــه ایــن فقــط بــه ایــن معنــی اســت کــه بــازار در یــک  گرفتــه می شــود، ا
یع افزایــش یافتــه اســت و ممکــن اســت  دوره کوتــاه کمــی بیــش از حــد ســر
نفســی بکشــد. بیت کویــن هفتمیــن روز متوالــی ســود خــود را ثبــت کــرد، 
امــا تقویــت آن در آخــر هفتــه کاهــش یافــت. همچنیــن همزمــان بــا حرکــت 
بــالای شــاخص قــدرت نســبی در بازه هــای زمانــی روزانــه بــود کــه می توانــد 

یگــران بــزرگ را بــرای کســب ســود کوتاه مــدت افزایــش دهــد.  اشــتهای باز
ی  ی ۱.۶ میلیــارد دلار کــه فــروش اجبــار نگرانــی احتمالــی ایــن اســت 
ی  کلاســیک توســط وام دهنــده رمزنــگار یــوم  یــوم و اتر بیت کویــن، اتر
ــد قیمت هــا را پاییــن بیــاورد. شــرکت  شکســت خــورده جنســیس می توان
کــرده و از یــک  ورشکســت شــده جنســیس، اخیــرا درخواســتی را ارائــه 
ی شــده فــوق  یکایــی خواســته اســت تــا فــروش ارزهــای رمزنــگار قاضــی آمر
ی می شــوند،  را کــه در محصــولات تراســت صنــدوق گــری اســکیل نگهــدار
یز شــدن یک و نیــم  تاییــد کنــد. بــا تاییــد احتمالــی ایــن درخواســت و ســرر
میلیــارد دلار بیت کویــن، اتریــوم و اتریــوم کلاســیک بــه بــازار نزولی، احتمال 

کاهــش موقــت قیمــت ایــن رمزارزهــا وجــود دارد.
منبع: کوین دســک

مایکل جی کیسی
 کوین دسک

قمار روی بیت کوین 65 هزار تایی! آیا بیت کوین
خواهد مرد؟
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طی دهه 1390 مشـــکل مســـکن یکی از اساســـی ترین مشکلات حدود 40 
درصد از جمعیت کشور بوده که مستاجرند. افزایش پیاپی قیمت ها حتی در 
سقفی بالاتر از قیمت دلار و تورم عمومی و سپس تخلیه این جهش قیمت ها 
در بازار اجاره مسکن، حسابی خانوارهای مستاجر را مستاصل کرده است. 
بررسی آمارها نشان می دهد دو عامل کلیدی در این وضعیت اثرگذار بوده 
است؛ مساله اول بی ثباتی در دهه 1390، مساله دوم کاهش ساخت و ساز 
و نبود اراده لازم برای تحریک بخش ساخت و ســـاز در ســـال های  1394 تا 
1398 و نهایتـــا نبـــود ابزارهای مالیاتی کارآمد برای جلوگیری از ســـفته بازی 
. این اتفاقات موجب شد مجلس در نیمه اول سال 1400 قانون  در این بازار
جهش مسکن را تصویب و به دولت سیزدهم ابلاغ کند. این قانون از دیدگاه 
کارشناسان واقع بینانه نبود و همین موضوع سبب شده در دولت فعلی به رغم 
تمام تلاش ها، اهداف اولیه قانون جهش مسکن که ساخت  یک میلیون 
مســـکن در ســـال بوده، محقق نشـــود. با این حال، آمارها نشـــان می دهد در 
9ماهه امســـال نزدیک به 97 هزار پروانه ســـاختمانی صادر شده که این به 
معنـــی صـــدور پروانه برای 327 هزار واحد مســـکونی اســـت. طبق گزارش 
، صدور پروانه در پاییز امسال نسبت به مدت مشابه سال گذشته  مرکز آمار
رشد 27 درصدی داشته است. برآوردها نشان می دهد تا پایان سال تعداد 
واحدهای مسکونی مناطق شهری کشور می تواند تا 460 هزار واحد نیز برسد 
که این تعداد گرچه اهداف قانون جهش تولید مسکن )ساخت سالانه یک 
میلیون مسکن( را محقق نمی کند، اما در نوع خود نشانگر بهبود ساخت و ساز 

بوده و حائز اهمیت است. 

   بدبینی انبوه سازان به ورود تکنولوژی خارجی! 
، رئیس انجمن انبوه سازان مسکن تهران در گفت وگو با »فرهیختگان«  ایرج رهبر
تصریح کرد: »احتمالا سرمایه گذاری در حوزه مسکن آغاز شده است. معمولا به 
واسطه ترس از افزایش هزینه پروانه بعد از عید، میزان اخذ پروانه در پایان سال افزایش 
پیدا می کند، در نتیجه سرمایه گذاران علاقه مند هستند پروانه ساخت خود را قبل 
از شـــروع ســـال جدید دریافت کنند. ورود چینی ها و به طور کلی افراد خارجی به 
حوزه مسکن موضوع تازه ای نیست و به زمان پیش از نهضت ملی و دوران وزارت 
رستم قاسمی، وزیر راه و شهرسازی وقت بازمی گردد. از گذشته تا به حال تجربه 
خوبی از همکاری با چینی ها نداشتیم. در یک سال و نیم ابتدایی دوران ساخت 
بزرگراه تهران_شمال چینی ها ورود کردند اما بعدا به علت عدم توانایی و اختلافات 
با کارفرما از ایران رفتند و امور مهم و اصلی به دست ایرانی ها انجام شد. حتی ترکیه 
هم به ایران آمد با کیفیتی پایین تر از ساخت و سازهای ایرانی ها اقدام به ساخت 

مسکن کرد و درنهایت خلع ید شد.« 
رئیس انجمن انبوه سازان مسکن تهران تکمیل کرد: »زمانی که حوزه ساخت و ساز 
رونق داشته باشد سرمایه گذاری افزایش پیدا می کند و زمانی که شاهد رکود در بازار 
باشیم سرعت ساخت وساز به واسطه قفل سرمایه کاهش خواهد یافت. به بیان 
بهتر باید سرمایه گذاری های صورت گرفته به چرخه بازگردد تا سرمایه گذاری جدید 
انجام شود. براساس برنامه هفتم توسعه، باید حداقل ۱۵ درصد صنعتی سازی در 
حوزه ساخت وساز صورت بگیرد. ما اکنون هم از لحاظ صنعتی سازی در شرایط 
خوبی هســـتیم و ۲۷ تکنولوژی صنعتی را در کشـــور داریم، اما حمایت و تقویت 
لازمه تداوم این اوضاع اســـت. از لحاظ صنعتی ســـازی ضعف و کمبود نداریم، 
شـــاید از کشـــورهایی مثل کشـــورهای اروپایی و آمریکایی عقب تر باشیم ولی ما 
حتی تکنولوژی پرینت سه بعدی را در کشور تولید می کنیم. باید به این نکته توجه 
لات به حوزه  داشت که مشکلات تحریم از نظر ورود سرمایه گذار و تامین ماشین آ
مسکن لطمه زده است. برقراری تحریم نه تنها امکان ورودی خارجی ها به ایران را 
ســـلب کرده بلکه امکان حضور ایرانی ها حتی در کشـــورهای همســـایه را نیز از ما 
... از مواردی است که سخت و تقریبا  گرفته است. اخذ ضمانت  نامه، انتقال پول و
غیر ممکن شده است. خارجی ها به سرمایه گذاری در ایران علاقه مند هستند اما 

تحریم مانع از این امر می شود.« 

   تکنولوژی ما بالاتر از چینی هاست! 
ایرج رهبر در ادامه درخصوص مشـــکل ســـاخت و ســـاز در کشـــور افزود: »ما در 
کشور مشکل کمبود نیروی انسانی نداریم. ورودی خارجی ها همیشه با بهانه ورود 
تکنولوژی به کشور مطرح می شود. در حوزه مسکن تکنولوژی ما از چینی ها بالاتر 

اســـت و از نظر مهندســـی در رتبه دوم یا ســـوم جهان قرارداریم، پل ها و ســـدهای 
بسیاری نظیر تهران-شمال که مهندسی پیچیده دارند توسط مهندسان ایرانی 
انجام شده است. از لحاظ سدسازی نیز در جایگاه دوم جهان قرار داریم. از نظر 
مهندسی و نیروی انسانی و همچنین مصالح کمبود نداریم و فناوری ما کمتر از 
چینی ها نیست. چینی ها مدعی هستند که در عرض ۳۰ روز یک ساختمان ۳۰ 
طبقه ساخته اند. امکان ساخت چنین ساختمانی در ایران فراهم است. چنین 
ســـازه هایی از قبل در کارخانه ســـاخته می شـــوند، نقشـــه آن فراهم است و سر کار 
مونتاژ می شـــود. ســـاخت این ســـاختمان یک نمونه نمایشـــی بوده است. به نظر 
من در مجموع عوامل بســـیاری در تعیین مدت زمان ســـاخت تاثیرگذار اســـت. 
 ... اکنون در کشور با مشکلاتی در حوزه های مدیریتی، زمین، تامین منابع مالی و
مواجه هســـتیم، هیچ کدام از این مســـائل ما به نیروی انســـانی داخلی یا خارجی 
بازنمی گردد، همه این بســـترها باید ایجاد شـــود تا ســـرعت عمل و کیفیت لازم در 

ساخت ساختمان را شاهد باشیم.« 

   آموزش نیروی انسانی را جدی بگیریم
فرشید پورحاجت، دبیر کانون سراسری انبوه سازان نیز در گفت وگو با »فرهیختگان« 
درخصوص کیفیت و کمیت حضور چینی ها در بخش مسکن ایران اظهار داشت: 
»شـــنیده ها حاکی از آن اســـت که علاوه بر چینی ها، ایتالیا، کره جنوبی و بلژیک 
نیز قرار است تکنولوژی حوزه مسکن را به کشور انتقال بدهند. اعتقاد ما بر این 
است که مسیر انتقال تکنولوژی به این شکل که مطرح می شود درست نیست. 
یکی از مبانی مهم توســـعه، توســـعه در حوزه نیروی انســـانی است. بالغ بر ۶۰۰ هزار 
مهندس در کشور شناسایی شده است، این افراد می توانند با حضور در خارج از 
کشور آموزش های لازم را ببینند و تکنولوژی را وارد کشور کنند. اعتقاد من بر این 
است که ظرفیت و پتانسیل بخش خصوصی و جامعه مهندسی در کشور امکان 
برنامه ریزی مشخص متناسب با نیاز کشور در حوزه تولید مسکن را فراهم می کند 
و شـــاید ضرورتی به ورود کشـــورهای خارجی در این حوزه نباشـــد. این صحبت از 
سوی دولتمردان مطرح می شود و ما به جزئیات آن ورود نکرده ایم. باید بدیهیات 
صنعت نفت را بررسی کنیم و به این سوال پاسخ بدهیم که آیا حجم تولید نفت 
به میزانی هست که با آن وارد حوزه مسکن بشویم؟ چه میزان از تولید نفت موردنیاز 
خود کشـــور اســـت و چقدر باید صرف صادرات شـــود؟ حجمی که به صادرات 
اختصـــاص دارد قابلیـــت ایـــن را دارد که بخش عمده آن صرف بخش مســـکن و 
ســـاختمان اســـتحصال و مستهلک شـــود؟ دولتمردان باید به صورت شفاف به 
این سوالات پاسخ بدهند. برای قضاوت در این باره زود است و باید زمان بدهیم. 
علاوه بر این سابقا شرکت های ساخت مسکن در کشور فعالیت داشتند که باید 
آسیب شناسی دقیقی درباره میزان تاثیر حضور این شرکت ها در کشور انجام شود.« 

   پای لنگ نظام مهندسی در ساخت وساز
فرشـــید  پورحاجت در ادامه گفت: »در ســـال ۱۳۷4 قانون نظام مهندســـی کنترل 
ساختمان برای این صنعت وضع شد. امروز نیاز است یک آسیب شناسی کلی 
درخصوص این قانون انجام شـــود. باید بررســـی کنیم که آیا نهادهای متولی که از 
دل این قانون متولد شدند به تکالیف خود عمل می کنند؟ بعد از وضع این قانون 
ســـازمان های نظام مهندســـی در کشـــور ما ظهور پیدا کردند. آیا این سازمان که به 
عنوان یک ســـازمان حرفه ای وارد صنعت ساخت وســـاز کشـــور شد توانست نگاه 
تخصصی  تری در حوزه صنعت ساختمان ایجاد کنند؟ آیا این سازمان ها توانستند 
جایگاه قانونی خود را پیدا کنند؟ نهادهای صنفی و بنگاه های اقتصادی ما که باید 
مستند به قانون سال ۱۳۷4 شکل می گرفتند امروز در کشور شکل نگرفتند. این عوامل 
از ایرادات اساســـی و موانع اثرگذاری توســـعه فناوری در کشور است.« پورحاجت 
سپس بیان کرد: »به لحاظ توسعه نیروی انسانی ظرفیتی را در کشور ایجاد کردیم که 
به نحو مطلوب از آن استفاده نشده، است. می توانستیم در راستای توسعه تکنولوژی 
در کشور به طور موثری اقدام کنیم. تولید مسکن در کشور هنوز به سبک و سیاق 
قدیم انجام می شود و اتفاق جدیدی طی ۲۰ سال گذشته رخ نداده است. علاوه بر 
این علی رغم تدوین قوانین خوب در این حوزه، به لحاظ اجرایی به اهداف عالی 
پیش بینی شده در این حوزه نرسیده ایم. در حال حاضر شرایط سرمایه گذاری در 
حوزه مسکن بسیار پرریسک و پرمخاطره شده است. سرمایه گذاری در این صنعت 
بسیار مهم با هزینه های سنگین مربوط به بخش تولید دست وپنجه نرم می کند. از 
سوی دیگر نیز فضای کسب وکار در کشور برای بخش خصوصی مساعد نیست. 

   ممکن است چینی ها پیمانکار واسط شوند!
حســـن محتشـــم، عضو هیات مدیره انجمن صنفی انبوه سازان مسکن استان 

تهران در گفت وگو با »فرهیختگان« گفت: »در شـــرایطی که در کشـــور خودمان 
... داریم، منطقی نیست که با  همه امکانات ساخت، نیروی آماده به کار بیکار و
کشورهای دیگر برای کار در این حوزه مذاکره کنیم. از جهات کلی مراوده کشورها 
با هم ایرادی ندارند، ایران می تواند خدمات فنی و مهندسی خود را به کشورهایی 
مثل چین که با آنها ارتباط مساعدی دارد صادر کند. در گذشته ترکیه در مقطعی 
در تهران دو پروژه را در پرند و پردیس اجرا کرد، اما بعد از آن دیگر موفق نبود، حتی 
پروژه پردیس نیز به طور کامل اجرا نشد و در نهایت ترکیه از حوزه ساخت وساز در 
ایران خارج شد. اکنون چینی ها قرار است به این حوزه ورود کنند. آنها قرار است 
چه کاری بکنند که ما در ایران نمی توانیم آن را انجام بدهیم؟ در اینباره باید از 
دولت سوال شود. اگر چین می گفت من کاری می کنم که شما نمی توانید انجام 
دهید از آن استقبال می کردیم، آن هم در شرایطی که دیگر نیروی کار ایرانی نداشته 
باشـــیم. اکنون نیروهای ما بیکار هســـتند، مصالح ساختمانی داریم، چینی ها 
نمی توانند ارزان کار کنند و قرار نیست به ما کمک اقتصادی کنند، آنها جایی را 
برای ما می سازند و قیمت را کمتر از ایرانی ها نمی دهند و حتما این عدد بیشتر 
... به دنبال دارد.« وی  از هزینه نیرو در ایران خواهد بود؛ چرا که هزینه مدیریت و
تکمیل کرد: »دولت خود را دور می زند و به جای اینکه به انبوه ساز و سازندگان 
داخلی قیمت متعارف کارشناسی شده بدهد، می گوید چون نمی توانم آورده ای 
برای نهضت ملی مسکن داشته باشم و اینجا باید ریال بدهم، مجبورم با قیمت 
پایین کار کنم و در نتیجه با این هزینه سرعت هم پایین خواهد بود. دولت با چین 
قرارداد می بندد و نه تنها پولی اضافه تر از آورده متقاضی دریافت نمی کند، بلکه 
... را ارزان تر عرضه می کند، درنتیجه چین  قیمت نفت، معادن،  تهاتر کالایی و
هم سهم خود را برمی دارد و هم این کار را به ایرانی ها به عنوان پیمانکار دست دوم 
محول می کند. این درحالی است که دولت باید خیلی شفاف این موضوع را در 
مجلس مطرح کند و به جای اینکه به چینی ها تخفیف بدهد، این تخفیف را به 
داخل تخصیص دهد تا هم ساخت وساز رونق پیدا کند و هم کار انجام شود. 
تنها در زمینه انتقال تکنولوژی صنعتی سازی می توان از چینی ها کمک گرفت؛ 
بر این اساس می توان نسبت به بومی سازی کارخانجات قطعه سازی ساختمان 
که به افزایش سرعت ساخت وساز کمک می کنند اقدام کرد. درمجموع به نظر 

می رسد استفاده از نیروی انسانی ایرانی منطقی تر است.«

   به سمت بومی سازی حرکت کنیم  
محتشـــم عنوان کرد: »خوشـــبختانه در کشـــور با تکنولوژی های جدید آشنایی 
داریم، ولی خود تکنولوژی را نداریم. در حد ۵ درصد در کشـــور صنعتی ســـازی 
انجام شده است. قرار است براساس برنامه هفتم توسعه این عدد به ۱۵ درصد 
برســـد؛ در نتیجه راه طولانی در زمینه صنعتی ســـازی حوزه ساختمان داریم اما 
باید قدم برداریم، نمی توانیم چون عقب هستیم و دیر شده کاری نکنیم. اگر قرار 
باشـــد با چین وارد این مقوله بشـــویم از تکنولوژی چین به ایران استفاده کنیم تا 
کارخانجات تولید قطعات ساختمان احداث و از آن بهره برداری شود تا بتوانیم 
پایه های حرکت به ســـوی اســـتفاده از فناوری و صنعتی ســـازی را ایجاد کنیم. 
باید توجه داشـــت که یکی از دلایل رکود نســـبی در حوزه مســـکن کاهش نسبی 
ســـرمایه گذاری در حوزه مســـکن است. ســـرمایه به نوعی در جامعه قفل است و 
نمی تواند جریان پیدا کند. کند شدن گردش نقدینگی مساوی است با توقف 

پول در بانک ها و دادن بهره به بانک ها، با توجه به اینکه بانک ها امکان ارائه بهره 
نخواهند داشت این موضوع به دولت محول خواهد شد و دولت نیز نمی تواند 
در طولانی مدت این کار را ادامه دهد. اکنون پرداخت بهره به ۳۰ درصد رسیده 
است. دولت مجبور است اشتباهات گذشته را تکرار کند. پول را آزاد می کند، 
پس از آن چون برنامه ای برای تولید ندارد این پول را به بخش طلا، ارز و مسکن 
وارد می کند، اما این نقدینگی مخرب است.« محتشم در پایان دو پیشنهاد به 
دولت می دهد. وی معتقد است تیم اقتصادی دولت باید دو کار عمده انجام 
دهد؛ در مرحله اول باید در راستای تولید در حوزه مسکن برنامه ریزی کند و صرف 
خرید و فروش و عملا سوداگری نشود. از سوی دیگر نیز دولت باید بداند تا زمانی 
که قیمت ارز به ثبات نرسد و پول ملی بیش از دو تا چهار درصد در سال نوسان 
نکند می توانیم شاهد رشد اقتصادی باشیم، از رانت پیشگیری کنیم و در نتیجه 

گردش مالی جامعه به سمت سلامت حرکت می کند . 

   نسبت به حضور چینی ها خوشبین باشید 
 ، برخلاف بدبینی انبوه سازان نسبت به حضور چینی ها در بخش مسکن کشور
مسئولان دولتی و شهرداری تهران می گویند حضور چینی ها در بازار مسکن به 
جهت ورود تکنولوژی و سرمایه به نفع این بازار است و نباید بدون ارائه تحلیل 
کارشناسی از اساس با این موضوع مخالفت کرد. مهدی هدایت، مدیر عامل 
سازمان نوسازی شهر تهران در گفت وگو با خبرگزاری فارس در خصوص جزئیات 
ساخت خانه توسط چینی ها می گوید: »تکنولوژی ساخت خانه توسط چینی ها 
به ایران می آید و بیشترین محدوده هدف هم بافت های فرسوده شهر است.« 
وی ادامه داد: »برخی اظهار نگرانی کرده اند که قرار است چینی ها خانه بسازند 
و کارگر چینی هم بیاورند اما بنده همین جا می گویم که چند مهندس چینی 
می آیند و کار را به پیمانکاران ایرانی آموزش داده و آنها خانه ســـازی می کنند.« 
مدیر عامل ســـازمان نوســـازی شـــهر تهران با بیان اینکه تمام مصالح در داخل 
کشور تامین می شود، گفت: »ممکن است نیاز باشد یک سری تجهیزات از چین 
وارد شـــود که این تجهیزات هم خریداری شـــده و در داخل کشـــور می ماند.«  به 
گفته وی، چینی ها از طریق یوزانس منابع در زمینه مسکن وارد کشور می کنند 
و با ســـاخت مســـکن اشتغال زایی هم در داخل کشور ایجاد می شود. لطف الله 
فروزنده، معاون اقتصادی شهردار تهران نیز درباره دلیل ساخت مسکن توسط 
چینی ها در تهران می گوید: »اولا، ما تکنولوژی صنعتی سازی مسکن را نداریم. 
صنعتی سازی یعنی اینکه برای ما مسکن هایی یکساله می سازند و عمر مفید 
آن از 4۰ ســـال به 8۰ ســـال می رســـد، بنابراین باید انتقال تکنولوژی انجام شـــود. 
ثانیا، منابع مالی این موضوع نیز توسط چین تامین می شود. چه اشکالی دارد 
که سرمایه گذار خارجی جذب کنیم؟ این یک شاخص توسعه برای کشور است. 
، مهندس، مصالح و فولاد ایرانی  ثالثا، وقتی سرمایه گذار چینی می آید، از کارگر
استفاده می شود و پول در بخش های مختلف تولیدی از این طریق می چرخد.« 
فروزنده گفت: »باید دانســـت که بخش مســـکن، بخشی است که حداقل 8۰ تا 
9۰ صنعت وابسته را فعال می کند. اکنون به همه بخش های خصوصی اعلام 
کرده ایم که هرکسی حاضر باشد سرمایه گذاری کند، با آغوش باز از او استقبال 
می کنیم. به این  صورت که زمین و پروانه از ما و ساخت از آنها، اگرچه اکنون نیز 

این اتفاق افتاده است.«

آمار ساخت وساز نسبت به مدت مشابه سال قبل رشد ۲۷ درصدی داشته اما هنوز تا وعده ها فاصله دارد
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کامودیتی ها زیر سایه ریسک ۲۰۲۴

بررســـی وضعیت بازار ســـهام ایران نشان می دهد به غیر از بخش های 
دستوری یا با محدودیت های خاص، سایر حوزه های بورسی کاملا تحت 
تاثیر قیمت گذاری جهانی محصولات کامودیتی قرار دارند و این موضوع 
اهمیت بررسی بازار کامودیتی ها در سال جدید میلادی را گوشزد می کند. 
به عبارت دیگر بازار سهام کشور یک نهاد یا بازار کامودیتی محور است. 
به عنوان مثال بیش از 50 درصد ارزش بازار بورس پایتخت به شرکت های 
معادن، فلزات اساســـی و کانی های فلزی، پالایشـــگاهی و پتروشـــیمی 
تعلق دارد که این شرکت ها  هم به صورت مستقیم یا غیر مستقیم از بازار 
جهانی کامودیتی تاثیر می پذیرد. بخشی از تاثیر بلند یا کوتاه مدت تلاطم 
قیمت های جهانی محصولات کامودیتی بر سهام این شرکت ها در ایران 
به علت واکنش سرمایه گذار نسبت به این دسته از تلاطم های قیمتی 
است. البته نباید این نکته را از نظر دور داشت که بازار کامودیتی، یک 
بازار نقطه ای و لحظه ای بوده اما بازار سهام یک بازار آینده نگر است. 

   سال سیاه ۲۰۲3
قیمت کامودیتی ها وابسته به عوامل متعددی است. تغییرات عرضه و تقاضا 
از جمله محتمل ترین گزینه هایی اســـت که قیمت کامودیتی ها را جابه جا 
می کند. عوامل جوی مانند باران، خشکسالی، سرمای شدید و گرمای فزاینده 
می تواند تولید محصولات کشاورزی را متاثر کرده که قیمت غلات و یا نفت 
و گاز را افزایش یا کاهش دهد. تقویت یا ضعف ارز ملی و همچنین نوسانات 
شاخص دلار نیز با توجه به رابطه عکس با شاخص کامودیتی ها بر این بازار تاثیر 
می گذارد. تصمیمات دولت ها در زمینه هایی مانند تعیین تعرفه ها، تنظیمات 
قیمت، تسهیلات و ممنوعیت ها می توانند به طور مستقیم قیمت کامودیتی ها 
را تحت تاثیر قرار دهند. موقعیت جغرافیایی مناطق تولیدی و مصرفی می تواند 
تاثیر بسزایی بر هزینه حمل ونقل داشته باشد که بر قیمت کالاها اثر می گذارد. 

پیشرفت تکنولوژی در فرآیند تولید، استخراج و حمل ونقل می تواند به بهبود 
کارایی و کاهش هزینه ها منجر شده و در نتیجه قیمت کامودیتی ها را تحت 
تاثیر قرار دهد. تغییرات روابط بین المللی، تحولات سیاســـی و تصمیمات 
دولت ها می توانند به شدت بر قیمت کامودیتی ها تاثیر بگذارند. نرخ بهره هم 
با تاثیر بر هزینه های تولید و سرمایه گذاری می تواند به طور مستقیم بر قیمت 

کامودیتی ها تاثیر بگذارد. 
با توجه به همه عوامل فوق، پس از چندین سال عملکرد قوی، اکثر کامودیتی ها 
ســـال ۲۰۲۳ را در محدوده منفی به پایان رســـاندند. هر چند سال ۲۰۲۳ سالی 
پرچالـــش بـــرای کامودیتی هـــا بود؛ با این وجود بـــه علت تحولات منطقه ای، 
، طلا  وقوع جنگ و رشد ریسک جهانی و استراتژی ثبات نرخ بهره فدرال رزرو
عملکرد مطلوبی داشت و به رکورد ۲۱۳۵ دلار در هر اونس رسید. از آنجایی 
که کاهش نرخ بهره در سال ۲۰۲4 محتمل تر به نظر می رسید، سرمایه گذاران به 
دنبال دارایی امن بودند و دلار ضعیف تر نیز تقاضا  را برای طلا افزایش داد. مس 
ک  اما به سختی بازدهی مثبتی را در سال ۲۰۲۳ ثبت کرد، زیرا رکود بازار املا
و مستغلات در چین، موجب افت تقاضای جهانی شد. سایر کامودیتی ها 
با رشـــد منفی به کار خود پایان دادند که به ترتیب عبارتند از  لیتیوم، نیکل، 
گاز طبیعی، ســـرب، ذرت، گندم، پالادیوم، روی، نفت خام و ذغال ســـنگ، 

پلاتین، نقره و آلومینیوم. 
طلا با جهش بیش از ۱۳ درصد به دلیل رشد تقاضای سرمایه گذاران و خرید 
بانک های مرکزی در صدر جدول کامودیتی ها ایستاد. در سه فصل ابتدای 
سال ۲۰۲۳، بانک های مرکزی جهانی  حدود 8۰۰ تن طلا خریداری کردند که 

چین، لهستان و سنگاپور بزرگ ترین خریداران در بین کشورها بودند. 
نفت خام اما در سال ۲۰۲۳  حدود ۱۱ درصد سقوط کرد. در سال ۲۰۲۳، ایالات 
متحده در اواسط دسامبر رکورد تولید ۱۳.۳ میلیون بشکه در روز را ثبت کرد. 
ماه های پایانی سال گذشته میلادی یکی از پرتنش ترین مقاطع زمانی چند دهه 
اخیر در منطقه خاورمیانه به عنوان شاهرگ حیاتی تولید نفت دنیا بود اما حتی 
این تنش ها و تفاهم اوپک برای حفظ تولید در سطح پایین باز هم نتوانست به 

روند قیمتی نفت قدرت ببخشد؛ چرا که کاهش تحریم های نفتی ونزوئلا برای 
جلوگیری از تلاطم های زیاد و همچنین رقابت روسیه با ایران برای تصاحب 
بازار نفت چین با ارائه تخفیف های قابل توجه، شرایط نفت را پیچیده تر کرد. 
کارشناسان انرژی اعتقاد دارند حتی با کاهش تنش ها در ماه های آینده هم 

کاهش قیمت نفت به سختی کنترل شود. 
تصمیمی که چین در اواخر سال ۲۰۲۳ برای تحریک بازار مسکن ایجاد کرد 
باعث شد که سنگ آهن و فولاد هم رشد مناسبی را تجربه کنند. قوانین جدید 
مســـکن چین که در پایان ســـال گذشـــته میلادی ابلاغ کرد، شرایط خرید را از 
ابتدای سال جدید میلادی تسهیل می کند و به احتمال زیاد صادرات فولاد این 
کشور کاهش می یابد. چین در سال گذشته تعدادی از مهمترین هلدینگ های 
مسکن ساز خود را به علت ورشکستگی و کاهش تقاضای خرید از دست 

داد، حالا سعی دارد در سال جدید بخشی از این خسارت را جبران کند. 

   امید به ۲۰۲۴
، داده های اقتصادی آمریکا، اروپا و   کاهش پله ای نرخ بهره توسط فدرال رزرو
چین و احتمال بازگشت تورم به سطوح بالاتر یا وقوع رکود اقتصادی در آمریکا 
و در نهایت وضعیت ریسک جهانی به علت درگیری های نظامی در منطقه 
و جهان از جمله مهم ترین عوامل موثر برای بازار کامودیتی ها در سال جدید 
میلادی است.  انتظارات برای اقتصاد با حرکت تورم به سمت نرخ مورد نظر 
فدرال رزرو یعنی دو درصد بدون کاهش قابل توجه تولید ناخالص داخلی و 
آسیب جدی به بازار کار همراهی می شود.   برای نفت، سیاست گروه اوپک 
پلاس برای تعیین آینده قیمت این کامودیتی تاثیر گذار اســـت. پیش بینی 
می شود بازار نفت در نیمه اول سال ۲۰۲4 تعادل داشته باشد و در نیمه دوم سال 
با کسری مواجه شود که این امر باعث افزایش قیمت ها از سطح کنونی خواهد 
شد. یکی از ریسک های اصلی در زمینه تامین نفت، تنش ها در خاورمیانه 
و احتمال اجرای سخت تر تحریم های آمریکا علیه ایران است. این موضوع 
ممکن است باعث شدت بخشی به کسری ها و افزایش قیمت در بازار نفت 

نسبت به سطح انتظارات شود. 
در حالی که کاهش رشد جهانی می تواند تقاضای کالاها را در سال ۲۰۲4 کاهش 
دهد، کاهش نرخ بهره توسط فدرال رزرو می تواند وضعیت را تغییر دهد. در 
صورت تداوم وضعیت موجود طلا در سال ۲۰۲4 به بالاترین حد خود خواهد 
رسید و کاهش نرخ بهره از قیمت ها حمایت می کند. کالاهای مورد استفاده 
در انتقال انرژی سبز مانند نیکل، مس، لیتیوم و روی، چشم انداز نزولی دارند. 

مازاد عرضه قابل توجه در نیکل  می تواند قیمت ها را کاهش دهد. 
در سال جاری میلادی به دلیل قوانین جدید مسکن چین تولید و صادرات 
فولاد این کشور کاهشی است. کارشناسان از کاهش ۱۰ تا ۲۰ درصدی صادرات 
فولاد چین به دلیل تحریک بازار مســـکن این کشـــور خبر می دهند. افزایش 
تحریک بازار مســـکن و مصرف فولاد داخلی موجب می شـــود که صادرات 
فولاد چین کاهشی شود. این خبر به تبع فرصت مناسبی برای صادرکنندگان 
فولاد ایران محسوب می شود چرا که سال گذشته میلادی صادرات فولاد چین، 
باعث کاهش صادرات فولاد ایران شده بود. تحلیلگران همچنین برآورد کرده اند 
که در خاورمیانه هم رشد ۲.۳ درصدی مصرف فولاد اتفاق بیفتد. همچنین 
رشـــد مصرف فولاد در انگلیس و اتحادیه اروپا هم دور از انتظار نیســـت. در 
کل پیش بینی تقاضای جهانی فولاد برای سال جاری میلادی نرخ رشد را در 

مناطق مصرف کننده مهم جهان نشان می دهد. 
فلزات گرانبها احتمالا  در ســـال ۲۰۲4 به ســـمت سطوح قیمتی بالاتر حرکت 
می کنند و به نظر می رسد قیمت طلا به رکوردهای جدید می رسد. پیش بینی 
برای هر اونس طلا حدود ۲۲۰۰ دلار تا پایان ســـال جاری میلادی ثبت شـــده 
اســـت. اکونومیســـت اما معتقد است که بازارها خود را با جنگ های موجود 
ســـازگار کرده اند و باید در ســـال جاری بر نفت، اورانیوم و گندم متمرکز شـــد. 
پیش بینی می شود رشد اقتصادی جهان کند باشد و همین موضوع باعث 
می شود تقاضای مواد خام اندکی افزایش یابد. با این حال، وقوع شگفتی ها 
نیز منتفی نیست. رویدادهای غیرمنتظره و شدید آب وهوایی و وقوع جنگ 

به طور قابل توجهی بر بازارهای کامودیتی تاثیر می گذارند. 

پانیذ رحیمی
خبرنگار 

لیلی زواره ای
خبرنگار 

f a r h i k h t e g a n
فرهیختگان
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